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استاندار قم خبرداد:

صدور مجوز ساخت تصفیه 
خانه فاضلاب پردیسان

معاون استاندار قم  خبرداد: 

 پرداخت ۱۱۰ میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی

 استاندار قم با اشاره به رفع مشکل تامین اعتبار و صدور 
و  انتقال  خط  اجرای  برای  الحاق  قانون   ۲۳ ماده  مجوز 
تصفیه خانه فاضلاب شهرک پردیسان گفت: آغاز عملیات 

اجرای خط انتقال تصفیه خانه فاضلاب این شهرک بلامانع 
است.  بهرام سرمست با اشاره به اقدام های متعدد صورت 
کیلومتر   ۴۰ اجرای  جمله  از  اخیر  سال های  طی  گرفته 

پارسا جعفری*
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در شورعاطفه های امسال صورت گرفت:

کمک بیش از 40 میلیارد ریالی قمی ها 
به دانش آموزان نیازمند 
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با تصویب شورای اقتصاد؛

راه آهن سریع السیر قم-اصفهان احداث می شود

معاون توسعه مشارکتهای مردمی از کمک ۴۰ میلیارد و 
۴۳8 میلیون ریالی مردم نیکوکار قم در شور عاطفه و توزیع 
سریع آن در بین دانش آموزان و دانشجویان نیازمند خبر 

داد. سید محمد رضا میره ای، معاون توسعه مشارکت های 
مردمی کمیته امداد استان قم،  جشن عاطفه ها را یکی از 
سنت های پسندیده دانست و گفت: این جشن، همه ساله 
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رییسی در جلسه هیات دولت:

تدبیری شود تا نوسانات بورس
 باعث نگرانی مردم نشود 

سیدرضا اکرمی: 

مشکلات با تعریف و تمجید مسئولان 
از یکدیگر حل نمی شود 

یک عضو جامعه روحانیت مبارز 
تاکیــد کــرد: مراجع خواســته ها 
و مطالبــات مــردم را مســئولین 
می گویند و آن هــا هم هنگامی که 
این حرف ها را شنیدند، به مقداری 
که ممکن است به آن ها رسیدگی 
می کنند. حجت الاسلام سیدرضا 
اکرمی درباره این کــه چرا جریانی 
7در کشــور می خواهــد مرجعیت و  2

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

آذرماه اخبار اقتصادی خوبی
 به گوش مردم می رسد

آیت الله ســید ابراهیم رییســی 
رییس جمهوری با تاکید بر لزوم رفع 
نگرانی های مردم و سرمایه گذران 
خرد در بورس ، گفت: باید تدبیری 
شــود تــا نوســانات بــورس باعث 
نگرانی مردم و سرمایه گذاران خرد 
نشــود.  به گــزارش پایــگاه اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، آیت الله 
ســید ابراهیم رییسی بعد از ظهر 

 معــاون اقتصــادی رییــس 
جمهوری با بیان اینکه کسری 
بودجــه بزرگتریــن آســیبی 
اســت که در دولت سیزدهم 
بــا آن مواجــه شــدیم، گفت: 
فکــر می کنــم  آذرمــاه اخبار 
خوبی به گوش مردم خواهد 
رســید.  »محســن رضایی« 
روز یکشنبه پس از حضور در  2

 

با  با بیان اینکه اعتقادات ما همراه  تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
رعایت مسائل بهداشتی و روش های متعارفی است که خود اهل بیت)ع( توصیه 
کرده اند، گفت: مرکز واکسیناسیون در حرم مطهر ایجاد شد تا مردم در جوار 
حضرت معصومه)س( هم از ایشان شفا بخواهند و هم به وظیفه عقلی و شرعی 
خود عمل کنند. آیت الله سید محمد سعیدی در افتتاح مرکز واکسیناسیون کرونا 
در حرم مطهر بانوی کرامت در سالروز ورود حضرت معصومه سلام الله علیها 
به قم با تبریک این مناسبت، اظهار کرد: حضرت معصومه سلام الله علیها مایه 

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(: 
دارالشفا بودن حرم منافاتی با رعایت مسائل بهداشتی ندارد
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عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به گوشه ای از ظرفیت های 
بالقوه شهر قم، گفت: ویژگی های قم متفاوت از بسیاری از شهرهای دیگر است 
و روز قم فرصتی بوده تا این ظرفیت ها برای رشد و توسعه همه جانبه این شهر 
معرفی شود. نرجس نیازمند با تأکید بر ظرفیت های بالقوه و بر زمین مانده قم، 
اظهار داشت: سالانه ۲۰ میلیون زائر و گردشگر ایرانی و خارجی به این شهر سفر 
می کنند و این در حالی بوده که مدت زمان ماندگاری این افراد در قم هم اکنون 
رضایت بخش نیست؛ روز قم فرصتی است تا با معرفی و شناسایی ظرفیت های 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :
روز قم فرصتی برای معرفی ظرفیت های مغفول مانده است
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، اجاره پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر به شرح ذیل را به مدت 

یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.
لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی دوم به 
جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری  روز شنبه مورخه 1۴۰۰/8/۲۲ به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، واحد 

امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 32425436  تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده به مبلغ )به عدد(: 1.5۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال )به حروف(: یک میلیارد و پانصد 
میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانت نامه بانکی با اعتبار 
سه ماه یا فیش واریز نقدی به حساب سپرده شمارۀ 100789426557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی برعهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادات رسیده ساعت 1۰:۰۰ صبح روز یکشنیه مورخه 1۴۰۰/8/۲۳ در محل سازمان، در کمیسیون مزایده 
مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

شناسه آگهی:1215381 روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

دانشگاه علوم پزشکی قم
 نیازمند اجاره یک مجتمع مسکونی با حداقل 6 و حداکثر 12واحد به صورت مجتمع و 
متمرکز به مدت یکسال جهت اسکان پزشکان می باشد. واحدهای مسکونی می بایست 
به صورت تجهیز شده )تاسیسات سرمایشی و گرمایشی-آسانسور-کابینت(واز وضعیت 

مناسبی بر خوردار باشد.
متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و هماهنگی با شماره 09108779107 

آقای معماریان تماس حاصل نمایند
شناسه آگهی:1۲1۳۲79

آگهی اجاره
دست های پشت پرده ناآرامی های 

خشونت بار لبنان

 اعتراضات مردمی لبنان که از اواخر سال گذشته آغاز شد، شدیدترین دوران 
بی ثباتی این کشور از زمان پایان جنگ داخلی بیروت به حساب می آید. این 
اعتراضات که با فتنه برخی احزاب داخلی و با همکاری و دخالت کشورهای غربی 
- عربی از مسیر مسالمت آمیز خود خارج شده و به هرج و مرج کشیده شده، هم 
اکنون لبنان را به صحنه خشونت آمیزی از درگیری های مسلحانه خیابانی تبدیل 
کرده است. با تحلیل و واکاوی زمینه و دلایل خشونت آمیز شدن این اعتراضات که 
به کشته شدن تعدادی از مردم منجر شد، بدون شک می توان به دو عامل داخلی 
و خارجی که به شکل گیری این وضعیت منجر شد، اشاره کرد. در سطح داخلی؛ 
حضور عوامل دو حزب ضد ملی لبنان به سرکردگی سمیر جعجع و وابستگان به 
حزب کتائب به سرکردگی امین جمیل که هر دو حزب هم اکنون عضو جریان غرب 
گرای 14 مارس در لبنان بوده و به عنوان بازوی امنیتی بازیگران خارجی در لبنان 
عمل می کنند، تلاش دارند تا در چارچوب محور غربی- عربی و برای رسیدن به 
اهداف شوم خود و ضربه زدن به احزاب رقیب از هر وسیله و ابزاری استفاده کنند. 
چنانچه به وضوح در صحنه داخلی درگیری ها، افراد و گروهک های متمایل به 
این جریان را در خیابان های بیروت شاهد بودیم که تلاش داشتند تا روند مسالمت 
آمیز اعتراضات را از مسیر اصلی خود منحرف کنند. در چنین فضایی این احزاب 
تمام تلاش خود را به کار بسته تا از وخامت اوضاع لبنان نیز برای تحقق اهداف 
و خواسته های سیاسی خود، و ضربه زدن به حزب رقیب؛ به ویژه حزب الله بهره 
برداری کنند. در سطح خارجی؛ دخالت های بازیگران فرامنطقه ای در ساختار 
سیاسی این کشور از دلایل عمده بحرانی شدن این اوضاع به حساب می آید. 
این موضوع در اظهار نظر برخی از مسئولان پیشین لبنان که به صراحت اعلام 
کردند که لبنان تحت محاصره خارجی اداره می شود، آشکار است. در این رابطه 
می توان به تلاش محور غربی- عربی اشاره داشت که تلاش دارند تا با کشاندن 
لبنان به صحنه درگیری های داخلی در چارچوب راهبرد نا امنی سازی و مقصر 
جلوه دادن نیروهای مقاومت، منافع خود را دنبال کنند. در این زمینه بخشی از 
معترضان با هدایت آمریکا، رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای عربی سعی دارند 
تا با  دامن زدن به اوضاع بحرانی لبنان، به دو هدف عمده خود که مدت هاست به 
دنبال آن هستند، برسند: نخست، با تحریک افکار عمومی و کشاندن مردم لبنان 
به خیابان ها علیه حزب الله؛ مقاومت لبنان را مسئول همه بحران های سیاسی- 
اقتصادی این کشور معرفی کنند. در این میان یکی از مهمترین خواسته ها و 
مطالبات بانیان وسرکردگان این اغتشاش گران از لبنان، دور کردن حزب الله از 
ساختار سیاسی این کشور است. این مطالبه ای است که آنها از سالیان گذشته 
تاکنون از مقامات رسمی لبنان داشته اند. اکنون و در این شرایط، آنها  فرصت را 
برای تحقق اهدف خود علیه حزب الله، کاملًا مناسب دیده اند. هدف دوم و با 
هرج و مرج داخلی در لبنان، آنها امیدوارند که این عامل به فروپاشی نهادهای 
دولتی از جمله نهادهای نظامی منجر شده و در نتیجه آن لبنان به لحاظ امنیتی 
در معرض ضعف قرار گیرد. با این امید که اوضاع را به گونه ای رقم بزنند که ادامه 
این روند را مقدمه چینی برای پیروزی رژیم صهیونیستی در جنگ آینده اش علیه 
لبنان قرار دهند. به هر حال، آنچه اکنون واضح به نظر می رسد، این است که این 
دو محور داخلی و خارجی تلاش دارند تا از اوضاع کنونی نه چندان مناسب لبنان 
برای جامه عمل پوشاندن به رؤیاهای دیرینه خود در این کشور، بهره برداری کنند. 
بدون شک دست های خارجی و داخلی برای به ثمر ننشستن امنیت و ثبات در 
لبنان تلاش فراوانی کرده اند که دستگیری های اخیر برخی از این افراد اغتشاش 
گر و اعتراف آنها، خود آشکار کننده زوایای دیگری از توطئه های داخلی- خارجی 
در اوضاع کنونی لبنان است. در چنین فضایی مردم لبنان باید به خوبی از این 
فتنه طراحی شده آگاه باشند و بدانند که چه بسا تشدید این درگیری ها و عدم 
دست یابی به یک راه¬حل مناسب برای پایان دادن به اختلافات در این کشور، می 
تواند به بروز یک بحران بین  المللی در پی فروپاشی ساختار داخلی لبنان منجر 
شود. به این معنا که در صورت استمرار این درگیری ها، این بحران از صبغه داخلی 

خود خارج شده و به یک بحران با بعد بین المللی تبدیل  شود.
کارشناس امور بین الملل

استاندار قم خبرداد:

صدور مجوز ساخت تصفیه خانه
 فاضلاب پردیسان

 استاندار قم با اشاره به رفع مشکل تامین اعتبار و صدور مجوز ماده 23 قانون الحاق 
برای اجرای خط انتقال و تصفیه خانه فاضلاب شهرک پردیسان گفت: آغاز عملیات 
اجرای خط انتقال تصفیه خانه فاضلاب این شهرک بلامانع است.  بهرام سرمست با 
اشاره به اقدام های متعدد صورت گرفته طی سال های اخیر از جمله اجرای 40 کیلومتر 
شبکه های فرعی و خط انتقال اضطراری فاضلاب مسکن مهر اظهار داشت: این اقدام ها 
به عنوان راه حل کوتاه مدت و در راستای حل فوری معضل رهاسازی فاضلاب در معابر 
و داخل محله های مسکن مهر انجام شده است. وی افزود: با توجه به طرح اقدام ملی 
مسکن با هدف جهش تولید مسکن و نیاز مبرم به ایجاد زیرساخت های فاضلاب در 
منطقه پردیسان، تکمیل طرح فاضلاب پردیسان و اجرای 22 کیلومتر خط انتقال و 
تصفیه خانه فاضلاب با ظرفیت 55 هزار متر مکعب در شبانه روز با برآورد اعتبار مورد نیاز 
حدود چهار هزار و 500 میلیارد ریال جزء یکی از اولویت های اصلی استان بوده است. 
شهرک پردیسان در منطقه هشتم شهرداری قم و در جنوب غربی این شهر قم واقع  شده 
است، این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت تاسیس و در 
سال 1390 به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. سرمست همچنین با اشاره به 
اجرای یکهزار و 70 کیلومتر شبکه فاضلاب و احداث تصفیه خانه های فاضلاب با ظرفیت 
120 هزار متر مکعب در شبانه روز در شهر قم تصریح کرد: با استفاده حداکثری از 
ظرفیت تاسیسات موجود حدود 38 درصد از جمعیت شهر قم تحت پوشش خدمات 

جمع آوری و تصفیه فاضلاب قرار گرفته است.
ظرفیت مشاوران حقوقی در برنامه های اجرایی مورد توجه باشد

وی  همچنین در جلسه شورای سازمان همیاری شهرداری های استان قم بر ضرورت 
بهره گیری مدیران از ظرفیت مشاوران حقوقی در برنامه های اجرایی استان تاکید کرد. 

سرمست با اشاره به کارکردهای این سازمان در راستای توانمندسازی شهرداری ها 
اظهار کرد: در یکسال گذشته کارهای بزرگی در این سازمان انجام شده است. وی افزود: 
از طریق تجمیع امکانات و سرمایه های کوچک و پراکنده می توان توان مالی شهرداری 
های عضو این نهاد را افزایش داد. استاندار قم همچنین با تاکید بر بهره گیری دستگاه 
های دولتی از مشاورین حقوقی خاطرنشان کرد: مدیران نظام جمهوریی اسلامی عموما 
خیرخواه هستند، اما اجرای صحیح سیاست های دولت در گرو بهره مندی از مشاورین 
کارآمد است. در این جلسه حسین طالعی رییس سازمان همیاری شهرداری های استان 

قم گزارشی از اقدام های این سازمان طی یک سال گذشته ارائه کرد.

معاون استاندار قم  خبرداد: 

 پرداخت ۱۱۰ میلیارد ریال تسهیلات 
اشتغال روستایی 

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار قم گفت: 110 میلیارد ریال تسهیلات به 
متقاضیان اشتغال روستایی در قالب تفاهم نامه بین استانداری و ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( در قم پرداخت شد.  مهرداد غضنفری در جلسه پیگیری تفاهم نامه 
بین استانداری و ستاد اجرایی فرمان امام خمینی)ره( طی سخنانی با اشاره به رویکرد 
محرومیت زدایی این تفاهم نامه و رونق اشتغال زایی خانگی و مشاغل کوچک، بیان کرد: 
کمیته اشتغال این تفاهم نامه و فعالیت های بنیاد برکت با هدف گذاری اشتغال روستایی 
در مرحله نخست مورد پیگیری قرار گرفته است. معاون استاندار قم افزود: از 670 طرح 
رسیده به این کارگروه 400 مورد به بانک های عامل استان معرفی شده اند که در این بین 
تاکنون 270 فقره تسهیلات به متقاضیان به مبلغ 110 میلیارد ریال پرداخت شده است. 
غضنفری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طرح ساماندهی سکونت گاه های 
غیررسمی شهر قم، از اقدام های فرمانداری و سایر دستگاه ها در راستای ساماندهی این 

سکونت گاه ها در منطقه پنج شهرداری قم قدردانی کرد.
 

رئیس اداره نظارت بر راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد:

تکمیل جاده قم - نیزار، در انتظار بودجه 
روند ساخت جاده قم - نیزار از بهمن سال گذشته آغاز شده، اما حالا در انتظار بودجه، 
روز های رکود را می گذراند. رئیس اداره نظارت بر راه های اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
در گفت وگویی با اشاره به اینکه روسازی محور قم – نیزار  پایان یافته گفت: عملیات ساخت این 
جاده در مرحله رو سازی بتنی قرار دارد.  کاظمی وجود معارض و نبود اعتبار را از مشکلات 
اصلی این محور ارتباطی عنوان کرد و گفت: در این طرح اقداماتی در زمینه زیر سازی جاده 

انجام شده و در صورت تامین اعتبار، تا یک ماه و نیم آینده به بهره برداری می رسد.

شهردار قم در نشست با خبرنگاران مطرح کرد؛

کارشکنی برخی از نهادها
 در راه اندازی باغ پرندگان

برخی نمی خواهند مردم ازباغ پرندگان بهره ببرند
دبیرخانه منسجم بین دستگاهی برای روز قم راه اندازی شود

مشکلات پروژه شهیدان برقعی در حال رفع شدن است 
چندصدایی هزینه های سنگینی به شهر تحمیل می کند

امکان رشد وتوسعه جمکران فراهم شده است
بعنوان شهردارفقط درقم کارخواهم کرد
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محسنی اژه ای:

 مشکلات جامعه پزشکی باید برطرف شود
رئیس دستگاه قضا با اشاره به مشکلات و مطالبات جامعه پزشکی، اظهار داشت: 
قطعاً پزشکان با مسائل مختلفی مواجه هستند که باید حل شود، اما باید به مشکلات 

مردم با پزشکان و هزینه های درمان و مسائل بیمه ای نیز توجه ویژه داشت. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، روز یکشنبه در نشست تخصصی 
و درمان مجلس شورای اسلامی، سلامت روحی و  بهداشت  اعضای کمیسیون 
جسمی مردم را در شکل گیری یک جامعه متعالی رو به کمال مؤثر دانست و گفت: 
مکتب حیات بخش اسلام و قانون اساسی جمهوری اسلامی برای تضمین سلامت 

روح و جسم جامعه الزاماتی را در نظر گرفتند.
وی پیشگیری را یکی از این الزامات در کنار توجه به بهداشت و درمان عنوان کردند، 
افزود: هر عقل سلیمی تصریح می کند که پیشگیری نه فقط در زمینه وقوع جرم بلکه 

در همه عرصه ها بسیار کم هزینه تر و سهل الوصول تر از درمان است.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه در دین اسلام قوانین مجازات محدود و دستورات 
مربوط به پیشگیری وسیع هستند، افزود: اگر کسی از دستورات الهی تخطی کند 
مجازات های محدودی برایش در نظر گرفته شده، اما با یک استغفار جدی و توبه قلبی 

خدا از خطای او می گذرد.
وی با اشاره به قوانین جزئی در حوزه بهداشت خاطر نشان کرد: خداوند برای 
سلامت روح و جسم انسان دستورات غنی و جامعی در بحث تغذیه، ورزش و سبک 

زندگی داده که توجه به آن ها ضامن سلامت روح و جسم انسان هاست.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه پیشگیری بر درمان ارجح است، اظهار داشت: 
اگر با یک تصمیم به موقع و عمل به ضوابط بهداشتی کاری کنیم از بروز بسیاری از 

مشکلات که نیازمند درمان های پر هزینه و سنگین است، جلوگیری می شود.
کرونا  در همین مسئله  کرد:  تاکید  اژه ای  والمسلمین محسنی  حجت الاسلام 
کارهای مهم و بزرگی صورت گرفته و تلاش کادر درمان حقیقتاً قابل تقدیر است، 
اما اگر زودتر در گذشته تلاش بیشتر و برخی تصمیمات مهم اتخاذ می شد که تعداد 
کمتری فوت می کردند یا کارهایی می شد که افراد کمتری مبتلا می شدند یا در 

شرایط ناگوار قرار نمی گرفتند، هزینه اش کمتر بود یا الآن؟
وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به مشکلات و مطالبات جامعه پزشکی، 
اظهار داشت: قطعاً پزشکان با مسائل مختلفی مواجه هستند که باید حل شود، اما 
باید به مشکلات مردم با پزشکان و هزینه های درمان و مسائل بیمه ای نیز توجه ویژه 

داشت.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه برخی قوانین مانند جزای نقدی برای تخلفات 
و  اصلاح  لزوم  بر  نیست،  بازدارنده  صد  در  صد  به طور  منافع  تعارض  به  مربوط 

به روزرسانی این قوانین متناسب با شرایط و تورم تأکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به نظرات کسانی که خواستار 
تفاوت در تعیین مجازات هایی مربوط به قصور پزشکی هستند، گفت: ابزار قضاوت 

یک قاضی قانون است و اگر می خواهیم به عدالت برسیم باید قانون را اجرا کنیم.
وی با تاکید بر اینکه فهم قانون و کشف موضوع و تناسب جرم و مجازات برای 
قضاوت بسیار مهم است و باید ملاک کار قرار گیرد، در عین حال خاطر نشان کرد: 

اگر قاضی بخواهد به سلیقه خود عمل کند، مشکل ساز خواهد شد.
رئیس دستگاه قضا در عین حال خاطر نشان کرد: قضات در تشخیص مسائل باید 
ازنظر کارشناسان استفاده کنند و با تسری دادن این موضوع در حوزه پزشکی نیز، 
گفت: اگر قاضی در مسائل مربوط به پزشکی قانونی و مباحث مرتبط با پزشکی از 

نظرات کارشناسان استفاده کند، حتما رای دقیق تری می دهد.
وی البته این نکته را متذکر شد که نهادهای صنفی در حوزه پزشکی هم باید 
دستگاه قضا را در این زمینه یاری کنند تا نظرات کارشناسی متقن شود و اختلافات 

فاحشی که بین کارشناسان به وجود می آید از بین برود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با استمداد از مجلس برای رفع مشکل 
وضعیت کارشناسی ها در حال حاضر نامناسب توصیف کرد و گفت: گاهی در یک 
موضوع بارها کارشناسی می شود و هر کارشناسی با نظر کارشناسی دیگر تفاوت 
فاحش دارد و برای مردم هزینه فراوانی در پی دارد که یا افراد انصراف می دهند یا 
مجبور به پذیرش آن نظر نادرست می شود که این مسئله به خصوص به طبقات پایین 
جامعه لطمه می زند من از مجلس درخواست دارم هرچه سریعتر این معضل را با وضع 

قانون به روز و کارشناسی شده اصلاح کند.
 

آیت الله علوی گرگانی:

شهید علی لندی الگوی
 نوجوانان کشور است

آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: شهید علی لندی 
افتخار و الگویی برای دیگر نوجوانان است و در این سن و سال بهترین افتخار و مدال 

است که خداوند به پدر و مادرش اهدا کرده است. 
روز یکشنبه در دیدار خانواده شهید علی لندی افزود: وجود این چنین نوجوانانی 

مایه افتخار کشورمان است.
وی با اشاره به شجاعت شهید لندی اضافه کرد: اقدام شهید لندی همانند شهید 
فهمیده سبب افتخار است، این نوجوان باعاطفه و احساس جان خود را برای دیگران 

به خطر انداخت.
این مرجع تقلید گفت: اقدام بزرگ این نوجوان نشان از جان فشانی و بزرگی روح 
و شخصیت این شهید است و ازخودگذشتگی این نوجوان 14 ساله همانند بزرگان 

است.
آیت الله علوی گرگانی اظهار داشت: از شهید لندی انتظار نبود که در این سن و 
سال با ازخودگذشتگی پا روی نفس بگذارد و دل را به آتش زده و با ایثار خود برای 

نجات جان دیگران خودش را به خطر اندازد.
شهید علی لندی یکم مهر 1400 در کمک رسانی به 2 حادثه دیده آتش سوزی در 
شهرستان ایذه به شهادت رسید؛ این شهید دانش آموز در زمان شهادت 14 سال 

داشت. وی در رشته های کشتی، فوتبال و کنگ فو فعال و دارای مقام بود.
  

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری:

ظرفیت انجمن های علمی برای معرفی 
پروژه های کلان ملی استفاده شود

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: استفاده از ظرفیت انجمن های علمی به عنوان 
یک بدنه کارشناسی امری ضروری است و باید برای معرفی پروزه های کلان از این 

ظرفیت استفاده شود. 
محمدعلی زلفی گل در جلسه شورای عتف افزود: در این برهه از زمان وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری راهی ندارد؛ جز آنکه بخشی از پتانسیل تحقیقاتی را در راستای 

نیازهای جامعه قرار دهد و این امر به یک مطالبه عمومی تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه تحقیقات بنیادی دارای ارزش خاصی است و باید با قوت پیش رود، 
ادامه داد: برج تولید علم در کشور همواره خودنمایی می کند، ولی این امر در برج 
تولید فناوری و نوآوری نیز باید جلوه گر باشد؛ باید تلاش کنیم بحث فناوری و نوآوری 
نیز رشد کرده و جایگاه خود را بیابد. وزیر علوم با تاکید براینکه سامانه جامع تحقیقات 
نیازمحور را آغاز کرده ایم، خاطرنشان کرد: باید شرایطی ایجاد شود که نیازهای 
کشور احصاء شود و سعی کنیم برای تحقیقات کاربردی سیستمی طراحی کنیم تا 
به صورت سیستماتیک و نهادینه دنبال شود و با بهره مندی از امتیازهای ترغیبی و 
تشویقی اساتید و دانشجویان را به سوی این مهم سوق دهیم. وی خاطرنشان کرد: 
انجمن های علمی، بهترین و قوی ترین صنف علمی هستند که می توانیم دست 
نیاز و طلب یاری به سمت آنها دراز کنیم. در نامه ای به 440 انجمن علمی کشور از 
آنها درخواست شده است که هر یک از انجمن ها به تعداد گرایش هایی که عضو آن 

انجمن هستند یک پروژه کلان ملی اعلام کنند.
 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم 

اتصال ۵۷ جایگاه سوخت قم
 به سامانه هوشمند 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت : 57جایگاه از 63 جایگاه 
سوخت استان قم به سامانه هوشمند متصل شد.

نقص  رفع  برای  گرفته  انجام  اقدامات  و  تمهیدات  به  اشاره  با  طاهری  محمود 
جایگاه های سوخت اظهارداشت: از 63 جایگاه سوخت استان در حال حاضر 57 
جایگاه امکان عرضه سوخت با نرخ اول به قیمت 1500 تومان و نرخ دوم به قیمت 

3 هزار تومان را دارند.

لبنان در دام بحران
 سازی های منطقه ای

 – شیعی  پشتوانه  یک  نیازمند  اکنون  قرداحی  جرج   
مسیحی و حتی منطقه ای برای حفظ جایگاه خود در لبنان 

است در غیر این صورت اگر از سمت خود استعفا یا برکنار شود لبنان به عنوان تنها کشور 
آزاد و دموکراتیک جهان عرب در آینده با یک سکوت گورستانی مواجه خواهد شد.

اظهارات جرج قرداحی وزیر اطلاع رسانی پر آوازه لبنان در مورد بیهوده بودن جنگ 
عربستان علیه ملت یمن و حق این مردم مظلوم برای دفاع از خود بازتاب گسترده ای در 

برخی کشورهای شورای همکاری خلیج فارس به دنبال داشت.
 اگر چه اظهارات جرج قرداحی 3 ماه قبل از تصدی پست وزارت اطلاع رسانی در کابینه 
نجیب میقاتی صورت گرفته اما عربستان، امارات، بحرین و کویت با واکنش های شتاب زده 
خود و اخراج سفرای لبنان از پایتخت های خود ثابت کردند که در صدد اجرایی کردن یک 

سناریوی بحران سازی جدید در لبنان هستند.
جرج قرداحی که یک روزنامه نگار، مجری برنامه های تلویزیونی و نویسنده سیاسی 
مسیحی لبنانی است در اظهارنظرهای خود همواره جانب حق و انصاف را رعایت کرده و از 

گفتن حقایق هیچگونه ملاحظه ای ندارد.
ارادت خالصانه وی نسبت به مولای متقیان و حضور او در شهر خرمشهر برای اجرای یک 
برنامه شعر ولایی که در بزرگداشت میلاد امام علی )ع( برگزار شده بود خشم وهابی های 

سعودی را برانگیخت تا جایی که از شبکه سعودی ام بی سی اخراج شد.
نگاه مثبت وی نسبت به حزب الله لبنان و محور مقاومت به شکل گیری یک جریان تند و 
افراطی در عربستان، امارات و بحرین برای انزوای وی منجر شد به گونه ای که انتخاب وی 

به عنوان وزیر اطلاع رسانی با واکنش تند این کشورها مواجه شد.
تلاش سفارتخانه های عربستان، بحرین، کویت و امارات در بیروت برای حذف نام جرج 
قرداحی از لیست وزرای کابینه نجیب میقاتی با نفوذ جریان های وابسته به مقاومت لبنان 

به ویژه جریان 8 مارس، خنثی شد.
 هدف این 4 کشور که متأثر از عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی هستند، سرنگونی 
دولت نجیب میقاتی و ایجاد بحران سیاسی جدید در لبنان از رهگذر ایجاد تقابل میان 

جریان های سیاسی است.
اظهارات جرج قرداحی که رسانه های جهان عرب وی را هم تراز محمد حسنین هیکل 
روزنامه نگار فقید مصر تلقی می کنند میتواند یک اظهار نظر شخصی به شمار رود اما 
عربستان که در عرصه های داخلی لبنان دچار انزوای سیاسی شده درصدد انتقام از 
شخصیت های نزدیک به حزب الله بر آمده است. متاسفانه جریان های سیاسی از جمله 
شخص نجیب میقاتی نخست وزیر لبنان که وابستگی شدیدی به عربستان دارد با ارسال 
سیگنالهایی از جرج قرداحی خواست تا مصالح عالیه لبنان را بر مصلحت شخصی خود 
ترجیح دهد زیرا عربستان از وزیر اطلاع رسانی لبنان خواسته تا ضمن عذر خواهی از 

عربستان از سمت خود استعفا دهد.
اگر جرج قرداحی تحت فشارهای داخلی و خارجی از سمت خود استعفا دهد این به 
مفهوم وجود یک ضعف ساختاری در پیکره حاکمیت لبنان خواهد بود و بدعتی ویرانگر در 

 ـعربی تلقی می شود. مناسبات عربی 
 ـمسیحی و حتی منطقه ای برای حفظ   جرج قرداحی اکنون نیازمند یک پشتوانه شیعی 
جایگاه خود در لبنان است؛ در غیر این صورت اگر از سمت خود استعفا یا برکنار شود 
لبنان به عنوان تنها کشور آزاد و دموکراتیک جهان عرب در آینده با یک سکوت گورستانی 

مواجه خواهد شد.
در چنین فضایی هیچ شخصیت سیاسی و رسانه ای چه در لبنان و چه در جهان عرب در 
آینده قادر به طرح کوچکترین موضوع انتقادی از رفتار سیاسی کشورهای عربی نخواهد 

بود.

مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم :

آثار تاریخی روستای پاچیان
 سامان دهی می شود

تاریخی  آثار  از سامان دهی  قم  و صنایع دستی  میراث فرهنگی، گردشگری  مدیر کل 
روستای پاچیان در این استان خبر داد.

علیرضا ارجمندی در بازدید از آثار تاریخی روستای پاچیان و دیدار با ذبیح الله عبداللهی 
فرماندار شهرستان جعفر آباد، اظهار کرد: مجموعه آثار تاریخی روستای پاچیان شامل 
مسجد و آب انبار است که در سال 1380 به شماره 5676 در فهرست آثار ملی ایران به 

ثبت رسیده است.
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با بیان این که سامان دهی آثار 
تاریخی روستای پاچیان نیازمند اعتبارات ملی و استانی است، ادامه داد: برای مرمت 
این آثار تاریخی نیازمند تفاهم نامه همکاری با فرمانداری شهرستان جعفرآباد و دهیاری 

روستای پاچیان هستیم.«
ارجمندی با اشاره به طرح سامان دهی آثار تاریخی پاچیان گفت:این طرح باید شامل 

مرمت آثار، تغییر کاربری آب انبار و بناهای پیرامون مسجد باشد.
او با بیان این که واگذاری آثار تاریخی به بخش خصوصی مزایای بسیاری دارد، تصریح 
کرد: اشتغال زایی، توسعه گردشگری، درآمدزایی در سطح محلی و ملی و صرفه جویی در 

بودجه های عمرانی دولت از مزایای واگذاری آثار تاریخی است.
 

با هدف ترویج فرهنگ ایثار و شهادت ؛

جشنواره نوجوان فداکار
 »شهید علی لندی« در قم آغاز به کار کرد

 نخستین جشنواره سراسری نوجوان فداکار با هدف ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و 
تجلیل از مقام شهید علی لندی در قم آغاز به کار کرد. 

به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی قم، پوستر این جشنواره 
طی مراسمی با حضور خانواده شهید لندی و آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع 

تقلید، رونمایی شد.
گفتنی است در این جشنواره عموم علاقه مندان می توانند آثار خود را در قالب داستان، 
شعر، فیلم، مقاله، عکس و طراحی با هدف ترویج ایثار و فداکاری و تجلیل از مقام شهید 
از طریق سایت همایش به نشانی اینترنتی www.alilandi.com بارگذاری کنند و پس از 
جمع آوری و داوری آثار، به 70 برگزیده این جشنواره کمک هزینه سفر به کربلای معلی و 

مشهد مقدس و خرید موبایل هوشمند اهدا می شود.
همچنین مهلت ارسال آثار تا 30 آبان 1400 است و اختتامیه این جشنواره در 15 آذرماه 
برگزار می شود. شهید لندی متولد سال 1385 یک نوجوان ایرانی بود که در 15 سالگی در 
حادثه آتش سوزی منزل همسایه، جان 2 زن سالمند را نجات داد و 2 هفته پس از بستری 
بودن در بیمارستان های سوانح و سوختگی آیت الله طالقانی اهواز و نمازی اصفهان، در 
اول مهر 1400 به علت سوختگی 91 درصد، مشکلات شدید تنفسی و ورود عفونت به 

خون جان به جان آفرین تسلیم کرد
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

وخامت حال ۶۳ نفر از بیماران کرونایی
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی بیست و چهار ساعت منتهی به نهم آبان ماه 

جاری، کرونا موجب جان باختن 6 تن دیگر در قم شد. 
به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در 
گفت وگویی اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به نهم آبان ماه، 36 تَن مشکوک و یا با 
علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس مراکز درمانی قم پذیرش و از این تعداد 29 تن 
در مراکز درمانی استان بستری شدند. وی افزود: همچنین 71 تَن از بیمارانی که طی 
روزهای گذشته در مراکز درمانی قم بستری شده بودند، نیز به تشخیص پزشکان معالج 
برای ادامه روند درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند. وی ادامه داد: هم اکنون 242 
بیمار در مراکز درمانی استان تحت درمان هستند که حال 63 تن از ایشان وخیم است. 
قدیر افزود: طی بیست و چهار ساعت گذشته از مجموع 560 آزمایش کرونای انجام شده 
در سطح استان نتیجه 82 مورد مثبت بوده است. وی بیان کرد: از ابتدای اجرای طرح 
واکسیناسیون کرونا در قم تاکنون یک میلیون و 97هزار و 281 دُز واکسن به جامعه هدف 

تزریق تزریق شده است.
 

کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اهدای اعضای بدن مرد میانسال قمی
 به بیماران نیازمند 

کارشناس مسئول واحد پیوند اعضای دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :اعضای بدن 
دهمین بیمار قمی ایست قلبی در سال جدید با رضایت خانواده وی به بیماران نیازمند 
پیوند زده شد. ولی اله صمدی:اظهارداشت  دهمین اهدای عضو ماندگار سال 1400 
استان قم، مرحوم سیدتقی جلالی، 50 ساله بود که به علت ایست قلبی، جان خود را 
از دست داد. صمدی افزود: پس از پیگیری های انجام شده و رضایت خانواده ارگان های 

حیاتی و نسوج وی به بیماران در لیست انتظار وزارت بهداشت پیوند زده شد.

حسن هانی زاده*

 

 آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهوری با تاکید بر لزوم رفع نگرانی های 
مردم و سرمایه گذران خرد در بورس ، گفت: باید تدبیری شود تا نوسانات بورس 

باعث نگرانی مردم و سرمایه گذاران خرد نشود. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم 
رییسی بعد از ظهر یکشنبه در جلسه هیات دولت با اشاره به وضع شاخص بازار 

بورس در روزهای اخیر گفت: ادامه نوسانات بورس در زندگی مردم تاثیر می گذارد، 
لذا باید تدبیری اندیشید تا آرامش بر این بازار حاکم شود و مردم و سرمایه گذاران 

خُرد دچار نگرانی نشوند.
رییس جمهوری از سخنگوی اقتصادی دولت خواست در این زمینه با مردم و 

سهامداران سخن بگوید تا منطق بازار بورس و چشم اندازآینده بهتر تببین شود.
مراجع عظام تقلید خیرخواه مردم، مسئولان و کشورهستند

 رییسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مشکل کم آبی در مناطق 
مختلف کشور اظهار داشت: تامین آب از منابع مختلف و صرفه جویی همه جانبه 
در بخش های صنعتی و کشاورزی برای مقابله با بحران کم آبی ضرورت دارد و حتما 

باید دنبال شود.
رییس جمهوری خاطر نشان کرد: دولت به لحاظ تامین بودجه لازم برای استخراج 
آب از منابع ژرف از این موضوع حمایت می کند چرا که تامین آب برای مردم جزو 

اولویت های تخصیص بودجه است.
رهنمودهای مراجع همواره چراغ راه مردم و مسئولان است 

رییسی ضمن تاکید به تمامی وزرا برای برگزاری نشست با نخبگان در هر یک از 
حوزه های تخصصی تصریح کرد: بهره گیری از دیدگاه های نخبگان به ویژه علما و 
مراجع عظام تقلید ضروری است چرا که ایشان خیرخواه مردم، مسئولان و کشور 

هستند و رهنمودهای مراجع عظام تقلید همواره چراغ راه مردم و مسئولان است.

رییسی در جلسه هیات دولت:

تدبیری شود تا نوسانات بورس باعث نگرانی مردم نشود 

 معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه دولت مصمم 
است از تولید کنندگان داخلی به طور جدی حمایت کند، 
گفت: توانمندی، ظرفیت و دانش تولیدکنندگان ایرانی در 
بخش لوازم خانگی بالاست و این ظرفیت ها ایجاب می کند 
بازارهای  در  را  خود  واقعی  جایگاه  ایرانی  محصولات  که 

رقابتی منطقه پیدا کنند. 
محمد مخبر که روز پنجشنبه هفته گذشته به صورت 
و  پای گلایه ها  و  رفته  تهران  امین حضور  بازار  به  سرزده 
مشکلات فروشندگان و خریداران نشسته بود، امروز مسائل 
و مشکلات آنها را با تولید کنندگان اصلی این بازار مطرح و 

کرد و خواستار چاره اندیشی برای 
وی در این جلسه که مدیران 15 تولیدکننده اصلی بازار 
لوازم خانگی و تعدادی از مدیران صنفی و دولتی حضور 
داشتند، اظهار داشت: حمایت از بخش تولید با هدف 
منتفع شدن مردم صورت می گیرد بنابراین تولید کنندگان 
باید افزایش کیفیت و کاهش قیمت را به صورت توامان 

مدنظر قرار دهند.

های  شرکت  مدیران  از  جمهوری  رییس  اول  معاون 
و  انتظارات  نیازها،  خواست  خانگی  لوازم  کننده  تولید 
مطالبات خود از دولت را احصا و ارائه کنند تا دولت بتواند 
حمایت های لازم از این صنعت را در دستور کار خود قرار 
دهد تا شاهد تقویت تولید این محصولات و در عین حال 
کاهش قیمت، بهبود کیفیت و به تبع آن رضایتمندی مردم 

باشیم.
وی افزود: خواسته دولت این است که شرکت های تولید 
کننده لوازم خانگی بتوانند ضمن توجه ویژه به اهمیت 
صادرات، در سطح منطقه سرآمد باشند و برندهای ایرانی 
ظرف مدت چند سال، علاوه بر تامین نیازهای داخلی، بازار 

کشورهای همسایه را نیز در اختیار بگیرند.
 صنعتی که رقابت نداشته باشد محکوم به شکست است

 مخبر با بیان اینکه صنعتی که رقابت نداشته باشد محکوم 
به شکست است، افزود: صنعت تولید لوازم خانگی باید 
خود را در معرض رقابت چه در داخل و چه در خارج از کشور 
قرار دهد چرا که ارتقاء و رشد از طریق رقابت ایجاد می شود.

معدن  صنعت،  وزارت  از  جمهوری  رییس  اول  معاون 
و تجارت نیز خواست تا ساز و کار و برنامه ریزی دقیقی 
برای تسهیل صادرات محصولات لوازم خانگی را تدوین و 
بسترهای لازم را برای توسعه صادرات این محصولات فراهم 
کند. وی همچنین با اشاره به توانمندی دانشگاه های کشور 
در تولید قطعات و مواد اولیه مورد نیاز صنایع خاطرنشان 
کرد: باید رابطه صنعت و دانشگاه گسترده تر شود تا مواد 
اولیه و قطعات مورد نیاز صنایع و به ویژه لوازم خانگی با اتکاء 

به توانمندی داخلی تامین شود.
معاون اول رییس جمهوری سرمایه گذاری برای بهبود 
کیفیت و افزایش تولید را لازمه حضور صنعت تولید لوازم 
خانگی در بازارهای بین المللی دانست و افزود: شرکت 
های تولید لوازم خانگی باید با اتکا به اعتمادی که مردم به 
برندهایشان دارند، مردم را در سرمایه گذاری مشارکت دهند 
و با هدایت نقدینگی موجود در جامعه، خط تولید خود را 
گسترش دهند و دولت نیز با جدیت از این سرمایه گذاری 

حمایت می کند.

معاون اول رییس جمهوری: 

دولت مصمم به حمایت جدی از تولیدکنندگان داخلی است

 معاون اقتصادی رییس جمهوری با بیان اینکه کسری بودجه بزرگترین آسیبی است 
که در دولت سیزدهم با آن مواجه شدیم، گفت: فکر می کنم  آذرماه اخبار خوبی به گوش 

مردم خواهد رسید. 
به  اقتصادی  از حضور در نشست کمیسیون  روز یکشنبه پس  »محسن رضایی« 
خبرنگاران گفت: مهم ترین مسائل کنونی کشور، رسیدگی به مسائل اقتصادی مانند 

معیشت، رفاه و بهبود زندگی مردم و رشد اقتصادی است.
تحقق  برای  سیزدهم  دولت  در  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس  اقتصادی  معاون 
موضوعات مذکور برنامه ریزی های بسیاری صورت گرفته است، افزود: هرچند رسیدگی 
به مسائل روزمره اهمیت بسیار داشته و باید با جدیت پیگیری شود اما توجه و رسیدگی 

به مسائل بنیادی هم از اهمیت زیادی برخوردار است.
به لزوم ایجاد یکپارچگی میان مجلس، دولت و قوه قضائیه، بخش  با تاکید  وی 
خصوصی و مردم اضافه کرد: همانگونه که انقلاب با یکپارچگی پیروز شد و در دفاع 
مقدس با یکپارچگی به پیروزی رسیدیم، اکنون هم برای حل مشکلات اقتصادی کشور 

و پیشرفت در مسائل اقتصادی به یکپارچگی نیاز داریم.
رضایی ادامه داد: باید یکپارچکی را از دولت و مجلس آغاز کنیم و در مراحل بعدی به 

سراغ بخش خصوصی و تمامی آحاد جامعه برویم.
وی با دعوت از همه ایرانیان خارج از کشور برای وارد کردن سرمایه های فکری و مالی 
خود به کشور اظهار داشت: فضا در داخل کشور به سرعت در حال تغییر است و همه 
زیرساخت های لازم برای جهش اقتصادی در ایران فراهم است و از همه ایرانیان خارج 
از کشور دعوت می کنیم با انگیزه و شوق وارد وطن خود شوند تا بتوان کشور را بهتر 
از گذشته بسازیم. معاون اقتصادی رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: در نشست امروز 
مقرر شد همکاری های مشترک میان معاونت اقتصادی و کمیسیون اقتصادی مجلس 
ادامه یابد. رضایی خاطرنشان کرد: بزرگترین آسیبی که ما در شروع کار این دولت با آن 
مواجه شدیم، کسر بودجه بود که بیش از 400 هزار میلیارد تومان دولت با کسری بودجه 

مواجه شد که بخش زیادی از آن در حال حل شدن است.
 وی اضافه کرد: استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول بدون پشتوانه کاملًا قطع شده و 
درآمدهای جدیدی را تعریف کردیم که فشار روی مردم وارد نشود یعنی دولت نخواهد با 

هزینه کردن از جیب مردم درآمدهای خود را تامین کند.
معاون اقتصادی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: برنامه های جدیدی هم داریم که 

فکر می کنم در آذرماه اخبار خوبی به گوش مردم خواهد رسید.

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

آذرماه اخبار اقتصادی خوبی به گوش مردم می رسد

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هشدار 
می دهیم که اینگونه رفتاهار اگر از روی دلسوزی برای 
انقلاب است بیشتر تیشه به ریشه انقلاب زدن است و 
اگر قرار باشد در عرصه جهانی اعتبار مرجعیت و اعتبار 
بزرگان حوزه علمیه قم را از بین ببریم که چیز دیگری 
باقی نمی ماند. افتخار امام و مقام معظم رهبری این 
است که از درون حوزه برخاستند و مورد تایید حوزه و 

مراجع واقع شده اند.
مجید انصاری« در رابطه با هجمه به روحانیت و اهانت 
به آیت الله صافی گلپایگانی گفت: متاسفانه از مدت 
ها قبل شاهد ترویج یک رویه غلطی هستیم که عده 
ای خود حق پندار و تمامیت خواه در مشی سیاسی و 
رفتار رسانه ای، هر کسی را که بر خلاف فکر و سلیقه 
ربط  انقلاب  ضد  و  انقلاب  به  فورا  کند  صحبت  آنها 
انتظار دارند همه شخصیت ها و نخبگان  می دهند و 
از مراجع عظام تقلید و تشکل های روحانی گرفته تا 
نخبگان دانشگاهی، اساتید برجسته، فعالان سیاسی، 

صاحبان اندیشه و پیشکسوتان انقلاب عینا حرف آنها 
را تکرار کنند و اگر چیزی بر خلاف عقیده انها بیان شود 
بلافاصله به تخریب و اهانت کردن و برچسب زدن روی 
می آورند.   وی با بیان این جمله که "این روند سالیان 
سال است که بر فضای کشور حاکم شده است" ادامه 
صورت  افکار  و  جریان  این  با  برخوردی  تاکنون  داد: 
نگرفته است و کار به جایی رسیده که هر فرد غیرذیصلاح 
و فرد عادی و  معمولی که در جریان امور نیست به خود 
حق می دهد به ساحت مرجعیت توهین کند. آیت الله 
العظمی صافی گلپایگانی از مراجع عظام و از ارکان 
حوزه های علمیه و روحانیت شیعه است، ایشان صرفا 
هر گاه سخن فرمودند بر اساس دین و اسلام بوده است.

بیان  راستا  همین  در  مبارز  روحانیون  مجمع  عضو 
ایران  علمیه  حوزه  که  داشت  را  توقع  این  نباید  کرد: 
از کشورهای دیگر  از روحانیت برخی  همانند خیلی 
دست نشانده دولت ها و گوش به فرمان دولت ها باشند، 
این امر هیچ گاه تحقق پیدا نمی کند. نهاد روحانیت و 

مرجعیت نهادی مستقل و مردمی است و در خدمت 
و  دولت ها  تا  بماند  مستقل  باید  و  است  مردم  و  دین 
افزود:  پایان  در  انصاری  کند.    هدایت  را  مسئولین 
مرجع  خودشان  انقلاب  پیروزی  از  بعد  امام  حضرت 
تام بودند و رهبر انقلاب هم شدند، عده ای به ایشان 
پیشنهاد می کردند حالا که دولت و حکومت و اقتصاد در 
دست شما است خوب است که بحث خمس از طریق 
خود شما و دولت انجام شود و حوزه ها تحت پوشش 
حکومت و نظام قرار گیرند ولی امام به شدت این نظریه 
را رد کردند و فرمودند استقلال حوزه ها باید حفظ شود 
و حتی برخی از امورات را که جزو شئون خود امام بود 
ایشان ان موضوع را به مراجع بزرگ تقلید مانند آیت الله 
العظمی گلپایگانی و یا سایر مراجع ارجاع می فرمودند 
، امام به حفظ استقلال حوزه ها اهتمام بسیاری داشت 
و مقام معظم رهبری هم این اهتمام را دارند. این رفتار 
اخیر بر خلاف مصلحت، مشی امام و گذشته تاریخ 

روحانیون است.

مجید انصاری:

اهانت به مراجع تیشه به ریشه انقلاب زدن است 

 معاون پارلمانی رییس جمهوری با تاکید بر پایبندی دولت به لایحه رتبه بندی و ارتقای 
معیشت معلمان، گفت: نمایندگان باید بار مالی این لایحه را طوری افزایش ندهند که امکان 

اجرای آن وجود نداشته باشد. 
سید محمد حسینی گفت: همانطور که معلمان و مردم در جریان هستند لایحه رتبه بندی 
از سوی دولت دوازدهم به مجلس تقدیم شد. رییس جمهوری قائل به اجرای این لایحه 
هستند و در این که وضع معیشتی و منزلتی معلمان ارتقا پیدا کند هیچ تردیدی وجود ندارد 

و همه درباره آن اتفاق نظر دارند.
وی با اشاره به تبادل نظر دولت و مجلس درباره این لایحه اظهار کرد: در مورد اعداد و رقم 
بودجه ای این لایحه آنچه که دولت ارائه داده و پیشنهاداتی که نمایندگان می دهند باید همه 

چیز روشن و شفاف باشد.
معاون پارلمانی رییس جمهوری اضافه کرد: همچنین افرادی که این لایحه شامل آنها 
می شود باید به صورت دقیق تر در کمیسیون آموزش مجلس بررسی شده و نمایندگان 
مجلس و نمایندگان سازمان برنامه و بودجه  و سازمان اداری و استخدامی به یک جمع بندی 
روشن درباره این موارد برسند تا این لایحه در همین سال جاری اجرا شود و بار مالی آن در 

بودجه سال 1401 مشخص شود.

حسینی تصریح کرد: معلمان مطمئن باشند که هم دولت و هم مجلس در کنار آنها هستند 
و درصدد هستند که شرایط به نفع آنها تغییر کند.

وی یادآورشد: نماینده دولت در اجرای لایحه رتبه بندی سازمان اموراداری و استخدامی 
است که اعداد و ارقام معلمان در سراسر کشور و هزینه ای که باید دولت تقبل کند را مشخص 
می کند. در این زمینه نماینده آموزش و پرورش و سازمان امور اداری و استخدامی با همدلی 

کار را پیش می برند تا به نتیجه روشن برسند و کار اجرا شود.
معاون پارلمانی رییس جمهوری اضافه کرد: این لایحه باید در مجلس به گونه ای مورد 
بررسی قرار گیرد که شورای نگهبان هم آن را تایید کند و موضوع اصل 75 هم که بحث مالی 
است، با هماهنگی بیشتر مورد بررسی قرار بگیرد و امیدواریم این روند سریعتر طی شود 
و به سرانجام برسد. حسینی با بیان اینکه دولت به لایحه ای که داده است پایبند است و 
رییس جمهوری بر ارتقای سطح معیشت معلمان تاکید دارد، گفت: اینکه برخی می گویند 
دولت مخالف است، دولت مخالف نیست اما بحث دولت این است که در کمیسیون آموزش 
و مجلس بار مالی این لایحه را طوری افزایش ندهند که امکان اجرای آن وجود نداشته باشد.
 وی افزود: این لایحه باید با دقت بیشتری بررسی شده و افرادی که تحت شمول این لایحه 

قرار می گیرند مشخص شود تا بتوان آن را اجرا کرد.

معاون پارلمانی رییس جمهوری: 

دولت به لایحه رتبه بندی معلمان پایبند است

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور گفت: مردم شناخت 
موثری از این حادثه داشتند و سریعاً حواسشان جمع شد که 
بالاخره حادثه ای بوده و تهاجمی از بیرون انجام شده و چند 

ساعت صبر می کنیم تا درست شود.
سردار غلامرضا جلالی طی سخنانی در برنامه تلویزیونی 
»نگاه یک« با اشاره به حمله سایبری اخیر به شبکه توزیع 
سوخت کشور اظهار کرد: ما دو حادثه را تحلیل کردیم. یکی 
حمله به بندر شهید رجایی و یکی هم حادثه راه آهن را که 

به لحاظ مدل حمله به یکدیگر شباهت داشتند و مانند هم 
بودند. وی با تاکید بر نتیجه جمع بندی اطلاعات و تحلیل 
قطعاً  حملات  این  طراحان  ما  نظر  از  کرد:  تصریح  آنها 
دشمنان ما هستند یعنی آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی. 
به دیگری  وقتی که کسی در لایه سخت افزار می خواهد 
حمله کند باید نفوذ اطلاعاتی در لایه سیستم نهادینه شده 
پدافند  سازمان  رئیس  باشد.  داشته  نظر  مورد  مجموعه 
غیرعامل یادآور شد: معمولًا کشورهایی که به این سطح 

دسترسی دارند، کشورهای سازنده همان سیستم ها هستند 
که می توانند در این لایه باشند یا کسانی که بتوانند این 

سیستم ها را به صورت فیزیکی ساخته باشند.
 جلالی با اشاره به عوامل شکست اهداف حمله سایبری 
حضور  اینکه  اول  گفت:  کشور  سوخت  توزیع  شبکه  به 
هوشمندانه و تغییر روش صداوسیما در پرداختن به این 
مسائل بود که بسیار دقیق بود و اطلاع رسانی به مردم را 

انجام داد. 

رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور:

طراحان حمله سایبری قطعاً آمریکا و رژیم صهیونیستی هستند

اخبار
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علائمی که خبر از تجمع سموم در کبدتان می دهند جراح و فوق تخصص دیسک و ستون فقرات مطرح کرد:

نوشیدن آب و جلوگیری
 از درد دیسک کمر

جراح و فوق تخصص دیسک و ستون فقرات گفت: نوشیدن آب به صورت تدریجی 
در جلوگیری از درد دیسک بسیار موثر است و وقتی ورزش می کنیم دیسک ها به 

راحتی آب جذب می کنند.
قاسم اسحاقی درباره دیسک های ستون فقرات و نقش آنها در بدن اظهار داشت: 
بدن ما از 5 مهره استخوانی درست شده که به وسیله دیسک ها به یکدیگر متصل می 
شوند. دیسک ها باعث می شوند مهره ها حرکت کنند. در تمامی 24 ساعت حتی 

در خواب که غلت می زنیم دیسک ها کار می کنند.
وی افزود: به طور متوسط کمر انسان 8 هزار حرکت در طول شبانه روز دارد.دیسک 
مثل لاستیک خودرو از حلقه و هسته تشکیل شده است که حلقه آن 32 لایه دارد 
.دیسک ها در طول زندگی انسان به طور متناوب پس از فرسایش ترمیم می شوند.
چون دیسک بدن تمامی افراد معمولا دچار ترک می شود ولی پس از مدتی ترمیم می 
شود.بیماری دیسک در افرادی ایجاد می شود که عمل فرسایش در بدنشان از ترمیم 
پیشی می گیرد. به جز نسج عصبی بقیه نسج های بدن به صورت متناوب فرسایش 

دارند و پس از آن ترمیم می یابند.
این جراح و فوق تخصص دیسک و ستون فقرات گفت: ستون مهره ها به چند 
دلیل آسیب می بیند. 80 درصد بیماری های دیسک، ژنتیکی است . حرکات اضافی 
هم موجب مشکل دیسک می شود. افرادی که سابقه خانوادگی دارند باید شغلی را 
انتخاب کنند تا به کمر فشار نیاید.از میان انسان ها 5 درصد دچار دیسک می شوند.
فشار نامنظم و زیاد و بدون آمادگی موجب مشکل در دیسک ستون فقرات می شود 
به عنوان مثال فردی که بدن آماده ای ندارد اگر یک جعبه آب معدنی بلند کند درگیر 

درد دیسک می شود.
وی افزود: در برخی حرکات میزان شکاف هایی که در دیسک پیش می آید موجب 
بیرون زدگی دیسک و کمر درد می شود که اگر این روند بیشتر شود درد به سمت پا 
و باسن می رود. هرچه دیسک ها بیشتر بیرون می زنند درد بیشتر به سمت اندام 

تحتانی می رود. گزگز و خواب رفتن پاها از دیگر علامت های بیماری دیسک است.
وی درباره نوع شدید بیرون زدگی دیسک گفت : در موارد شدید فرد علامتی ندارد و 
بیکباره دیسک بیرون می زند که تمامی رشته های عصبی تحت فشار قرار می گیرند. 
این علائم به سندروم دم اسب مشهور است و در این حالت فرد بی اختیاری ادرار و 
مدفوع دارد و ماهیچه های پاهایش به شدت ضعیف شده است. برای پیشگیری از 
بیرون زدن دیسک ها باید ورزش کرد. بی حرکت بودن ستون مهره ها موجب می 
شود دیسک بیرون بزند.بیماری دیسک فقط پاره شدن نیست بلکه اولین مشکل کم 
آبی دیسک است. نوشیدن آب به صورت تدریجی بسیار موثر است و وقتی ورزش 
می کنیم دیسک ها به راحتی آب جذب می کنند. با بالارفتن سن، دیسک ها آب از 
دست می دهند بنابر این برای پیشگیری از بیرون زدن دیسک باید دیسک های بدن 
هیدراته شوند. در این بین ورزش از تمامی فاکتورهای دیگر موثرتر است.ماساژ هم 

بسیار خوب است به شرطی که توسط فرد متخصص و فیزیوتراپ انجام گیرد.

دکتر اکبر کوشان فر، متخصص اطفال، با اشاره به این که یک برنامه منظم 
برای زمان خواب کودک باید برقرار شود، گفت: این زمان حدود نیم ساعت 
طول می کشد تا به او فرصت آماده شدن برای خواب داده شود. در این 

مدت باید تا حد امکان، فعالیت های کودک کاهش یابند.
او با بیان این که بهداشت خواب به مجموعه آداب و رهنمود هایی اطلاق 
روز  در  و هشیاری کامل  ترویج خواب کافی در شب  باعث  که  می شود 
می شود، افزود: برقراری بهداشت خواب در ابتدای زندگی، باعث ادامه آن 

در طول زندگی کودک و پیشگیری از بروز بیماری های خواب می شود.
بدخوابی، خواب آلودگی  را  بهداشت  بارزترین علائم   دکتر کوشان فر، 
در طی روز و بی خوابی در شب دانست و گفت: مقاومت برای خوابیدن، 
اضطراب خواب، دیر خوابیدن، بیدار شدن در طول خواب، زمان ناکافی 
از  و کج خلقی صبحگاهی  به هنگام صبح  بیدار شدن  خواب، سخت 

نشانه های خواب بد در کودکان است.
شرایط  خواب،  زمان  برنامه ریزی  شد:  یادآور  اطفال  متخصص  این   
محیطی محل خواب و رفتار ها و عادات زمان خواب از عوامل مهم تأثیرگذار 

در ایجاد خواب راحت هستند.
 او با تأکید بر این که به منظور انجام برنامه ریزی خواب در کودک، زمان 
خواب و بیداری باید منظم باشد، گفت: این برنامه باید در هفت روز هفته به 
طور ثابت اجرا شود و در تعطیلات آخر هفته بیش از یک ساعت تغییر نکند 

و درباره نوجوانان، این تغییر تا دو ساعت نیز ممکن است که باشد.

 دکتر کوشان فر، افزود: یک برنامه منظم برای زمان خواب باید برقرار شود. 
این زمان حدود نیم ساعت طول می کشد تا به او فرصت آماده شدن برای 
خواب داده شود. در این مدت باید تا حد امکان فعالیت های کودک رو به 
کاهش باشد و از فعالیت های هیجان آور، مشاهده تلویزیون و بازی های 

ویدیویی، ورزش های ایروبیک و فعالیت های فیزیکی، پرهیز شود.
 این عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، تصریح کرد: 
از مصرف کافئین )شکلات، چای، سودا(، مایعات زیاد، غذا های حجیم و 

تنقلات شیرین در ساعات پایانی روز، پرهیز شود.
 قبل از خواب برای کودک آرامش ایجاد کنید

 دکتر کوشان فر، گفت: برای کمک به خواب از غذا های حاوی تریپتوفان 
مثل شیر و گوشت بوقلمون استفاده شود و به عنوان میان وعده قبل از 
خواب، به کودک اسنک های سبک داده شود. فعالیت های خوب قبل 
از خواب شامل حمام گرفتن با آب گرم، خواندن داستان برای کودک، 
داشتن ساعتی همراه با آرامش با خانواده، گوش کردن به موسیقی ملایم 
یا صدا های طبیعی و یادآوری خاطرات شیرین نیز در ایجاد شرایط خواب 

راحت، مؤثر هستند.
 او افزود: همراه با بزرگ شدن کودک، زمان خواب را می توان تغییر داد. به 
طور مثال، می توان در خارج از منزل قدم زد یا درباره حوادث روز یا برنامه 

فردا صحبت کرد یا به انجام بازی های کارتی یا تخته ای یا پازل، پرداخت.
 متخصص اطفال، گفت: کودکان بزرگ تر ممکن است قبل از خواب 

به مطالعه بپردازند یا به موسیقی گوش کنند یا به سرگرمی های آرام مورد 
علاقه  خود مشغول شوند. با وجود انجام همه این فعالیت ها، کلید اصلی 
زمان  خواب این است که کودک بداند چه ساعتی باید لباس خواب بپوشد 
و دندان های خود را مسواک کند و چه زمانی باید در رختخواب باشد و چه 
مدت را در رختخواب به فعالیت هایی مانند کتاب خواندن بپردازد. کودک 

نباید مدت زیادی از زمان بیداری خود را در رختخواب بگذراند.
 او افزود: اگر کودک در زمان مقرر برای خواب آماده نبود، می توان این 
زمان را برای 30 دقیقه به تأخیر انداخت، اما برای رسیدن به زمان خواب 
همیشگی، باید زمان خواب را به تدریج جلو کشید تا به ساعت خواب مقرر 

همیشگی رسید.
وضعیت محیط اتاق خواب

 متخصص اطفال، گفت: درجه حرارت اتاق خواب کودک باید مناسب و 
ثابت باشد. محیط اتاق خواب بهتر است تاریک باشد و در صورت نیاز، یک 

چراغ خواب کوچک روشن شود.
از  تا  به کودک سرزده شود  افزود: در طول شب، لحظات کوتاهی  او   
محیط  و  مناسب  اتاق  هوای  تهویه  شود.  حاصل  اطمینان  او  سلامت 
خواب آرام و بی  سر و صدا باشد. کودک را نباید زمانی که ناراحت است، در 

رختخواب گذاشت.
 دکتر کوشان فر، اظهار داشت: رختخواب فقط برای خوابیدن است و در 
محدوده آن کودک نباید به بازی کردن، غذا خوردن یا مشاهده تلویزیون، 
بازی های کامپیوتری و ویدیویی یا صحبت کردن با تلفن بپردازد. در زمان 
خواب، این وسایل باید خاموش باشند. در عوض، وسایل و ابزاری که برای 
کودک ایجاد امنیت و آرامش می کنند، مانند عروسک، اسباب بازی یا پتوی 

خاص را می توان در اختیار او گذاشت.
 او افزود: لباس خواب کودک باید راحت و مناسب باشد. کودک را باید در 
وضعیت خواب آلود، اما هنوز بیدار به رختخواب گذاشت تا در رختخواب 
به  خواب رود. اگر اجازه داده شود تا کودک هر کجا که خوابش گرفت، 
بخوابد، شکستن این عادت بسیار مشکل است. در صورتی که کودک در 
طول شب، مرتب می غلتد، بهتر است او را از رختخواب بیرون آورد و به یک 
فعالیت با تحرک کم، مانند مطالعه مشغول کرد و دوباره پس از 20 تا 30 

دقیقه به رختخواب بازگرداند.
 تأثیر عادت و رفتار های روزانه کودک در خواب شبانه 

دکتر کوشان فر با بیان این که بسیاری از عادات و رفتار های روزانه به خواب 
شب کودک کمک می کنند، گفت: کودک در ابتدای صبح و به محض بلند 
شدن از خواب، در معرض نور خورشید قرار گیرد. اطمینان از دریافت نور 
طبیعی خورشید در روز به حد کافی، تأثیر مثبت برای ایجاد آرامش او در 

طول روز دارد.
 او اظهار داشت: استفاده نکردن از اتاق خواب کودک برای تنبیه، نظارت 
بر صحنه هایی که کودک در روز از تلویزیون، اینترنت و بازی های ویدیویی 
تغییر هیجان آور مانند مشکلات  به هرگونه  نهایت، توجه  و در  می بیند 
مدرسه، طلاق، مرگ عزیزان کودک، نقل مکان یا رقابت با خواهر و برادر 
که ممکن است بر خواب کودک تأثیرگذار باشند، باید به طور جدی از سوی 

والدین مورد توجه قرار گیرند.

یک متخصص اطفال :

انگشت پای کوویدیروش تنظیم خواب کودکان چگونه است؟
 چیست و چرا ایجاد می شود؟

 
از زمان شیوع بیماری کووید-19 تا کنون عوارض مختلفی برای بیماری این 
بیماری شناسایی شده است. یکی از آن ها انگشت پای کوویدی است که به صورت 

ضایعاتی التهابی بر روی پوست دست یا پا ظاهر می شود.
مدت کوتاهی پس از شیوع بیماری کووید-19 در سال گذشته، پزشکان با موجی 
از بیماران، عمدتاً نوجوانان و جوانان مواجه شدند که علائم مختلفی داشتند: 
از گلودرد شکایت می کردند، ضایعات دردناک در انگشتان پا و گاهی اوقات در 
انگشتان دست داشتند. این بیماری به نام کووید انگشتان پا نامیده شد که مانند 
از دست دادن بویایی و چشایی به عنوان یکی دیگر از علائم گوناگون عجیب این 
بیماری دیده شده است. هرچند تست کرونای اکثر بیماران منفی بود. پزشکان 

برای توضیح این ارتباط دشواری های بسیار داشتند.
ضایعات در افراد سفید پوست قرمز یا بنفش و در افراد رنگین پوست اغلب مایل 
به ارغوانی یا قهوه ای است. این ضایعات باعث احساس سوزش یا خارش دردناک 

می شوند و گاهی اوقات پوشیدن کفش یا راه رفتن را برای افراد دشوار می کنند.
مطالعه ای از فرانسه، که در مجله درماتولوژی بریتانیا منتشر شده است، علل 
ایجاد این زخم ها انگشتان پا را نشان می دهد. این تحقیق نشان می دهد که 
ضایعات ممکن است یک عارضه جانبی سیستم ایمنی بدن در واکنش به قرار 
گرفتن در معرض ویروس باشد، که می تواند به سلول ها و بافت ها در این فرآیند 

آسیب برساند.
محققان فرانسوی نمونه های خون و بیوپسی پوست 50 بیمار را که برای اولین 
بار در آوریل 2020 دچار ضایعات بودند و به بیمارستان سنت لوئیس پاریس ارجاع 
داده بودند، تجزیه و تحلیل کردند. تقریباً بیش از نیمی از بیماران علائم دیگری 
داشتند که نشان دهنده کووید -19 بود. علائمی مانند سرفه، تنگی نفس و از 
دست دادن بویایی، اما همه آن ها در آزمایش PCR از نظر ابتلا به ویروس منفی 

بودند.
نمونه ها سطوح بالای اینترفرون نوع 1 را نشان دادند، پروتئینی که سیستم ایمنی 
بدن را برای مبارزه با ویروس ها فعال می کند، اما ممکن است باعث آسیب شود. 
محققان همچنین سطح بالایی از آنتی بادی را پیدا کردند که می تواند به طور 
ناخواسته به سلول های بدن حمله کند. این مطالعه نشان می دهد که تغییرات 

غیرطبیعی در پوشش رگ های خونی نیز می تواند در ضایعات نقش داشته باشد.
اگرچه رابطه بین عفونت ویروس کرونا و این ضایعات التهابی که به آن به ضایعات 
چیلبلین لایک گفته می شود، هنوز بحث برانگیز است، اما قله های مراجعه بیماران 
با ضایعات شبیه چیلبلین همراه با قله های مرگ ناشی از کووید -19 در سال 2020 
نشان می دهد که این اختلال با عفونت ویروس های خانواده کرونا ارتباط تنگاتنگی 

دارد.
زخم شدن انگشتان پا که ناشی از کووید باشد کاملًا شگفت آور نیست. یکی 
از ویژگی های بارز بیماری، واکنش بیش از حد سیستم ایمنی بدن به نام طوفان 
سایتوکاین است که در نهایت ممکن است بیماری بیشتری نسبت به خود ویروس 

ایجاد کند.
دانشمندان آلمانی سال گذشته مقاله ای را منتشر کردند که می گفت در سه 
مرد جوان که با چیلبلین مراجعه کرده بودند، واکنش موضعی قوی اینترفرون پیدا 
کرده اند. آن مقاله نشان داد که مردانی که آزمایش کروناویروس منفی دارند و دچار 
این زخم ها هستند، ممکن است چند هفته پس از ایجاد عفونت اولیه دچار بیماری 
خفیف یا بدون علامت شوند. پاسخ ایمنی ناشی از اینترفرون ممکن است منجر به 

کنترل زودهنگام ویروس و جلوگیری از تنفس شود.
متخصصان پوست می گویند افراد مبتلا به کووید انگشتان سیر درمانی خوبی 
دارند و بعید است به کووید شدید مبتلا شوند و علائم آن ها نشان دهنده یک پاسخ 

ایمنی سالم به ویروس است.
بسیاری از مطالعات درباره ابتلا به کرونا، درباره ابتلای شدید به این بیماری است 
و بیماری خفیف و متوسط اغلب نادیده گرفته می شوند. بیماری کووید انگشتان پا 
تقریباً مانند یک عارضه جانبی است که بدن شما می تواند بر آن غلبه کند. مطالعه 
جدید نشان داد که درمان کووید انگشتان پا با داروهای ضد التهابی موضعی یا 

سیستمیک ممکن است مؤثر باشد.
 

ادویه هایی که قند خون را تنظیم می کنند؛ 
دیابتی ها بخوانند!

 
اگرچه بیماران مبتلا به دیابت نوع 2 نیاز به پیگیری های متعدد میزان قند خون 
و ادامه روند دارودرمانی دارند، اما در کنار داشتن یک شیوه زندگی مناسب، ثابت 
شده است که برخی ادویه جات می توانند در درمان و یا کنترل قندخون در افراد 

دیابتی مفید واقع شوند.
اگرچه بیماران مبتلا به دیابت نوع 2 نیاز به پیگیری های متعدد میزان قند خون 
و ادامه روند دارودرمانی دارند، اما در کنار داشتن یک شیوه زندگی مناسب، ثابت 
شده است که برخی ادویه جات می توانند در درمان و یا کنترل قندخون در افراد 

دیابتی مفید واقع شوند.
لیستی از ادویه های دیابت پسند از این قرار است:

ریحان: ریحان سرشار از فلاونوئیدها است و مصرف آن با گوجه فرنگی، روغن 
زیتون و سرکه منجر به کنترل فشار خون می شود. با توجه به تحقیقاتی که خلاصه 
آنها در مجله آمریکایی تحقیقات علوم پزشکی در سال 2014 منتشر شد، فشار 
خون بالا یک نگرانی عمده برای ابتلا به دیابت نوع دو است. دونفر از هر سه نفر از 

افراد مبتلا به دیابت، از فشار خون بالا نیز رنج می برند.
دارچین: دارچین یک آنتی اکسیدان است و تحقیقات نشان داده که مصرف آن 
منجر به بهبود حساسیت به انسولین می شود و قند خون ناشتا را کاهش می دهد. 
آنتی اکسیدان های موجود در دارچین منجر به پیشگیری از آسیب های سلولی 

آهسته می شوند.
سیر: با توجه به تحقیقاتی که نتایج آنها در مجله آمریکایی تغذیه بالینی به چاپ 
رسیده، مصرف سیر با کاهش فشار خون و کاهش قند خون در ارتباط است. البته 
مصرف سیر ممکن است منجر به برخی تداخلات دارویی شود بنابراین قبل از 

اضافه کردن آن به رژیم غذایی تان با پزشک تان حتما مشورت کنید.
رزماری: بهترین آنتی اکسیدان است بخصوص زمانی که با فلفل، حبوبات یا 
کلم ترکیب می شود. رزماری خواص ضد التهابی دارد و باعث کاهش استرس 
اکسیداتیو، کاهش خطر سرطان و پیشگیری از ابتلا به سندرم متابولیک می شود.
میخک: میخک غنی از آنتی  اکسیدان آنتوسیانین و کوئرستین بعلاوه یک 
ترکیب فعال به نام اوژنول است و همچنین منبع عالی از منیزیم و منبع خوب از 
اسید چرب امگا3، ویتامین های ث و کا، فیبر و کلسیم و منیزیم محسوب می 
شود. همچنین این ادویه یک ضدعفونی کننده طبیعی، ضدالتهاب و مسکن نیز 
محسوب می گردد. محققان نشان داده اند که مصرف 1 تا 3 گرم میخک در روز برای 
افراد مبتلا به دیابت نوع 2 برای کنترل بهتر سطوح قند، کلسترول بد و کلسترول 

کل و نیز کاهش تری گلیسیرید خون مفید است.
زردچوبه: این ادویه حاوی کورکومین، یک ترکیب فعال با ویژگی  های ضدالتهابی 
و آنتی  اکسیدانی است و جریان خون را بهبود می  بخشد. زردچوبه باعث بهبود 
عملکرد انسولین می  شود و همچنین در سوخت  و ساز کربوهیدرات، پروتئین و 
چربی دخیل است. کورکومین موجود در زردچوبه باعث کاهش رسوب پلاک  های 
چربی در دیواره داخلی عروق می  شود و از گرفتگی آن جلوگیری کرده و به جریان 

خون کمک می  کند.
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آیت الله نوری همدانی:

 شهید لندی صفحه جدیدی 
در آثار شهدا گشود

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: شهید لندی صفحه جدیدی در آثار 
شهدا گشود و آن این که جان خود را برای نجات چند نفر به خطر انداخت. 

  وی در دیدار خانواده شهید علی لندی، نوجوان 15 ساله فداکار، افزود: شهید لندی درس 
بزرگی برای جامعه و سرمشقی برای همه مسلمانان است، به ویژه در زمان کنونی که دشمنان 

علیه اسلام صف کشیدند.
آیت الله نوری همدانی با بیان این که شهادت وی توام با ایثار و از خود گذشتی بود، اضافه 
کرد: شهادت در راه خدا اقسام مختلفی دارد؛ از ابتدای اسلام، شهیدان را با امتیازاتی که به 

وجود آمده بود، می شناساندند؛ لذا در معرفی شهدا باید به این وجه تمایز توجه کرد.
وی با اشاره به مقام شهدا،  بیان کرد: جایگاه شهید نزد پروردگار به اندازه ای بلند است که 
گفتار و قلم از بیان آن ناتوان است؛ ائمه معصومین)ع( در دعاهای خود از خداوند، شهادت 

را طلب می کردند.
وی خطاب به خانواده شهید لندی، گفت: شما بهترین قربانی در راه خدا دادید و شهید 

لندی نزد خداوند مقام بالایی دارد.
آیت الله نوری همدانی گفت: این شهادت، اجر و فضیلت فراوانی دارد و تربیت چنین 

فرزندی، خدمت بسیار بزرگی است.
جشنواره نوجوان فداکار با هدف ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و تجلیل از مقام شهید علی 
لندی هم زمان با روز بسیج دانش آموزی و چهلم این شهید با حضور آیت الله نوری همدانی و 

خانواده شهید لندی در شهر قم آغاز به کار کرد.
شهید علی لندی یکم مهر 1400 در کمک رسانی به 2 حادثه دیده آتش سوزی در شهرستان 

ایذه به شهادت رسید؛ این شهید دانش آموز در زمان شهادت 14 سال داشت.
وی در رشته های کشتی، فوتبال و کنگ فو فعال و دارای مقام بود.

فداکار  نوجوان  و  شرکت در جشنواره  بیشتر  برای کسب اطلاعات  عموم  علاقه مندان 
می توانند به نشانی اینترنتی www.alilandi.com مراجعه نمایند.

 
تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س(: 

دارالشفا بودن حرم منافاتی با رعایت 
مسائل بهداشتی ندارد

تولیت حرم مطهر حضرت معصومه )س( با بیان اینکه اعتقادات ما همراه با رعایت مسائل 
بهداشتی و روش های متعارفی است که خود اهل بیت)ع( توصیه کرده اند، گفت: مرکز 
واکسیناسیون در حرم مطهر ایجاد شد تا مردم در جوار حضرت معصومه)س( هم از ایشان شفا 

بخواهند و هم به وظیفه عقلی و شرعی خود عمل کنند.
آیت الله سید محمد سعیدی در افتتاح مرکز واکسیناسیون کرونا در حرم مطهر بانوی کرامت 
در سالروز ورود حضرت معصومه سلام الله علیها به قم با تبریک این مناسبت، اظهار کرد: 
حضرت معصومه سلام الله علیها مایه آرامش، برکت، شفا، سلامت و سعادت مردم ما بوده، 

هستند و خواهند بود.
وی با بیان اینکه اعتقاد ما این است که حرم ها دارالشفا هستند و این اعتقاد هیچ منافاتی با 
رعایت مسائل پزشکی ندارد، افزود: این مرکز واکسیناسیون در حرم مطهر ایجاد شد تا مردم 
در جوار حضرت معصومه سلام الله علیها هم از ایشان شفا بخواهند و هم به وظیفه عقلی و 

شرعی خود عمل کنند.
نماینده ولی فقیه در استان قم ادامه داد: علت احداث این مرکز در حرم مطهر این بود که 
مردم بدانند اعتقادات ما همراه با رعایت مسائل بهداشتی و روش های متعارفی است که خود 
اهل بیت)ع( توصیه کرده اند و ما امیدواریم مردم استقبال کنند و باقیمانده افرادی که مراجعه 

نکرده اند هم واکسن بزنند.
وی با بیان اینکه واکسن هم برای خود افراد و هم برای جامعه مفید است، افزود: هر انسانی 
نسبت به جامعه خود وظایفی دارد و رعایت بهداشت یکی از وظایفی است که هر فرد نسبت به 

جامعه خود بر عهده دارد و انسان باید دِین خود را به جامعه ادا کند.
سعیدی خاطرنشان کرد: اگر خدای ناکرده از انسان بیماری به دیگران منتقل شود که 
موجب اذیت و آزار او شود انسان را مدیون افراد می کند و امیدواریم با عقلانیت، حکمت و 

اعتقادات معنوی که داریم شر این ویروس هر چه زودتر از جهان و جامعه ما کم شود.
 

در شور عاطفه های امسال صورت گرفت:

کمک بیش از 4۰ میلیارد ریالی قمی ها
 به دانش آموزان نیازمند 

معاون توسعه مشارکتهای مردمی از کمک 40 میلیارد و 438 میلیون ریالی مردم نیکوکار قم 
در شور عاطفه و توزیع سریع آن در بین دانش آموزان و دانشجویان نیازمند خبر داد.

به گزارش سایت خبری کمیته امداد، سید محمد رضا میره ای، معاون توسعه مشارکت های 
مردمی کمیته امداد استان قم،  جشن عاطفه ها را یکی از سنت های پسندیده دانست و 
گفت: این جشن، همه ساله در آستانه سال تحصیلی با هدف تأمین هزینه های تحصیلی 
دانش آموزان نیازمند برگزار می شود و بدلیل همزمانی این آیین ملی با ایام عزاداری در ماه 

صفر، نام آن به شور عاطفه تغییر کرد.
وی با اشاره به شیوع ویروس کرونا و عدم امکان استقرار پایگاه های شور عاطفه ها در سطح 
شهر گفت: امسال شور عاطفه ها از بیستم شهریورماه تا یازدهم مهرماه در ادارات تابعه و 90 

مرکز نیکوکاری و از طریق روشهای غیرحضوری برگزار شد.
معاون توسعه مشارکتهای مردمی کمیته امداد استان قم ضمن قدردانی از مردم نیکوکار و 
خیران اظهار کرد: امسال مجموع کمک های مردمی در شور عاطفه ها تا پایان مهرماه بیش از 

40 میلیارد و 438 میلیون ریال بوده است.
وی با اشاره به فراوانی پرداخت های نقدی مردم و خیران نیکوکار از طریق درگاه های بانکی 
و سامانه های الکترونیکی و اینترنتی تصریح کرد: از این مبلغ بیش از  19 میلیارد ریال کمک 
نقدی و مابقی کمک های غیر نقدی شامل امکانات آموزش غیرحضوری و لوازم التحریر به 

ارزش 21 میلیارد و 375 میلیون ریال بوده است.
میره ای تأکید کرد: کمک های مردمی، در اسرع وقت در اختیار دانش آموزان و دانشجویان 

نیازمند استان قرار گرفت تا این عزیزان مشکلی برای شروع سال تحصیلی نداشته باشند.
 

معاون صنایع دستی قم :

انگشتر قم استانداردسازی می شود
معاون صنایع دستی قم از استانداردسازی انگشتر با همکاری اداره کل استاندارد در این 

استان خبر داد.
علی رضایی اظهار کرد: معاونت صنایع دستی قم با همکاری اداره کل استاندارد، اقدام به 
تهیه و تدوین استاندارد برخی از رشته های صنایع دستی کرده است که استاندارد انگشترسازی 

به تصویب رسیده است.
معاون صنایع دستی قم با بیان این که هنرمندان صنایع دستی می توانند با اخذ استاندارد، 
نسبت به اطمینان بخشی به مردم گام موثری بردارند، ادامه داد: درج نشان استاندارد بر روی 
محصولات به خریداران این اطمینان را می دهد که محصول دارای کیفیت خوب و در کارگاهی 

مطمئن، تولید شده است.
رضایی ادامه داد: الصاق نشان استاندارد بر روی محصولات صنایع دستی و تولید زیورآلات 

سنتی نیز می تواند در افزایش صادرات نقش مهمی داشته باشد.
او با اشاره به وجود 70 رشته صنایع دستی در این استان تصریح کرد »بیشترین تعداد 
هنرمندان صنایع دستی استان مربوط به رشته انگشترسازی است که حدود 1200 هنرمند 

انگشترساز در قالب 1000 کارگاه انگشترسازی در این استان فعالیت می کنند.

مسئول واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت خبرداد:

عیادت سفیران کریمه
 از بیماران بیمارستان فرقانی

مسئول واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با اشاره به عیادت خادمان حرم از 
بیماران بیمارستان فرقانی گفت: سفیران کریمه در ایام معصومیه در بیش از 50 مکان مختلف 
شهر قم حضور خواهند یافت و به همراه پرچم متبرک و توزیع متبرکات فاطمی برنامه های 

معنوی را اجرا خواهند کرد.
حجت الاسلام محمدرضا انصاری ، با اشاره به فرا رسیدن ایام معصومیه اظهار کرد: برنامه 
سفیران کریمه با حضور در مراسم زنگ روز قم در یکی از مدارس قم آغاز شد و هر روز در یکی 

از مناطق شهر مقدس قم تا روز 25 آبان ماه ادامه خواهد داشت.
وی افزود: در مناطق هشت گانه شهر مقدس قم از هر منطقه دو مسجد شاخص انتخاب 
شده و سفیران کریمه در این 17 روز در هر یک از شب های سه شنبه، پنج شنبه و جمعه در 
قالب دو گروه در دو مسجد هر منطقه برنامه های معنوی را برگزار می کنند و به همراه پرچم 

متبرک حضرت معصومه سلام الله علیها به توزیع متبرکات این حضرت می پردازند.
مسئول واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه حضور در بیمارستان ها 
نیز از جمله برنامه های سفیران کریمه در ایام معصومیه است، گفت: بر اساس برنامه ریزی 
انجام شده حضور در بیمارستان فرقانی در روز یکشنبه 9 آبان و حضور در بیمارستان شهید 
بهشتی در روز دوشنبه 10 آبان ماه دنبال می شود و همچنین در روز چهارشنبه 12 آبان نیز 

سفیران کریمه در بیمارستان خرمی ویژه کودکان حضور خواهند یافت.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

ترویج واکسن نیازمند آگاهی بخشی است 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه ترویج واکسن نیازمند آگاهی 
بخشی است گفت: متاسفانه در قم شاید کمتر از 5 درصد باشند که ضد واکسن 
هستند اما آن ها خیلی تاثیرگذار هستند و فضای مجازی را به فضای مسمومی 

تبدیل کرده اند.
محمدرضا  قدیر در نشستی با فعالان عرصه مقابله با کرونا در استان قم،  با تاکید 
بر اینکه نَفس طب سنتی قابل احترام است اظهارداشت: بنده هیچ وقت اظهار 
مخالفت با طب سنتی نکردم اما آن چیزی که اهمیت دارد تحصیلات آکادمیک 
دانشگاهی در این حوزه است چراکه اظهارنظر در حوزه پزشکی باید بر پایه مستندات 

علمی باشد. 
وی افزود: اینکه گاهی برخی طب نوین را طب غربی می نامند کار درستی نیست؛ 
یکی از بنیان گذاران طب نوین بوعلی سینا بوده است و بوعلی سینا قبل از اینکه 
دارویی را به افراد بدهد، اثرات دارو را بر روی چند نفر امتحان می کرده. یعنی همان 

چیزی که هم اکنون در طب نوین با عنوان کارآزمایی بالینی مطرح می شود.
وی اضافه کرد: البته که در کنار نگاه های طبی، اعتقادات مذهبی بوعلی سینا نیز 
مطرح شده است و می گویند که هر موقع بوعلی در هر سوالی به مشکل بر می خورد، 
می رفت مسجد جمعه، وضو می گرفت، دو رکعت نماز می خواند و از خداوند کمک 

می خواست که بتواند مسئله را حل کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: بوعلی دارویی که تجویز می کرد، 
ابتدا به چند نفر می داد و در واقع امتحان می کرد و سپس آن را برای افراد تجویز 
می نمود. برای همین است که می گویند شروع کارآزمایی های بالینی در علم پزشکی 

از بوعلی بوده است.
وی ادامه داد: اینکه گفته می شود ما یک طب غربی داریم و یک طب غیر از آن، 
اشتباه است. طبی که بر اساس فرضیه، تجربه کار آزمایی بالینی و مستندات باشد 

مورد قبول است، ما باید بستر را برای هر نوع فعالیت علمی و پژوهشی آماده کنیم.
قدیر مطرح کرد: بر اساس آماری که توسط دکتر اکبری رئیس انستیتوی کانسر 
بیمارستان امام خمینی مطرح شد از بین مراجعان به این بیمارستان حداقل هفته ای 
یک نفر و یا بیشتر کسانی را داریم که به علت مصرفت داروهای سنتی درمان شان به 

تأخیر افتاده و دچار ضایعه  پیشرفته تری شده اند.
ارزیابی 1۰۰ طرح با موضوع طب سنتی در معاونت پژوهشی 

وی در پاسخ به این سوال که دانشگاه علوم پزشکی به چه اندازه از طرح های 
پیشنهادی در حوزه مدیریت کرونا حمایت می کند، گفت: تا به امروز بیش از 100 
طرح تحقیقاتی در معاونت پژوهشی در حوزه طب سنتی مطرح، ارزیابی و اقدام 
شده است. در حال حاضر طرح هایی که در شورای پژوهشی دانشگاه تصویب 

می کنیم بیشتر مربوط به طب سنتی است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: به عنوان نمونه یک گیاه را در 100 نفر 
بررسی می کنند، 100 نفر به عنوان شاهد، 100 نفر به عنوان بیمار و درنهایت آثار 
آن را چاپ می کنند و یک مقاله علمی ارائه می دهند، که این کار علمی قابل استفاده 
خواهد شد و در مقابل کسی که هیچگونه سواد طبی ندارد مدعی می شود که 7 الی 

8 نوع گیاه را با هم بکوبید و فلان کنید که گفته ها واقعا آسیب می زند.
وی با تاکید بر اینکه نَفس طب سنتی قابل احترام است گفت: آن چیزی که 
اهمیت دارد تحصیلات آکادمیک دانشگاهی در این حوزه است به همین علت باید 
حرف هایمان بر پایه مستندات علمی باشد و بنده هیچ وقت اظهار مخالفت با طب 

سنتی نکردم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم پیرامون شبهات موجود در جامعه با موضوع 
واکسیناسیون، گفت: میزان اختلاف اثرگذاری بین واکسن ها بین 5 تا 10 درصد 
است و در واقع خیلی با هم فرق نمی کند و برکت، واکسن خیلی خوبی است و عارضه  
آنچنانی ندارد؛ در این پیک با وجود تعداد بالای بیماران و دامنه زمانی بلند؛ حتی 

یک بستری هم از میان کادر بهداشت و درمان نداشتیم.
وی با بیان اینکه ترویج واکسن نیازمند آگاهی بخشی است، عنوان کرد: متاسفانه 
در قم شاید کمتر از 5 درصد باشند که ضد واکسن هستند اما آن ها خیلی تاثیرگذار 

هستند و فضای مجازی را به فضای مسمومی تبدیل کرده اند.
قدیر ادامه داد: ما دو الگو در جامعه داریم. یکی الگوی دینی و مرجعیت است که 
در این زمینه رهبر معظم انقلاب و مراجع همه واکسن زدند و دوم هم مراجع علمی 

هستند که تمام پزشکان و اساتید دانشگاه همه واکسن زدند.
نباید در مورد واکسیناسیون هیچ کشوری بدگویی کرد 

وی با تاکید بر اینکه در موضوع واکسیناسیون نباید در مورد هیچ کشوری بدگویی 
کرد، گفت: آثار منفی این بدگویی ها به کشورِ خود ما بر می گردد و اخبار منفی برای 
کل دنیا از جمله ایران هم مضرّ است؛ ما هیچ گونه برون رفتی از این ویروس نداریم و 
فقط استفاده از ماسک، برگزار نکردن تجمع ها، رعایت فاصله گذاری و واکسیناسیون 

موجب رهایی از این بیماری می شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم مطرح کرد: فرآیند ساخت واکسن، 10 تا 15 
سال طول می کشد به عنوان مثال واکسن سرخک، واکسن آبله. ایران هم یکی از 

کشورهایی است که در این حوزه ظرفیت های بسیار قوی دارد.
وی با اشاره به اینکه 90 درصد بستری های ما واکسن نزده اند، گفت: بنده هم 
با موضوع اجباری بودن واکسیناسیون مخالف هستم و اعتقاد دارم که باید مردم را 
اقناع کنیم تا مردم انتخاب کنند اما در مورد بیماری های واگیر دار هر فردی نسبت 

به جامعه مسئول است.
قدیر با تأکید بر اینکه بیمار کرونا نسبت به جامعه مسئول است، چون دارای یک 
بیماری واگیردار است، تصریح کرد: برای همین است که مسلولان شاید مجبور 
شوند بعد ها قوانینی وضع کنند که با این افراد برخورد کنند که دیگران درگیر بیماری 

نشوند و بیماری واگیر با بیماری غیر واگیر خیلی فرق می کند.
 تغییر ماهیت ویروس اثربخشی واکسن ها را مورد تاثیر قرار می دهد

وی ادامه داد: قطع زنجیره انتقال "کرونا" وقتی محقق می شود که بیش از 80 
درصد جمعیت کشور واکسن بزنند اما اگر ماهیت ویروس به طور کلی تغییر کند، چه 
بسا که این واکسن ها دیگر اثربخشی نداشته باشند که امیدواریم این اتفاق رخ ندهد 

و ماهیت ویروس  عوض نشود.
در این نشست نمایندگان تشکل های فعال در عرصه مقابله با کرونا به بیان سوالات 
و مباحث خود پرداختند و رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم توضیحاتی را پیرامون 

سؤوالات اعضای جلسه بیان کرد.
همچنین در این نشست احمد نامداری مسئول هماهنگی و رابط جهادی های 
علوم پزشکی قم و واشیان استاد دانشگاه و دبیر مجمع خیرین سلامت استان نیز 

حضور داشتند.
 

با حضور آیت الله سعیدی صورت گرفت ؛

راه اندازی مرکز تجمیعی واکسیناسیون 
حرم مطهر حضرت معصومه )س(

تجمیعی  مرکز  قم،  شهر  به  )س(  معصومه  حضرت  ورود  سالروز  با  همزمان 
واکسیناسیون کووید 19 در حرم کریمه اهل بیت طی آیینی با حضور امام جمعه 

قم آغاز به کار کرد. 
تجمیعی  مرکز  قم،  شهر  به  معصومه)س(  حضرت  ورود  سالروز  با  همزمان 
واکسیناسیون کووید 19 در حرم کریمه اهل بیت طی آیینی با حضور آیت الله سید 

محمد سعیدی امام جمعه قم آغاز به کار کرد.
سیامک محبی معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در این آیین با اشاره به 
روند واکسیناسیون در استان افزود: از ابتدای شروع واکسیناسیون در قم 18 مرکز 
تجمیعی دایر شد و از امروز 42 مرکز خدمات جامع سلامت نیز به این ظرفیت اضافه 

می شود.
 محبی همچنین از استقرار 2 اتوبوس آمبولانس در مراکز پر تردد استان جهت 
سهولت و دسترسی آسان همشهریان برای تزریق واکسن خبر داد و تصریح کرد: 
از عموم مردم استان دعوت می کنیم در سریع ترین زمان ممکن و با رعایت کامل 

شیوه نامه های بهداشتی برای دریافت واکسن کرونا اقدام نمایند.
او ادامه داد: تاکنون همکاری مناسبی در میان دستگاه های مختلف امنیتی و 
اجرایی و فرهنگی استان برای مقابله با کرونا وجود داشته و اقدام های پیشگیرانه 

موثری در جهت کاهش میزان ابتلا انجام گرفته است.
معاون علوم پزشکی قم عنوان کرد: همزمان با سالروز ورود حضرت معصومه )س(
به قم مرکز واکسیناسیون حرم واقع در صحن امام رضا )ع( با 2 لاین فعال همه روزه 
در 2 شیفت کاری صبح و عصر پذیرای زائران و مجاوران کریمه اهل بیت خواهد بود.
از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون در قم بیش از یک میلیون و 84 هزار دُز 

واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، استان قم از نخستین 

روز از آبان ماه جاری در ردیف مناطق زرد و نسبتا پرخطر کرونایی کشور قرار دارد.

»مردم چی می گن؟« یکی از عبارت های کلیشه ای ست که گاهی جرات 
برخی کارها را از آدم می گیرد. عبارتی که یکباره سدی جلوی کارهایی 
می شود که یا باید انجام دهیم و یا دوست داریم انجام شان بدهیم؟ اما به 

نظر شما حرف و نظر مردم مهم است؟
در حکایتی قدیمی آمده است که پدرو پسری سوار بر یک اسب در جاده 
حرکت می کردند. به روستای اول که رسیدند مردم گفتند:»اسب بیچاره را 
نگاه کن! زیر دو سوار خسته شده است و دیگر جان ندارد!« پدروپسر نگاهی 
به هم انداختند و پدر پیاده شد و پسر سوار ماند. به روستای بعدی که 
رسیدند کسی زیر لب گفت:» چه پسر بی ادبی، پدرش پیاده است و خودش 
سواره! پس احترام بزرگتر چه می شود؟« پسر که شنید از اسب پیاده شد و 
جایش را به پدر داد. روستای بعدی که رسیدند باز واکنش تازه ای دیدند. 
کسی گفت:» این پدر خجالت نمی کشد که خودش سوار بر اسب است و 
بچه اش پیاده! این دیگر چه پدری است؟« آنها که حسابی کم آورده بودند 
هر دو از اسب پیاده شدند و باقی راه را پیاده رفتند تا دیگر حرفی نشنوند. اما 
در روستای آخر هم کسی با خنده می گوید:»این پدر و پسر را ببین، اسب 

آورده اند آنوقت خودشان پیاده اند!«
با  اهداف شان  و  مسیر  که  ست  آدم هایی  یادآور  قدیمی،  حکایت  این 
کوچکترین واکنشی از سوی مردمی که حتی آن ها را نمی شناسند تغییر 
می کند تا بتوانند همه را راضی نگهدارند اما حواسشان نیست که رضایت 
خودشان از همه چیز مهم تر است و ممکن است انتخاب درست شان حتی 
با واکنش های بدی از سوی دیگران همراه باشد. پس اگر شما از آن دسته 
هستید که روی عبارت »مردم چی میگن« بسیار حساب باز می کنید؟ باید 

خواندن این گزارش را برای پایان این موضوع بخوانید.
مردم در هرحالتی درباره شما ممکن است حرف بزنند!

برعکس  بریزیم.  دستتان  روی  را  پاکی  آب  ابتدا  همین  بدهید  اجازه 
مرحوم شریعتی که می گوید »حرفهایی هست برای نگفتن!« باید بگوییم 
همیشه »حرفهایی هست برای گفتن!« شما اگر بابت هرکاری که انجام 
می دهید از همه افراد نظرخواهی کنید باز هم عده ای هستند که نظر 
متفاوتی داشته باشند و بخواهند آن را به شکل گزنده ای مطرح کنند 
که خوش تان نیاید. شما هیچ گاه نمی توانید طوری رفتار کنید که همه 
شما را بپسندند و یا موردتایید شان باشید. بهترین انسان های روی زمین 
هم نتوانستند نظر مثبت همه را به خودشان جلب کنند. پس شما هم 
نمی توانید این کار را بکنید و بهتر است بیش از این وقت و ذهن تان را 
برای تایید گرفتن از همه تلف نکنید! پس راه درست را انتخاب کنید و به 

حرف دیگران فکر نکنید!
مردم زمانی حرف می زنند که یکدل نباشید!

اگر با افرادی که در زندگی تصمیماتی خلاف نظر دیگران می گیرند و 
موفق می شوند صحبت کنید، متوجه می شوید که به شکل تجربی دیگران 
تنها زمانی در تصمیم شان ورود می کنند و نظرهای آزاردهنده می دهند که 
احساس کنند می توانند رای او را برگردانند. اما وقتی او نشان می دهد که 
نسبت به تصمیمی که گرفته  قاطع است. نظرها کمرنگ تر می شود و بعد 
از مدتی به صفر می رسد. در اینجا حتی اگر تصمیم اشتباه هم باشد و 
وقتی شما پای اشتباهتان هم محکم ایستاده باشید کمتر کسی به خودش 
اجازه می دهد که عبارت های کلیشه ای »می خواستم بهت بگما ولی گفتم 
ناراحت می شی!« یا »من که از اول گفتم این کار را نکن!« را به شما بگوید. 
پس برای تصمیمات سرنوشت ساز زندگی دودلی خود را بلندبلند نگویید. 

مشاوره های  لازم را انجام دهید و بعد قاطعانه تصمیمتان را عملی کنید.
وقتی نظر امروز و فردای مردم یکی نیست!

بسیار پیش آمده است که ما برای حرفهایی از دیگران ارزش قائل می شویم 
که خیلی عمیق نیستند و یک حرف گذری است. طوری که چند وقت بعد 
به آن ها بگوییم که تو در این مورد این حرف را زدی خودشان یادشان نیاید 
و اینکه نظرشان در زمان دیگر متفاوت باشد و تعجب کنند که قبلا چنین 
حرفی را زده اند. برای همین حساب باز کردن روی حرفهای گذری و صرفا 
دهانی که خیلی عمیق نیستند بسیار اشتباه است. فکر کنید موضوعی که 
برای ما بسیار مهم است به خاطر چنین حرفهای گذری که ممکن است 
چیزی باشد و فردا چیزی دیگری و زننده خودش فکری بابت آن نمی کند 

معطل بماند و یا جهت آن تغییر کند!
لذتی که در مخالفت هست در موافقت نیست!

یکی از کلیشه های رفتاری در میان عامیانه این است که به صورت خودکار 
ابتدا با یک تصمیم و یا عمل مخالفت می کند و یا تلاش می کند درستی و 
یا شدت بیشتر مورد دیگری را به شما ثابت کند. به گونه ای که حتی تبدیل 
به یکی از شوخی  های روتین در فضای مجازی هم شده است. به طور مثال 
اگر شما بابت میزان استرسی که در روز تحمل می کنید به کسی بگویید، 
او به شکل ناخودآگاه تلاش می کند که ثابت کند میزان استرس شما از 
میزان استرس او کمتر است و در جهت این اثبات هزار دلیل می آورد. این 
موضوع در موارد دیگر هم صادق است اگر شما تصمیم به کاری بگیرید که 
از نظر دیگران ممکن است کمی ریسک داشته باشد، فوری با شما مخالفت 
می شود! شاید تلخ باشد اما باید گفت که همیشه مخالفان اغلب آدم های 
ضعیفی هستند که اجازه ریسک و یا تصمیم غیرمعمول را برای خودشان 
ندارند و دوست هم ندارند که دیگران این کار را انجام دهند. به طور مثال 
ممکن است شما تصمیم بگیرید بعد از بچه دار شدن ادامه تحصیل بدهید و 
اولین جمله ای که بشنوید:»حالا الان چه کاریه؟« یا »آخه با بچه نمی تونی« 
در چنین  که خودشان  کنند  فقط کسانی درک  را  تصمیم  باشد. شاید 

موقعیتی قرار گرفته باشند.
ایستادگی در تصمیم »مردم چی میگن« ها را تمام می کند

وقتی شما روی تصمیمی که گرفته اید ایستادگی می کنید و برایش دلایل 
محکمی دارید که آن را در صورت مخالفت به دیگران بگویید. به مرور حرفها 
تمام می شود و شکل حمایتی به خود می گیرد. اما همیشه عده ای هستند 
که بخواهند تا آنجایی که می توانند با رای و نظرتان مخالفت کنند و حتی 
شما را به دودلی بکشانند. با این حال بدانید هرچه محکم تر باشید و به 

درستی تصمیم مطمئن باشید از حرفهای دیگران بیشتر در امان هستید و 
در مراحل بعد نیز به خود اجازه نخواهند داد که حرفهای دهانی و سطحی 
بابت تصمیمات مهم زندگی شما بزنند. ایستادگی شما بر تصمیم درست 
ممکن است مترو معیارها و کلیشه های غلط زیادی را تغییر دهد پس از 

تصمیم درست به خاطر دیگران هیچوقت پشیمان نشوید.
 شرمنده خودتان نشوید

برای همه ما پیش آمده است که برخی از کارهای درست و مهم زندگی مان 
را به خاطر نظر دیگران عقب انداخته ایم و برخلاف میل مان عمل کرده ایم یا 
اینکه کلا در جهت عکس علاقه و نظرمان رفتار کرده ایم. مثلا در انتخاب 
رشته، رشته  موردعلاقه مان را نزدیم یا اینکه هنگام ازدواج از واکنش های 
دیگران ترسیده ایم و جوری رفتار کرده ایم که مردم ما را بپسندند. مثلا نوع 
خاصی از مراسم را صرفا برای دیگران برگزار کردیم و یا شکل خاصی خرید 

کرده ایم.
برای  آینده  در  هیچ وقت  ما  نکنید،  فراموش  هیچ وقت  را  نکته  یک 
پشیمان  بوده است  دیگران  رای  و  نظر  خلاف  که  درستی  تصمیم های 
نمی شویم ما بسیار پیش آمده است که برای تصمیم هایی که از روی ترس 
از حرف دیگران گرفته ایم پشیمان باشیم. مثل زن و شوهری که از حرفهای 
دیگران فرزندآوری شان را به تاخیر می اندازد و یا بی خیال آن می شوند و 

بعدها پشیمان می شوند.
آیا دیگران پای تصمیم تان خواهند ایستاد؟

وقتی به حرف دیگران فکر می کنید و تلاش می کنید که برای رضایت آنها 
تصمیم شان را لحاظ کنید به این فکر کنید که در صورت خوردن مشکل، 
آیا آنها تاوان خسارتی که دیده اید را خواهند پرداخت؟ یا بعد از خسارت 
می گویند که صرفا نظرشان را گفته اند حرفشان را گفته اند و به شما اجبار 
نکرده اند! یا اینکه با یک ببخشید خالی سروتهش را هم می آورند. وقتی 
شما از روی حرف و تحسین دیگران تن به گرفتن یک مراسم ازدواج پرخرج 
می دهید، آیا کسی هست قسط های فردای شما پرداخت کند؟ آیا کسی 
قرض  پول  شما  به  کسی  آیا  می گردد؟  مناسب  خانه ای  دنبال  برایتان 
می دهد؟ آیا کسی که می گویند فلان رشته مهندسی خوب است و شما را به 

زور سوق می دهد، فردا جای شما سرکلاس می نشیند و امتحان می دهد؟
 مردم چی میگن ها چه زمانی فعال می شود؟

شما بابت کوچکترین تصمیمی که بخواهید در زندگی خود بگیرید با 
»مردم چی  میگن « ها روبرو هستید.. ممکن است وقتی رژیم داشته باشید 
بگویند که شما که لاغر هستید نیاز ندارید. اگر تصمیم بگیرید خانه تان را 

عوض کنید بگویند خانه خودتان که بهتر است.
اگر تصمیم به ازدواج داشته باشید، درباره مهریه، شروط ضمن عقد و 
جزییات مراسم و حتی خریدهای عروسی تان نظر بشنوید. بعد از ازدواج 

درباره زمان بچه دار شدن نظرات دیگران را بشنوید.
ممکن است بعد از بچه دار شیوه شما موردن نقد وبررسی قرار بگیرد و 
هرکس که شما را می بیند نظر تازه ای بگوید. در زمان مشکلات هرکس 
پیشنهاد خودش را بدهد. وقتی مریض هستید نسخه های درمانی مختلفی 

را بشنوید و بگویند مثلا طب سنتی یا مدرن را قبول دارند یا ندارند.
حرف مردم چه زمانی مهم است؟

در زمان تصمیم گیری نباید دچار افراط و تفریط شد. اینطور نیست که 
بگوییم همه نظراتی که ما از غیر نزدیکان می شنویم اهمیتی ندارد. بلکه 
و  برای نظرات مردمی هستیم  آماری درست  نیازمند یک جامعه  گاهی 

اینجاست که »حرف مردم« و »مردم چی میگن؟« بسیار اهمیت دارد.
وقتی اثرات تصمیم شما بر یک جمع اثرگذار است

وقتی شما قرار است تصمیمی بگیرید که اثر آن روی افرادی غیر از خودتان 
هم تاثیر دارد اجازه ندارید که بگویید چون من اینطور تشخیص می دهم 
پس همان چیزی را انتخاب می کنم که خودم درست می دانم. بلکه تصمیم 
را باید اکثریت جمع بگیرند و شما اگر مسوول هستید باید صرفا آن را اجرا 
کنید ولو اینکه معتقد باشید این تصمیم صحیح نیست. اما بسیار دیده 
می شود برخی از مدیران یک مجموعه چون احساس می کنند کار خاص و 
یا عمل خاصی صحیح است برخلاف نظر اکثریت آن را اعمال می کنند که 
این موضوع نارضایتی مجموعه شان را به دنبال خواهد داشت و ممکن است 
آنها اعتمادشان را به تصمیم گیر از دست بدهند و دست به اعتراض بزنند. 
پس اگر معتقدید حرف خودتان درست است قبل از تصمیم باید در جهت 

اقناع سازی افراد ذی نفع در تصمیم قدم بردارید.
وقتی کمیت و جامعه آماری مهم است

به شکل  از رستورانی  یا  و  بخرید  تلفن همراه  دارید یک  شما تصمیم 
اینترنتی سفارش غذا بدهید. یکی از بهترین شیوه ها برای ارزیابی نگاه 
کردن به نمره و نظراتی است که مخاطبان آن رستوران و یا تلفن همراه برای 
فروشگاه اینترنتی کامنت گذاشته اند. در این جا هرچه جامعه آماری بالاتر 
باشد، نظر و نمره دقیق تر است و درست تر است و می توان بهره بیشتری از 

آن برد و نهایتا تصمیم درست تری گرفت.
وقتی تصمیم شما ممکن است تبعات بدی برایتان داشته باشد

برخی از تصمیمات ممکن است تبعات بدی را برای خودتان به همراه 
داشته باشد و شما را انگشت نما کند. هرچقدر هم عبارت »به تصمیم 
تبعات بد و  بازهم نمی توانید جلوی  را تکرار کنید  هم احترام بگذاریم« 
انگشت نما شدن خودتان را بگیرید. این در حالیست که زندگی همه ما یک 
بعد فردی و یک بعد اجتماعی دارد. ممکن است تصمیم شما روی زندگی 
فردی شما تاثیری نداشته باشد اما زندگی اجتماعی شما را دچار چالش 
خواهد کرد. مثل پوشیدن لباس یا پوشش خاص و یا رفتاری که عرف آن 
را صحیح نمی داند به خصوص اگر وجهه شرعی نیز نداشته باشد. ممکن 
است عملی کردن این تصمیم غیرعرفی هرچند برای مدت کوتاه تبعات 
بلندمدتی برایتان داشته باشد و هیچ گاه نتوان آن را از رزومه تان پاک کرد. 
مثل تصمیمی که برخی افراد برای انجام خالکوبی های مختلف در بدن شان 
می گیرند و آن طرح حتی در صورت پشیمانی نیز تا پایان عمر همراهشان 

خواهد بود.

آیا حرف و نظر »دیگران« مهم است؟

 همه چیز درباره »مردم چی می گن؟« در زندگی
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پیشنهاد یک کارشناس اقتصادی به دولت؛

کاهش کسری بودجه
 با افزایش درآمدهای سالم

یک کارشناس اقتصادی گفت: دولت می تواند با افزایش درآمد های سالم و قابل 
اتکاء مثل درآمد های مالیاتی و گمرکی، جلوی کسری بودجه را بگیرد.

علی قنبری درخصوص بودجه سال آینده دولت افزود: درسال گذشته که دولت 
بودجه را به مجلس تقدیم کرد، بودجه بدون کسری بود، اما مجلس با افزایش بی 
جهت هزینه ها و بدون توجه به درآمدها، سبب شد که دولت با کسری بودجه قابل 

توجهی روبر شود.
وی ادامه داد: دولت باید با توجه به درآمد های قابل اتکا و همچنین به هزینه های 
موجود، بودجه را ببندد و هزینه های اضافه از طرف مجلس و دیگر سازمان ها را 

قبول نکند همچنین مجلس هم بی جهت هزینه های اضافی نتراشد.
این استاد دانشگاه تربیت مدرس گفت: در حال حاضر هزینه هایی که به مصارف 
فرهنگی اختصاص داده شده که با توجه به شرایط کرونایی که این فعالیت های 

فرهنگی انجام نمی شود غیر ضروری بوده و باید با مصارف دیگر جایگزین شود. 
وی افزود: در صورتی که دولت با اتکا به این موارد ذکرشده درآمد و هزینه های 

خود را تراز کند، کسری بودجه را تجربه نخواهد کرد.
قنبری با بیان اینکه باید درآمد های سالم مثل در آمد های مالیاتی جایگزین 
درآمد های نفتی شود گفت: در آمد های مالیاتی قابل اتکا بوده و افزایش آن آثار 

مثبت زیادی به همراه خواهد داشت.
وی افزود: دولت با جلوگیری از فرار های مالیاتی و اصلاح ساختار مالیاتی کشور 

می تواند از هدر رفت درآمد های مالیاتی جلوگیری کند.
این کارشناس اقتصادی گفت: دولت باید درآمد های گمرکی را نیز افزایش 
دهد که در این راستا صادرات افزایش پیدا کرده و میزان ارز آوری به کشور بیشتر 

می شود.
وی افزود: در صورتی که دولت بتواند درآمد های سالم خود مانند درآمد های 
مالیاتی و در آمد های گمرکی را افزایش دهد و از آن استفاده کند؛ هم می تواند از 

کسری بودجه جلوگیری کرده و هم به رونق تولید کمک کند.
 یکی ازکارکرد های مخرب نقدینگی افزایش تورم است

 قنبری در خصوص افزایش نقدینگی و رسیدن آن به مرز حدود 4 هزار هزار 
میلیارد تومان نیز گفت: یکی از کارکرد های مخرب نقدینگی افزایش تورم است 
که در اقتصاد ایران نسبت افزایش نقدینگی با نسبت افزایش تورم به صورت ثابت 

برابر است.
 وی ادامه داد: یکی از کار های مهم تیم اقتصادی دولت، کنترل نقدینگی، 

جلوگیری از افزایش تورم و حفظ ارز پول ملی است.
 قنبری با بیان اینکه دولت نباید از بانک مرکزی استقراض کند گفت: استقراض 
از بانک مرکزی برای جبران کسری بودجه یکی از بدترین اقدامات دولت هاست که 

سبب افزایش نقدینگی در جامعه می شود.
 وی افزود: دولت برای جبران کسری بودجه خود باید از راه های عالمانه ای، 

چون انتشار ارواق بدهی و ارواق مشارکت استفاده کند.
 این کارشناس اقتصادی گفت: دولت با صرفه جویی در بودجه های جاری و 
همچنین جلوگیری از هزینه های غیر ضروری می تواند جلوی افزایش نقدینگی 

و افزایش تورم را بگیرد.
 

وزیر امورخارجه :

درصدد تقویت بخش های اقتصادی 
وزارت خارجه هستیم

وزیر امورخارجه گفت: درصدد تقویت بخش های اقتصادی وزارت خارجه و 
نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور برآمده ایم.

امیرعبداللهیان صبح روزیکشنبه در دیدارسعید محمد مشاور رئیس جمهور و 
دبیر امور مناطق آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی، یکی از مهمترین اهداف 
سیاست خارجی دولت سیزدهم را بسط و گسترش همه جانبه مناسبات اقتصادی 
و تجاری با دیگر کشور ها بویژه کشور های همسایه دانست و افزود: با توجه به برنامه 
ارایه شده به مجلس شورای اسلامی مبنی بر استفاده از ظرفیت های دستگاه 
دیپلماسی کشور برای ارتقای همکاری های اقتصادی با دیگر کشور ها درصدد 
تقویت بخش های اقتصادی وزارت خارجه و نمایندگی های جمهوری اسلامی 

ایران در خارج از کشور برآمده ایم.
وی با اشاره به علاقه مندی برخی کشور ها برای سرمایه گذاری در مناطق آزاد 
تجاری و اقتصادی کشور از جمله ظرفیت های فراوان در میان ایرانیان خارج از 
کشور بر آمادگی کامل وزارت خارجه در تقویت همکاری ها و جذب سرمایه خارجی 

در مناطق آزاد تاکید کرد.
در این ملاقات سعید محمد با اشاره به آخرین تحولات و پیشرفت های مناطق 
آزاد تجاری و اقتصادی کشور ظرفیت های فراوان موجود و زمینه های گسترده 
همکاری و سرمایه گذاری در این مناطق را بر شمرد و ضمن تشکر از تلاش های 
وزارت امور خارجه خواستار مساعدت بیش از پیش این وزارتخانه برای ایجاد و 
گسترش همکاری با دیگر کشور ها جهت حضور فعال و سرمایه گذاری در این 

مناطق شد.

با تصویب شورای اقتصاد؛

راه آهن سریع السیر قم-اصفهان
 احداث می شود

تهران از راه آهن سریع السیر حذف شد
شورای اقتصاد زمان بندی بازپرداخت فاینانس 15.3 میلیارد یوآنی ساخت راه 

آهن سریع السیر قم-اصفهان را به وزارت راه و شهرسازی ابلاغ کرد.
سید مسعود میرکاظمی معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه و 
شورای اقتصاد، مصوبه این شورا در خصوص راه آهن سریع السیر قم-اصفهان را با 
استفاده از فاینانس 15 میلیارد و 300 میلیون یوآنی چین به وزارت راه و شهرسازی 

ابلاغ کرد.
بر اساس این مصوبه، در ال سی مربوطه از سال 1395 تا کنون چینی ها 2 
میلیارد و 26 میلیون و 751 هزار و 957 یوآن واریز کرده اند؛ قرار است تا سال 
1403 نیز مجموع واریزی چینی ها در این ال سی، به 15 میلیارد و 300 میلیون 

یورو برسد.
بازپرداخت این فاینانس )تسهیلات خارجی( تا سال 1408 ادامه داشته و به 

طرف چینی 21 میلیارد و 881 میلیون یوآن برگشت داده می شود.
شورای اقتصاد بازگشایی هر گونه ال سی جدید را منوط به تصویب این شورا 

کرده است.

بررسی نرخ تورم مهرماه در میان دهک های هزینه ای نشان می دهد تورم گروه 
خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات برای دهک های پایین نسبت به دهک های 
بالا، بیشتر بوده است. علاوه بر این، با وجود کاهش نرخ تورم مهر نسبت به 
شهریور برای 9 دهک، دهک اول افزایش اندکی در نرخ تورم را تجربه کرده است.

براساس تازه ترین آمارهای منتشر شده مرکز آمار از نرخ تورم ماهانه، نرخ تورم 
کل کشور در مهرماه امسال برابر با 45.5 درصد بود. تحلیل دهکی نرخ تورم در 
نخستین ماه پاییز نشان می دهد دهک دوم با 48 درصد و دهک هشتم با 45.2 

درصد، بیشترین و کمترین افزایش قیمت را در مهرماه تجربه کرده اند.
بر اساس گزارش مرکز آمار، نرخ تورم کل کشور در مهرماه در دهک های مختلف 
هزینه ای در بازه 45.٢ درصد برای دهک  هشتم تا 48 درصد برای دهک دوم 

ماهه در گروه عمده »خوراکی ها،  تورم دوازده  تغییرات  دارد. محدوده  نوسان 
آشامیدنی ها و دخانیات« بین 62.4 درصد برای دهک دوم تا 59.4 درصد برای 
دهک دهم است. همچنین محدوده تغییرات تورم دوازده ماهه در گروه عمده 
»کالاهای غیر خوراکی و خدمات« بین 44 درصد برای دهک دهم تا ٣٣.٩ درصد 

برای دهک اول است.
فاصله تورمی در گروه عمده خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات نسبت به ماه 
پیش ٠,٩ واحد درصد کاهش و در گروه عمده کالاهای غیر خوراکی و خدمات 

کاهش 3.6 واحد درصدی نسبت به ماه پیش را نشان می دهد.
سبد غذایی کوچک تر برای کم درآمدها

بررسی نرخ تورم گروه های عمده یعنی »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« 

و »کالاهای غیر خوارکی و خدمات« نشان می دهد افزایش قیمت سبد غذایی 
گروه  تورم  است.  بوده  ملموس تر  درآمدی  پایین تر  دهک های  برای  خانوار 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« در مهرماه برای دهک اول درآمدی به عنوان 
کم درآمدترین گروه 62.2 و برای دهک دهم درآمدی به عنوان پردرآمدترین گروه، 
59.4 درصد بوده که می توان علت آن را در ترکیب سبد مصرفی خانوارهای این 

دو دهک، بررسی کرد.
ضریب اهمیت خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات برای دهک های درآمدی 
پایین تر، بیشتر است. به عنوان مثال دهک اول درآمدی به عنوان 10 درصد 
کم درآمد جامعه، 43.3 درصد از هزینه های سبد مصرفی خانوار را به خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات اختصاص می دهد؛ این در حالی است که دهک دهم به 
 عنوان 10 درصد پردرآمد جامعه، 17.2 درصد از هزینه های سبد مصرفی خود را 

به خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات اختصاص می دهد.
بنابراین می توان گفت، افزایش قیمت خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات برای 
خانوارهای کم درآمد ملموس تر از خانوارهای با درآمد بالاست و در مقابل، از آنجایی 
که ضریب اهمیت کالاهای غیر خوراکی و خدمات برای خانوارهای با درآمد بالاتر 
بیشتر است، افزایش قیمت این گروه از کالاها برای این خانوارها ملموس تر است.
بر این اساس می توان گفت خانوارهای دهک های پایین تر، سبد غذایی خود را 
در مهرماه با قیمت بیشتری نسبت به شهریور تهیه کرده اند یا با هزینه ای معادل 

هزینه شهریور ماه، سبد غذایی کوچک تری داشته اند.
بار تورم مهرماه بر دوش کیست؟

تورمی  فاصله  مختلف،  دهک های  میان  در  تورم  به  مربوط  اعداد  براساس 
دهک ها در مهرماه به ٢,٨ درصد رسیده که نسبت به ماه پیش یعنی ٣.٩ درصد، 
١.١ واحد درصد کاهش داشته است. فاصله تورمی در گروه عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« نسبت به شهریورماه ٠.٩ واحد درصد کاهش و گروه 
عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« نسبت به ماه پیش 3.6 واحد درصد 

کاهش را نشان می دهد.
با این حال مقایسه تورم ماهانه در ماه های شهریور و مهر در بین دهک ها نشان 
می دهد دهک نخست، افزایش اندک نرخ تورم را از شهریور به مهر تجربه کرده ؛ 
براین اساس، نرخ تورم ماهانه دهک اول از 4.2 درصد به 4.3 درصد رسیده است. 
نرخ تورم ماهانه برای دهک های سوم تا دهم در حال کاهش بوده است. به عنوان 
مثال تورم دهک سوم از 4.1 درصد در شهریورماه به 4 درصد در مهرماه رسیده و 
تورم دهک دهم از 4 درصد در شهریورماه به 3.1 درصد در مهرماه کاهش یافته 
است. تورم دهک دوم در فاصله ماه های شهریور و مهر بدون تغییر و برابر با 4.1 

درصد بوده است.

بار تورم مهرماه بر دوش کیست؟

تورم مهرماه و وضعیت سفره های دهک های پایین

سرگردانی ۲.7 میلیون روی آب!

دپوی ۷ میلیون تنی کالاهای اساسی در گمرک و بنادر
اساسی  کالاهای  دپوی   وضعیت  از  گزارش  تازه ترین 
در گمرک و بنادر بیانگر افزایش حجم آن به بیش از هفت 
میلیون تن است در حالی که در ابتدای سال جاری مجموع 
موجودی کالا و آنچه که در شناورها در بنادر وجود داشت به 
حدود 5.2 میلیون تن می رسید، در این بین حجم کالاهای 
مانده  بلاتکلیف  و  نشده  تخلیه  که  شناورها  در  موجود 
قابل توجه است.  به گزارش ایسنا، روند دپوی کالاهای 
اساسی در گمرک و بنادر از ابتدای ابتدای سال جاری با 
افزایش همراه بوده است؛ به طوری که مروری بر وضعیت 
این اقلام نشان می دهد که در اواخر فروردین ماه حدود 
5.2 میلیون تن، اواخر اردیبهشت ماه 5.8 میلیون، اواسط 
خردادماه 5.6 میلیون، اواخر تیرماه 6.4 میلیون تن و در 
اوایل شهریورماه سال جاری حدود 6.1 میلیون تن کالای 
اساسی به عنوان موجودی و آنچه که در شناورها وجود 

داشته است، گزارش شده بود. 
افزایش موجودی کالا به 7.۲ میلیون تن 

در  اساسی  کالاهای  دپوی  آخرین وضعیت  بررسی  اما 
گمرک و بنادر نشان از افزایش حجم آن به 7.2 میلیون 
تن دارد، این در حالی است که طبق گزارشی که ارونقی-
تا  است  کرده  اعلام  ایسنا  به  ایران-  گمرک  فنی  معاون 
هشتم آبان ماه سال جاری جمع کالاهای اساسی شامل 
موجودی، پای اسکله و منتظر در لنگرگاه به حدود هفت 
میلیون و 20 هزار تن رسیده است که از این رقم سه میلیون 
و 796  هزار تن در بنادر موجود و مابقی که به حدود 3.2 
میلیون تن می رسد در شناورهای در حال تخلیه و یا منتظر 

در لنگرگاه قرار دارد. 

۳.8 میلیون تن در بنادر
براساس این گزارش از موجودی حدود  3.8 میلیون تنی 
کالاهای موجود در گمرک و بنادر بیش از 333.7 هزار تن 
گندم، 1.1 میلیون تن ذرت، 558.4 هزار تن جو، 788.8 
هزار تن سویا، 5.6 هزار تن برنج، 193.5 هزار تن شکر، 
دانه های  تن  و 254.3 هزار  روغن خام  تن  529.6 هزار 

روغنی است. 

موجودی شناورها زیاد شد
اما در کنار اقلام موجود در بنادر 20 فروند کشتی کنار 
کالای  تن  هزار   483.9 حاوی   ، تخلیه  حال  در  اسکله 

اساسی شامل ذرت، جو، شکر و گندم است. 
همچنین 38 فروند شناور حاوی 2.7 میلیون تن کالای 
اساسی شامل روغن، سویا، جو، گندم و ذرت در شناورها و 

در لنگرگاه قرار دارند که بار آنها تخلیه نشده است. 

معطلی در شناورها عمدتا به دلیل عدم تامین ارز است
آمار مربوط به کالاهای موجود در شناورهای منتظر در 
لنگرگاه نسبت به دوره های قبل در حالی قابل توجه است؛  
در رابطه با چرایی این موضوع معاون فنی گمرک می گوید 
در کنار افزایش ورود اقلام اساسی باید به این توجه داشت 
واردات  به  کالاها  این  تخلیه  عدم  دلیل  است  ممکن  که 
اقلامی برگردد که واردکننده کالا را  آورده اما هنوز تامین 
ارز نشده و پولی بابت آن به مالک اولیه پرداخت نشده ، در 
نتیجه اسناد خرید وجود نداشته و کالا تخلیه نشده است. 

ترخیص روان تر از پارسال است
گمرک  های  گزارش  که  شد  یادآور  هم   را  این  ارونقی 
نشان می دهد حجم ترخیص کالا از ابتدای سال جاری 
تا کنون در مقایسه با دوره مشابه سال قبل از نظر وزنی و 
ارزشی افزایش داشته و حتی در سال جاری ترخیص روان 
تر شده است ولی به هر صورت همچنان برخی مشکلات 
موجب  که  دارد  وجود  ترخیص  و  کالا  ورود  با  رابطه  در 
افزایش دپو یا ماندگاری کالا روی کشتی ها می شود که 
می توان در اهم آن به تامین ارز اشاره کرد.  در مجموع در 
یکی دو سال گذشته  راهکارها و تسهیلاتی جهت ترخیص 
از    ، سریع تر کالاهای اساسی در دستور کار قرار گرفت 
جمله آن ترخیص 90 درصدی بود؛ به نحوی که صاحب 
کالای اساسی تا 90 درصد آن را بدون صدور کد رهگیری 
ترخیص و تا سه ماه بعد بانک مرکزی تامین ارز را انجام و 
کد رهگیری صادر کند، اما به هر صورت در همین رابطه نیز 
برخی واردکنندگان نسبت به ترخیص به دلیل بی اعتمادی 

به تامین ارز در موعد مقرر اقدام نکردند. 

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره برنامه 
جدید تنظیم بازار کالاهای اساسی این وزارتخانه گفت: در این برنامه حلقه اول 
یعنی تولید تا حلقه آخر یعنی توزیع به صورت هوشمند تحت نظارت بازرس ها 
قرار می گیرند و قیمت ها با توجه به اهمیت کالاها بر اساس کمترین دخالت تعیین 

می شود.
صدیف بیک زاده در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: ابزارها و سیاست های تنظیم 
بازار از بخش پولی و مالی تا کالاهای نهایی و مصرفی شکل هوشمند گرفته و تغییرات 

ماه های اخیر شامل تغییرات مدیریتی و ساختاری است.
وی با بیان اینکه سیاست ها و تنظیم بازار از تولید تا توزیع شکل جدیدی به خود 
گرفته، تصریح کرد: برنامه ریزی تولید، تنظیم و نظارت، یعنی زنجیره کامل، در 
برنامه جدید تحت پوشش است و همچنین اصلاح نظام قیمت گذاری و کنترل های 
پیشینی و پسینی دنبال می شود. به طور کلی سعی می شود قیمت ها با توجه به 

اهمیت کالاها بر اساس کمترین دخالت تعیین شود.
بیک زاده با بیان اینکه دستورالعمل جدید با مطالعات میدانی انجام شده است، 
تاکید کرد که کنترل و نظارت به صورت سیستمی انجام می شود، به طوری که تمام 
تولید کنندگان و اصناف با سیستم هوشمند در دسترس هستند و هر گونه افزایش 

قیمت رصد می شود.
به گفته این مقام مسئول حلقه اول یعنی تولید تا حلقه آخر یعنی توزیع به صورت 

هوشمند تحت نظارت بازرس ها هستند و خود تنظیمی و نظارت مردمی هم در این 
سامانه دیده شده است.

کمبود کالا نداریم، اما گرانی هست
در ادامه این برنامه قاسم نوده فراهانی، رئیس اتاق اصناف تهران، با بیان اینکه 
اصناف در تصمیم سازی و تصمیم گیری دخالتی ندارند، اما بعد از ابلاغ اجرا 
می کنند، اظهار کرد: کمبود کالا در بازار وجود ندارد، اما گرانی و گرانفروشی در بازار 

هست که اتاق اصناف در گرانی دخالتی ندارد، اما با گرانفروشی برخورد می کند.
رئیس اتاق اصناف تهران همچنین از عدم همکاری برخی دستگاه ها و ارگان ها 
درباره واحدهای صنفی بدون پروانه خبر داد و گفت: سیستم هوشمند رصد و نظارت 
هنوز کامل نشده و لازمه اجرای خوب این سیستم آموزش است. این سیستم در 
برخی کالاها انجام می شود و در برخی کالاها انجام نمی شود، اما باید به صورت 

یکپارچه در تمام استان ها ابلاغ شود.
محمدعلی اسفنانی معاون سازمان تعزیرات حکومتی هم درادامه این برنامه با بیان 
اینکه اگر نظارت هوشمند در یک مجموعه یکپارچه اجرا شود، خیلی از مشکلات 
حل خواهد شد، اما این پیچیده و زمانبر است، تصریح کرد: برخی از واحدهای 
صنفی در این سامانه نیستند و کنترل آن ها در این سامانه مشکل خواهد شد. از 
طرفی هیچ الزامی نداریم که واحد صنفی کالایی را عرضه کند. مشکل دیگر سامانه 
یکپارچه، کالاهای خدماتی است که مرجع قیمت گذاری یکسانی ندارند و نظارت 

بر آن ها مشکل خواهد بود.
معاون سازمان تعزیرات حکومتی درباره گرانفروشی نیز گفت: روی برخی کالاها 
قیمت درج شده که اگر بالاتر از آن فروخته شود نوعی گرانفروشی است؛ اما مشکل 

در کالاهایی مثل میوه است که قیمت روی آن ها درج نمی شود.

سرپرست معاونت بازرگانی داخلی وزارت صمت خبرداد: 
برنامه جدید تنظیم بازار کالاهای اساسی

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: از 
6500 کامیون وارداتی ثبت سفارش شده تا کنون 1300 
دستگاه ترخیص شده و مابقی تا پایان سال از گمرک خارج 

خواهند شد.
داریوش امانی در برنامه زنده شبکه خبر درباره نوسازی 
ناوگان حمل و نقل جاده ای گفت: در حال حاضر 372 هزار 
کامیون فعال در جاده ها داریم که 169 هزار دستگاه آن 

فرسوده است.
وی افزود: نوسازی را از چند مسیر طی می کنیم که شامل 
واردات خودروهای اروپایی زیر سه سال ساخت و همچنین 

خرید از تولید کنندگان داخلی است.
رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در مورد 
تاکنون 6500  گفت:  اروپایی  دوم  دست  کامیون  واردات 
ثبت  کارکرد  سال  سه  از  کمتر  سنگین  خودروی  دستگاه 
سفارش شده و هزار و 300 دستگاه آن تاکنون ترخیص شده 

و مابقی در گمرکات در حال ترخیص هستند.
امانی تصریح کرد: اگر مشکلاتی پیش نیاید ظرف چهار 
ترخیص  گمرک  در  مانده  کامیون های  مابقی  آینده  ماه 

خواهند شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: کامیون های وارداتی 

با برند روز دنیا منطبق هستند و تولید کنندگان خارجی 
شده  مشخص  که  دارند  کشور  داخل  در  نمایندگی هایی 

است.
دپوی  پرونده  به  دادستانی  ورود  از  بعد  داد:  ادامه  وی 
سرعت  کامیون ها  ترخیص  فرآیند  گمرکات  در  کامیون ها 
پیدا کرده است. سایر دستگاه های ذیربط در این پرونده، 
به  ترخیص  فرآیند  و  شده  برطرف  که  داشتند  مشکلاتی 

خوبی در حال انجام است.
امانی درباره حمایت از خریداران کامیون از تولید کنندگان 
داخلی تأکید کرد: از محل تولید داخل 10 هزار دستگاه 

نوسازی می شود که بخش زیادی از آنها تا پایان سال و مابقی 
تا نیمه دوم سال آینده به فروش خواهند رسید.

به گفته این مقام مسئول به دارندگان خودروهای فرسوده 
برای خرید این کامیون ها، تسهیلات تا 80 درصد قیمت 
کامیون داده شده که نرخ سود آن 6 تا 8 درصد و برای سایر 

افراد 9 درصد است.
وی متذکر شد: 10 درصد هزینه کامیون نو نیز به صورت 
اسقاط کامیون فرسوده بوده که جزو آورده متقاضی محسوب 
می شود و مابه التفاوت باقیمانده را متقاضی دریافت این 

کامیون ها پرداخت خواهند کرد.

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای:

ترخیص تمام کامیون های وارداتی به پایان سال موکول شد
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سرمربی تیم فوتبال پورتو از اتفاقاتی که در بازی با بواویشتا 
علیه مهدی طارمی مهاجم تیمش رخ داد به شدت انتقاد 

کرد.
تیم فوتبال پورتوشنبه شب گذشته در هفته دهم لیگ برتر 
پرتغال به مصاف تیم بواویشتا رفت و با نتیجه 4 بر 1 پیروز شد.
مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو در این مسابقه دو پاس 
گل داد و یک گل هم به ثمر رساند که داور آن را آفساید اعلام 

کرد.
یکی از اتفاقات عجیب این بازی، برخورد داور با خطاهایی 
بود که روی مهدی طارمی رخ می داد. مهاجم ایرانی پورتو در 
این بازی سه بار در محوطه جریمه بواویشتا با مدافعان تیم 
حریف برخورد کرد ولی داور به سادگی از اعلام ضربه پنالتی 
در  صحنه  بازبینی  برای  تصمیمی  حتی  و  کرد  خودداری 

VAR نداشت.
این مسئله در دقیقه 70 و بعد از سومین برخورد طارمی 
با مدافعان بواویشتا به اوج خود رسید و در نهایت »سرجیو 
کونسیسائو« سرمربی پورتو را مجاب کرد تا طارمی را پیش از 

آنکه از داور کارت بگیرد، تعویض کند.
کونسیسائو: این اتفاقات طبیعی نیست

کونسیسائو در پایان این بازی به شدت از عملکرد داور و 

همچنین دیدگاهی که نسبت به پنالتی گرفتن های مهدی 
رکورد،  روزنامه  گزارش  به  کرد.  انتقاد  دارد  وجود  طارمی 
کونسیسائو تاکید کرد که یک کمپین آشکار علیه مهدی 

طارمی وجود دارد.
سرمربی پورتو تصریح کرد: اتفاقاتی که برای طارمی رخ 

می دهد )تردید برای اعلام پنالتی( طبیعی نیست. من او را 
تعویض کردم تا مانند دیدار با پاکوس دفریرا از زمین اخراج 

نشود.
کونسیسائو همچنین تاکید کرد که حتی در صورتی که این 
صحبت ها برایش دردسرهای انضباطی در پی داشته باشد، 

به حرف زدن ادامه می دهد و سکوت نمی کند.
طارمی: بر موانع غلبه می کنیم

طارمی علاقه زیادی داشت تا در این مسابقه گلزنی کند تا 
تعداد گل های را در لیگ پرتغال بیشتر کند. این مهاجم در 
این فصل، هفت گل در لیگ پرتغال به ثمر رسانده و سه پاس 
گل داده است. این مهاجم که از تصمیمات داور در بازی با 
بواویشتا عصبانی بود، بعد از تعویض شدن به شدت از سوی 

هواداران پورتو تشویق شد.
طارمی ساعاتی بعد از بازی پیامی را در صفحه شخصی 
خود منتشر کرد و نوشت: »بیایید ادامه دهیم! ما روز به روز 
کار می کنیم تا بر همه موانعی که بر سر راهمان قرار می گیرد 

غلبه کنیم.«
راز گلزنی »اوانیلسون« با پاس طارمی

اوانیلسون بازیکنی بود که در دیدار با بواویشتا با دو پاس 
مهدی طارمی موفق به گلزنی شد و ترکیب رویایی را با مهاجم 

ایرانی تشکیل داده بود.
وی در پایان مسابقه درباره اینکه راز موفقیتش با طارمی در 
چیست، گفت: این موضوع از تمرینات ما ناشی می شود و 
آن را در تمرینات انجام می دهیم. از گلزنی برای پورتو بسیار 

خوشحالم.

ورزشی

رییس فدراسیون فوتبال پس از نشست با معاون فرهنگی و اجتماعی و مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف 
و امور خیریه از شکل گیری جریان »وقف ورزشی« در کشور خبر داد و گفت: وقف ورزشی می تواند به توسعه  عدالت محور در 

حوزه فوتبال کمک کند.
»حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا عادل« معاون فرهنگی و اجتماعی و حجت الاسلام والمسلمین محمد نوروزپور مدیرکل 
بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه امروز ضمن بازدید از مرکز ملی فوتبال با شهاب الدین عزیزی خادم رئیس 

فدراسیون فوتبال دیدار و گفت وگو کردند.
پس از این دیدار که با قرائت فاتحه در یادمان شهدای فوتبال مرکز ملی همراه بود، عزیزی خادم با اشاره به توجه ویژه فدارسیون 
فوتبال به امور فرهنگی و اخلاقی بیان داشت: رویکرد ما تمرکز بر گسترش همه  جانبه فوتبال در کشور و توسعه زیرساخت هاست، 

فوتبال به همه مردم تعلق دارد و باید به سمتی حرکت کنیم که جوانان و نوجوانان فارغ از دوری و نزدیکی به مرکز از مزایای آن 
بهره مند شوند، در این راستا برای بسط همکاری ها با هر نهادی که دغدغه های اجتماعی داشته باشد آماده همکاری هستیم.

وی افزود: سازمان اوقاف و امور خیریه دارای شبکه منسجمی در سراسر کشور است و رابطه بسیار خوبی با خیرین دارد. بر 
این اساس در نشستی که برگزار شد روی موضوع »وقف ورزشی« به عنوان یکی از زمینه هایی که می تواند به توسعه  عدالت محور 
در حوزه فوتبال کمک کند توافق های اولیه صورت گرفت. رییس فدراسیون فوتبال اضافه کرد: باتوجه به پتانسیل های گسترده 
فوتبال و علاقه مندی پیشکسوتان، مدیران استانی و حتی ستاره های حال حاضر تیم های ملی برای گسترش فوتبال به ویژه 
در مناطق کمتر برخوردار این گام می تواند بخشی از مسئولیت اجتماعی فوتبال تلقی شود که به کشف و پرورش استعدادها، 

توسعه ورزش، پر کردن اوقات فراغت و همچنین کاهش آسیب های اجتماعی در کشور  کمک کند.

عزیزی خادم: 
وقف ورزشی الزامی برای توسعه عدالت  است

  

باشگاه استقلال و پرسپولیس توانستند با اخذ مجوز حرفه ای از خطر حذف از لیگ قهرمانان آسیا در امان بمانند.
صبح روز یکشنبه رسانه های خارجی و داخلی خبر از حذف تیم های استقلال و پرسپولیس از لیگ قهرمانان را دادند اما 
حسین شریفی سخنگوی فدراسیون فوتبال در گفت وگویی، اعلام کرده بود که تا آخر شب تکلیف این تیم ها مشخص می شود.
ظهر روز یکشنبه باشگاه پرسپولیس به صورت رسمی اعلام کرد که مشکل این باشگاه برای صدور مجوز حرفه ای برطرف شده 

و هواداران نگران حضور این تیم در لیگ  قهرمانان آسیا نباشند.
 سید مجید صدری در مورد اخذ مجوز حرفه ای باشگاه پرسپولیس گفت: با توجه به پیگیری ها و تلاش صورت گرفته از سوی 
حمید سجادی وزیر ورزش و جوانان و شهاب الدین عزیزی خادم رییس فدراسیون فوتبال، مسوولان سازمان لیگ و اقدامات و 
رایزنی های انجام شده، مجوز حرفه ای پرسپولیس صادر شد. وی گفت: تمام مدارک لازم در اختیار کمیته استیناف فدراسیون 
فوتبال و همچنین کنفدراسیون فوتبال آسیا قرار گرفته است. صدری گفت: مواردی که در حال حاضر در مسیر دریافت مجوز 
حرفه ای وجود داشت در دوره های گذشته نیز وجود داشته است ولی با حمایت های وزارت ورزش و جوانان و فدراسیون فوتبال 
اقدامات این موانع برطرف شد. هواداران نگران نباشند، مجوز صادر شد و تمام اقدامات داخلی انجام شده است و تمام مدارک 
درخواستی نیز برای AFC ارسال می شود. سرپرست پرسپولیس در پایان با تشکر از زحمات سجادی و عزیزی خادم، گفت: 
وزیر ورزش و رییس فدراسیون فوتبال به احترام هواداران و خانواده بزرگ پرسپولیس حمایت لازم برای صدور مجوز حرفه ای 

را به عمل آوردند. باشگاه استقلال نیز از صدور مجوز حرفه ای این باشگاه با کمک فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش خبر داد.
مشکل آبی ها در اخذ مجوز حرفه ای سازی، شفاف نبودن برخی گزارش های حسابرسی باشگاه در ارائه مستندات و مدارک 
بوده و این اتفاق باعث شده بود که درخواست استقلالی ها برای اخذ مجوز حرفه سازی رد شود اما در ادامه مشخص شد که 

مدارک باشگاه استقلال جهت اخذ مجوز حرفه ای کامل و بارگذاری شده است و مشکلی از طرف باشگاه وجود ندارد.
در ادامه باشگاه استقلال طی بیانیه ای اعلام کرد مجوز حرفه سازی باشگاه استقلال پس از کش و قوس های فراوان صادر 
شده است. در این بیانیه آمده است: »خوشبختانه با حمایت دکتر حمید سجادی، وزیر محترم ورزش و جوانان و آقای عزیزی 

خادم و جناب آقای بهاروند، مجوز حرفه ای استقلال جهت حضور در لیگ قهرمانان آسیا توسط کمیته استیناف صادر شد.«
کاظم اولیایی یکی از اعضای کمیته استیناف حرفه ای سازی باشگاه ها  نیزدر گفت و گویی کوتاه این موضوع را تایید کرد و 

گفت: مشکل باشگاه استقلال نیز حل شده و مجوز حرفه ای آنها هم صادر شده است.
کسب مجوز حرفه ای یکی از مهمترین شرایط کنفدراسیون فوتبال آسیا برای حضور تیم ها در لیگ قهرمانان این قاره است. 
شرایطی که اکنون برخی از کشورها با آن درگیر هستند. بنا به اعلام اخبار رسانه های عربی بیشتر تیم های فوتبال عربستان به 
خاطر مشکلات مالی نتوانستند مجوز حرفه ای را کسب و تنها شمار کمی از تیم های این کشور راهی لیگ قهرمانان خواهند 
شد. همچنین بنا به اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، تیم های فوتبال الاهلی و العین  امارات به خاطر نداشتن مجوز حرفه ای 
از لیگ قهرمانان آسیا در فصل بعد حذف شدند. پیش از این تیم فوتبال  نفت تهران به خاطر نداشتن مجوز حرفه ای از لیگ 

قهرمانان کنار گذاشته شده بود.

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اخبار خوبی نمی شنویم و مشکلات فعلی در شان تیم بزرگی مانند 
پرسپولیس نیست.

تیم فوتبال پرسپولیس بیست و یکمین دوره لیگ برتر را با 2 پیروزی مقابل فولاد خوزستان و نساجی آغاز کرد. 
اما صحبت های یحیی گل محمدی سرمربی سرخپوشان پس از دیدار با نساجی نشان داد که شرایط قهرمان پنج 

دوره اخیر لیگ برتر فوتبال چندان خوب نیست.
حمید درخشان پیشکسوت پرسپولیس روز یکشنبه در گفت و گویی در مورد شرایط حال حاضر سرخپوشان، 

مشکلات این تیم در شروع لیگ، شانس مجدد قهرمانی و ... صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
۲ بازی و ۲ پیروزی متوالی در شروع لیگ.نظر شما در این باره چیست؟

تیمی که بخواهد قهرمان شود باید از ابتدا مانند یک مدعی باشد و پرسپولیس هم که مدعی اول قهرمانی است و 
خیلی خوب توانست در این یکی دو بازی اول خودش را نشان دهد و ترس را به جان کل لیگ بیاندازد.

پرسپولیس بازی با نساجی را هم با برد پشت سر گذاشت. نظر شما در مورد این دیدار چیست؟
نساجی از تیم های خوب لیگ است که مقابل ما هم عملکرد خوبی داشت، اما پرسپولیس توانست با عملکردی 

خوب و هوشمندانه سه امتیاز این دیدار را هم کسب کند.
اما اظهارات سرمربی یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از دیدار کمی نگران کننده بود.

واقعا شایسته نیست تیمی که پنج دوره قهرمان لیگ شده، چنین مشکلاتی داشته باشد. هر روز از پیشرفت 
فوتبال در کشورهای همسایه می شنویم اما فوتبال ما در بیست و یکمین دوره مسابقات قهرمانش با چنین 

مشکلاتی دست و پنجه نرم می کند.
استقلال روزشنبه  دومین بازیکن خارجی را هم گرفت اما همچنان پنجره پرسپولیس بسته است.

این تبعیض از سوی فدراسیون فوتبال است. اگر ما با پرونده کالدرون مواجه هستیم، آنها هم طلب استراماچونی 
را در پیش دارند. چرا این تبعیض ها فقط برای پرسپولیس است؟ وظیفه فدراسیون است به باشگاه ها کمک کند 

نه اینکه سنگی جلوی پای آنها بگذارد.
مشکلات مالی هم به نظر می رسد از جهتی دیگر پرسپولیس را اذیت می کند.

متاسفانه حق تیم ها به آنها داده نمی شود. باید فکر اساسی به حال این تیم از سوی متولیان ورزش کرد. حق 
پخش، تبلیغات محیطی و ... از جمله درآمدهای اصلی همه باشگاه ها است. اما در ایران شاهد این موضوع 

نیستیم.
این مشکلات خللی در موفقیت تیم ایجاد نمی کند؟

بازیکنان و اعضای تیم واقعا ایثار کردند که در این شرایط کارشان را به بهترین نحو انجام می دهند. واقعا تیم 
پرافتخار ایران نباید چنین دغدغه هایی داشته باشد. امیدوارم این مشکلات برطرف شود.

مجوز حرفه  ای سرخآبی  ها صادر شد؛ 

استقلال و پرسپولیس در لیگ قهرمانان ماندند
حمید درخشان: 

مشکلات فعلی در شان پرسپولیس نیست

به بهانه چهلمین روزدرگذشت قهرمان پرورش اندام قم؛

واژه پهلوان زیبنده نام محمود نجفی بود

ایمان /رضا ملکی

شهرک امام حسن )ع( درخیابان امام خمینی )ره( محل تولد نوزاد برومندی بود 
که بعدها بعنوان سمبل پهلوانی و اخلاق درمیان خانواده ورزش  استان قم معرفی 
گردید.نام زیبای محمود برای او انتخاب شد تا نوجوانی چیزی از ورزش نمی 

دانست و تنگناهای زندگی او را در مسیر کار و تلاش قرار داده بود.
کارگاه سوهان پزی  مرحوم محمودنجفی با امکانات محدودی که داشت وی 
را مجبور ساخته بود که به جای استفاده از ابزارهای پخت سوهان با دستان خود 
بعنوان پتکی محکم به مواد سوهان ضربه زند و آنها را صاف نماید همین انگیزه ای 
شد تا محمود دریابد که کم کم بدنش ورزیده شده است.بازوها شکل گرفت و شانه 

ها پهنا یافت تا راه باشگاه بدنسازی برای وی هموار شد.
جوان سیه چهره با اخلاق ما که در اطاعت و احترام به پدر و مادرش زبانزد بود 
بعد از خستگی بسیار ناشی از یک کار سخت 12 ساعته به باشگاه میرفت تا بدنش 
را بسازد بعد از پنج سال نتیجه تمرینات خستگی ناپذیرش روی بدنش شگفتی آور 
بود.همه او را در شهر با انگشت دست به یکدیگر نشان می دادند.نام محمود نجفی 

درمیان اهالی ورزش بدنسازی به نیکی یاد شد.

آنقدر بدن پیچیده و زیبائی داشت که دوستان آن دوران بعنوان آرنولد ایرانی از او 
یاد می کردند و همه این زحمات درحالی برای او به دست آمد که کمترین امکانات 
ورزشی را در اختیار داشت.نه دستگاههای پیشرفته بدنسازی امروز بود ونه داروهای 
مکمل تقویت کننده بدن.او با همه سختیها و نداری های مالی ساخت وهزینه کرد 

تا به عشق بزرگ اش و نام آوری در این رشته درایران دست یابد.
با شرکت در مسابقات متعددبعنوان آقای بدنسازی ایران معرفی شد و اخلاق 
اش آنقدر زیبنده و بامنش بود که می توان  ازاوبعنوان  اسطوره اخلاق نیز یاد کرد.
تاسیس باشگاه و پرورش نسل جوان در دستور کارش قرار گرفت با همه سختیها 
و قرارگرفتن در تنگناهای مالی کوشا و پرتلاش بود و همین پشتکار و توانمندی در 

عرصه ورزش و اخلاق از او نامی جاویدان به یادگار گذاشت.
ناگهان خبررسید محمود نجفی دچار عارضه قلبی شده است فشار تمرینات 
بسیار و عدم رعایت اصول فنی نوین ورزش که در آن زمان رایج نبود قلبش را ناتوان 
ساخت تا جای که پزشکان تشخیص دادند با باطری می تواند شارژ قلب او را احیا 
نماید این سخت ترین وضعیتی است که در طول زندگی برای یک قهرمان می توان 

متصور بود.همسرفداکارش و فرزندان عزیزش در هاله ای از غم فرورفتند.
حالا می بایستی برای کسی که سنگین ترین وزنه ها را بلند میکرد حمایتی 
معنوی و انسانی از او داشته باشند.باطری قلب او نیز توان بدن تنومند او را تاب 
نیاورد تا با بستری شدن در بیمارستان روزهای آخر حیات خود را  سپری نماید.
سرانجام قهرمان بزرگ شهر ما تسلیم این بیماری خطرناک شد تا غم سنگینی را بر 

دلهای دوستداران واقعی خود بنشاند.
خاطرات بسیاری از وی نقل محافل ورزشی است. سلیمانی دبیر اخلاق مدار 
هیئت بدنسازی از خاطراتش با او می گفت.تواضع و فروتنی و سیره پهلوانی از 
جمله امتیازات مثبت پهلوان شهر ما بود و ارادت به ائمه اطهار و اینکه امامزاده ای 
در قم نبود که او به زیارتش نرفته باشد و به ساحت پاک آنان ادای احترام نکرده باشد 
.ایام عزاداری سالار شهیدان برای او چیز دیگری بود.ارادت قلبی به ساحت پاک 
آقا امام حسین )ع( و حضرت ابوالفضل )ع( و شرکت در مراسم عزاداری بصورت 

باشکوه از جمله حرکات ارزشمندی بود که در کارنامه قهرمان ثبت شده است.
آوران  نام  قطعه 37  بطرف  بدنسازی  برومند  قهرمانان  توسط  که  مرگی  ارابه 
آرامستان بهشت معصومه )س( حمل گردید بدن نازنین و پهلوانانه کسی را درون 
خاک سرد قرار داد که براستی خاک از پذیرش بدنی چنین تنومند اشک غم فرو 

ریخت.
در یک اقدام انسان دوستانه قهرمانان دلاور پرورش اندام و مسئولان کوشای 
هیئت آمادگی جسمانی و پرورش اندام با مدیریت توانای اسماعیل زند ، آمده 
و مسئول کمیته پیشکسوتان هیئت آمادگی جسمانی ،سعید محبوبی نژاد از 
قهرمانان و مربیان بزرگ کاراته قم با اهداء دسته گل و با حضور در منزل  مرحوم 
نجفی عزیز یادوخاطره پهلوان ارزنده قمی  را پاس داشتند. در این دیدار رضا ملکی 
از پیشکسوتان اصحاب رسانه و ورزش از پهلوانیها و سجایای اخلاقی محمود نجفی 
گفت تا جائیکه اشکهای غم بر چهره های حاضران در جلسه و همسر و 3 فرزند 
برومندش جاری شد.یاد پهلوان بزرگ شهر ما همواره در اذهان به نیکی باقی 

خواهد ماند.روحش شاد.

روح الله ایثاری گزینه فردوسی ها برای تقویت خط حمله؛

 ناجی قمی ها از تاجیکستان می آید
ایمان / رضا ملکی

عصر جمعه دوستداران عاشق فوتسال قم بعداز مدتها ناکامی منتظر یک برد 
شیرین و حیاتی برای نماینده شهرشان در لیگ برتر فوتسال بودند.

انتظار می رفت با رفتن زندی و آمدن زرخانلی مربی سابق شهید منصوری شوک 
جدیدی به کالبد تیم  فردوس قم دمیده شود ودر مقابل ضعیف ترین تیم لیگ 
فوتسال چیپس کامل مشهد بتوانند با یک پیروزی شیرین به جدول بازیها برگردند 
اما باخت ناباورانه 2 بر 1 مقابل مشهدیها باعث شد تا همچنان قمیها درکابوس 

پیروزی باقی بمانند و چشم به روزهای آینده داشته باشند.
دروازه بان چیپس کامل مشهد ستاره بازی مقابل قمیها بود 10 گل صد در 
صد با دستان توانای او از مهاجمان قمی گرفته شد تا قهرمان این بازی سنگربان 
مشهدیها لقب گیرد. با صحبتی که با قلی زاده مدیرعامل پرتلاش فردوس داشتم 

خبری خوشحال کننده را اعلام نمود.
با پایان یافتن بازیهای فوتسال کشور تاجیکستان روح الله ایثاری جوان آینده دار 
و جوان قمیها که مدتی در این کشور بازی می کند به شهر و زادگاهش قم بر میگ 
ردد تا ناجی قمیها شود. باتوجه به تخصص بالای  وی در نوک خط حمله  و به ثمر 
رساندن گلهای بسیاری که در طول بازیهاش برای قم و تاجیکستان به ثمر رسانده  
است ،اینطور به نظر می آید که او فرشته نجاتی است که می تواند با گلهای حساس 

اش فردوس را از وضعیت فعلی خارج نماید.
مصاف این هفته غیور مردان فوتسال فردوس در شهر ری میتواند تا حدودی 

وضعیت شاگردان زرخانلی را در جدول مشخص سازد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: تیم کاردیو کارگران 
سلامت  جام  هیات  کاردیو  مجازی  مسابقه های  دوره  نخستین  در  قم 

شرکت ها، مقام های اول تا سوم را به دست آورد.
مصطفی کاویانی در گفت وگویی اظهار داشت: کارگران این رشته ورزشی 
از 17 شهریورماه سال جاری فرصت ثبت نام داشتند و تا 30 مهرماه نیز 
فیلم ها به فدراسیون ارسال شد که تیم کارگران سازمان آتش نشانی قم 

توانست در رده سنی زیر و بالای 30 سال مقام هایی را به دست بیاورد.
کاویانی ادامه داد: در رده سنی زیر30 سال  بهزاد زارعی نفر اول ، علی 
محمدی نفر دوم  و در رده سنی  بالای 30 سال نیز ابوالفضل محمدی زاده 
نفر اول،  مهدی جهانگیرلو نفر دوم و  مهدی کاشانی نیز به عنوان نفر سوم 

نخستین دوره کاردیو جام سلامت شرکت ها انتخاب شدند.
وی تصریح کرد: پس از قم استان های اصفهان و آذربایجان شرقی نیز 
دوم و سوم شدند، وی در ادامه اضافه کرد: مسابقه های ورزشی کاردیو صرفا 
به فعالیت های فیزیکی بدنی اطلاق می شود که به تایید مرجع جهانی و 

فدراسیون جهانی ورزش همگانی رسیده است.
هرگونه فعالیت ورزشی که قلب، ریه ها و عضلات فرد را درگیر فعالیت 
زیادی کند و مدت زمان بیشتری به ورزش ادامه دهد، "کاردیو" محسوب 

می شود.
مدیرکل تعاون قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به معرفی 
نفرات برتر فریزبی کارگری استان یادآور شد: مسابقه های انتخابی فریزبی 

کارگران قم به مناسبت گرامیداشت هفته وحدت برگزار و نفرات برتر معرفی 
شدند.

کاویانی همچنین افزود: یک دوره مسابقه فریزبی توسط کمیته فریزبی 
ورزش کارگری استان برگزار شد که در پایان ابراهیم درتاج، وحید آزادگان و 
محمد مهران اسدی مقام های اول تا سوم را کسب کردند و در بخش بانوان 

نیز مریم پاکیزه، مهرانه رنجبر و فاطمه دهقان حائز رتبه شدند.
وی اضافه کرد: در پایان این دوره از رقابت ها به همه این افراد از سوی 

هیات ورزش کارگری استان مدال و احکام قهرمانی اهدا شد.
رشته فریزبی یکی از ورزش های مفرح کم تر شناخته شده است که باعث 

بالا رفتن آمادگی جسمانی وی می شود.
 فریزبی به صفحه ای از جنس پلاستیک به شکل دایره ای و لبه دار گفته 
می شود که وزن آن بین 110 تا 200 گرم و به قطر 20 الی 25 سانتی متر 
است. صفحه فریزبی به واسطه شکل آیرودینامیک خود، قادر است تا مدتی 
روی هوا معلق بماند یا به صورت چرخان چرخان مسافتی را طی کند. از 

دیسک فریزبی برای تفریح و ورزش رقابتی استفاده می شود.
بازی فریزبی را در محیط باز با هر وسعتی مثل پارک، پارکینگ و … با 
حداقل حضور دو نفر می توان انجام داد. بازی به صورت پرتاپ و دریافت 

صفحه طبق قوانین خاصی است.
مدیر کل تعاون استان دربخش دیگری از سخنان خود بیان داشت: تیم 
تنیس روی میز معدن منگنز قم، پس از قهرمانی در مسابقه های کارگران 
کشور، به  عنوان نماینده ایران، برای حضور در سومین دوره رقابت های 
جهانی ورزش کارگری در شهر آتنِ یونان، به همراه کاروان اعزامی کشورمان 

که جهادگران تولید نام گرفته، به یونان سفر کردند.
وی افزود: مجید احتشام زاده، محمدرضا نعمتی، میثم زنگنه و محمد 
گل محمدی، چهار بازیکن تیم تنیس روی میز معدن منگنز قم هستند که 

با مربیگری مجید نراقی، ترکیب تیم اعزامی ایران را تشکیل دادند.
وی تصریح کرد: در این مسابقه ها نمایندگان ورزش کارگری 35 کشور در 

28 رشته با یکدیگر به رقابت پرداختند.
کاویانی بیان کرد: سومین دوره رقابت های جهانی ورزش کارگری تا 18 
مهرماه، ادامه داشت و تیم های زیر 40 سال و بالای 40 سال تنیس روی 
میز معادن منگنز ایران با اقتدار و پیروزی بر تمامی حریفان به مدال طلای 

این رقابت ها دست یافتند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

مقام های اول تا سوم مسابقات مجازی کاردیو به کارگران قمی رسید

سرمربی پورتو: این اتفاقات طبیعی نیست

کمپین آشکاری علیه طارمی وجود دارد
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یک کارشناس مسائل بین الملل:

دلیل ایران برای تاخیر در مذاکرات، 
رسیدن به نقطه گریز هسته ای نیست

یک کارشناس مسائل بین الملل، ضمن تاکید بر اینکه دلیل ایران برای تاخیر در 
مذاکرات رسیدن به نقطه گریز هسته ای نیست، اظهار کرد: ایران هم اکنون دارد 
این پالس مشخص را می دهد که مذاکره برای مذاکره را نمی خواهد و به دنبال 

نتایج ملموس و مشخص است. 
رضا ذبیحی در گفت وگو با  ایسنا درباره تاخیر پیش آمده برای آغاز دور بعدی 
مذاکرات در دولت جدید گفت: از قبل هم روشن بود که ایران به دنبال حرکت به 
سمت نقطه گریز هسته ای نیست و تعیین تاریخ حدودی آغاز دور جدید مذاکرات 
این  بروکسل هم هرگونه گمانه زنی در  انریکه مورا در  و  باقری  آقایان  در دیدار 

خصوص را رد کرد.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه ایران برای تاخیر در مذاکرات دو 
دلیل مشخص دارد، گفت: دلیل اول ایران بررسی کامل و جز به جز، شش دور 
مذاکره قبلی است که توسط دولت پیشین انجام شده است و برای این منظور لازم 
بود که تیم جدید مذاکره کننده هسته ای نسبت به جزئیات تمام جوانب آن آگاهی 
و بینش کامل پیدا نماید و سپس بر آن اساس مسیر ادامه حرکت دیپلماسی را 

تدوین و به اطلاع و تایید مقامات ذیربط برساند.
این استاد دانشگاه ادامه داد: دلیل دوم و اصلی ایران برای تاخیر در مذاکرات، 
رساندن این پیام روشن و مشخص بود که ایران مذاکره را برای مذاکره نمی خواهد 

و به دنبال نتایج ملموس و قطعی است.
ذبیحی افزود: در واقع ایران پیش شرط مشخص و معیّنی برای شروع مذاکرات 
تعیین نکرد، ولی با استفاده از عنصر زمان سعی کرد این واقعیت را گوشزد کند که 

تنها به دنبال مذاکرات ثمربخش است.
این پژوهشگر روابط بین الملل افزود: ایران پس از خروج یکجانبه آمریکا از برجام 
خسارت زیادی را متحمل شد و در حال حاضر حتی آن خسارت را نیز مطالبه 
نکرده است، بلکه به دنبال آن است که مسیر بازگشت دوباره به برجام کاملا روشن 
و همراه با نتایج ملموس برای ایران و بدور از زیاده خواهی و طرح مسائل غیرمرتبط 

باشد.
وی تصریح کرد: بنابراین هرنگاه منصفانه حکم می کند که مطالبات ایران 
منطقی و اصولی است، البته تاخیر بیش از این در آغاز مذاکرات نیز ضروری نیست 
چرا که ممکن است که این سوءتفاهم نیز در طرف های مذاکره کننده ایجاد شود 
که ایران با این تاخیر به دنبال حرکت به سمت نقطه گریز هسته ای است در حالی 

که چنین موضوعی صحت ندارد.
این کارشناس مسائل بین الملل خاطر نشان کرد: مشخص است که ایران 
حداقل در شرایط فعلی چنین قصدی را ندارد اما ممکن است برخی رفتارهای 
غیرمدارا آمیز از سوی طرف های مذاکره کننده و به ویژه غربی ها، لزوم تجدیدنظر 
در این زمینه را تقویت نماید. هرچند به نظر می رسد مسئولین و مقامات تصمیم گیر 

کشور به دنبال حرکت به چنین سمتی نیستند.
ذبیحی ادامه داد: ایران همانطور که بارها اعلام کرده است هرگز به دنبال ساخت 
تسلیحات هسته ای نبوده و نیست و حتی در خصوص حرکت به سمت نقطه گریز 
هسته ای نیز تصمیم گیرندگان کشور از این موضوع آگاهی دارند که چنین عملی 

اقدامی بی فایده محسوب می شود.
نقطه گریز هسته ای ممکن است  به سمت  افزود: رفتن  این استاد دانشگاه 
تحریم ها علیه کشور را دائمی نماید و پیامدهای دیگری نیز داشته باشد و تصمیم 
گیرندگان کشور نسبت به این موضوع اشراف کامل دارند و لذا علی رغم خروج 
غیر مسئولانه و غیرقانونی ترامپ و خسارت های زیاد وارد شده به ایران، همچنان 
آمادگی دارند در صورتی که برجام منافع مشخصی برای ایران داشته باشد به توافق 

هسته ای برگردند.
وی ادامه داد: برخی اقدامات ایران مانند انجام غنی سازی در سطح 60 درصد 
نیز در پاسخ به تلاش های خرابکارانه اسرائیل علیه تاسیسات هسته ای کشور 
صورت پذیرفت. این اقدامات را باید در راستای اقدامات پیشگیرانه تفسیر کرد. 
بدین معنا که هرگونه تلاش برای اقدامات مخرب علیه تاسیسات هسته ای ممکن 
است پیامدهای این چنینی داشته باشد و بنابراین جامعه جهانی و به خصوص 
کشورهای عضو برجام باید تلاش نمایند که از یکسو امنیت تاسیسات هسته ای 
ایران تضمین شود و هرگونه اقدام خرابکارانه را محکوم نمایند و از سوی دیگر در 

مسیر روشنی برای احیای هرچه سریعتر برجام گام بردارند.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: در نتیجه نگاه به مجموعه اقدامات و 
رفتارهای ایران از جمله حفظ رابطه مستمر و پیوسته با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی که در دولت جدید نیز به خوبی تداوم یافت، بیانگر این است که ایران قصدی 

برای حرکت به سمت نقطه گریز هسته ای ندارد.
ذبیحی در پایان تصریح کرد: تحولات جدید و دیدارهای مقامات عالی ایران و 
اتحادیه اروپا و تعیین زمان حدودی مذاکرات نیز نشانگر این است که مذاکرات 
در حال هدایت شدن به مسیر درست هست و امکان حصول نتیجه موفقیت آمیز 

همچنان با ضریب بالایی وجود دارد.

یک کارشناس مسائل بین الملل:

 روابط ایران و روسیه تحت تأثیر رژیم 
صهیونیستی نیست

یک کارشناس مسائل بین الملل با تأکید بر اینکه روابط ایران و روسیه تحت تأثیر 
رژیم صهیونیستی نیست،  گفت:  این رژیم تلاش می کند تا به عنوان بازیگر مخرب 

در منطقه عمل کند. 
حسن عابدینی  در تحلیل خود نسبت به سفر نفالی بنت، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی به روسیه پس از سفر سردار باقری و ارتباط روسیه با اسرائیل در نوع 
روابط با تهران گفت: رژیم صهیونیستی تلاش می کند تا به عنوان بازیگر مخرب 
در منطقه عمل کند. نکته جالب این است که تقریبا همه کشورها به گونه ای 
نحوه تعامل رژیم صهیونیستی را می شناسند. رژیمی که اساس کارش مبتنی بر 

اشغالگری، ترور، قتل و بمباران مناطق مسکونی فلسطینی ها است.
وی تصریح کرد: در خارج از سرزمین های اشغالی هم کمتر کشوری در دنیا 
می توانید پیدا کنید که نداند رژیم صهیونیستی عامل ترور و ایجاد ناامنی است 
بنابراین کشورهای مختلف چندان روی صحبت های رژیم صهیونیستی حساب 

باز نمی کنند.
این کارشناس مسائل بین الملل همچین خاطر نشان کرد:  از 20 سال پیش 
تاکنون تمام نخست وزیران این رژیم یکی پس از دیگری معتقد بودند که ایران تا 
شش ماه دیگر به بمب اتم دسترس پیدا می کند اما اکنون 20 سال گذشته و در 
دکترین جمهوری اسلامی ایران اصلا بمب اتم وجود ندارد و فتوای رهبری هم 
تأکید دارد که این مسئله حرمت شرعی دارد ضمن اینکه 40 تا 50 گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و مراکز جامع اطلاعاتی امنیتی آمریکا نیز اذعان دارند که 

ایران هیچ گونه انحرافی نداشته است.

الگوی مناسبات منطقه خلیج فارس در حال حاضر به اواخر دهه 1960 میلادی 
شباهت دارد که با خروج تدریجی بریتانیا از خلیج فارس و شرق سوئز کشورهای 
منطقه به خصوص ایران با همسایگان جنوبی خود در خلیج فارس برای جبران 
خلاء قدرت و ایجاد نظم در منطقه شروع به انجام مذاکرات در جهت کاهش 

اختلافات و بومی کردن امنیت در منطقه خلیج فارس نمودند. 
ابتدای ماه جاری »بن هوبارد« مسئول دفتر نیویورک تایمز در لبنان در سرمقاله 
سعودی  عربستان  و  ایران  سرسخت،  »دشمنان  نوشت:  نشریه  این  در  خود 

روش های کاهش تنش میان یکدیگر را کشف می کنند«.
این پژوهش گر در مقاله خود افزود که »مذاکرات بین دو قدرت منطقه ای ایران و 
عربستان در صورت موفقیت آمیز بودن می تواند باعث کاهش درگیری در سراسر 
خاورمیانه شود، با این حال به نظر می رسد که عربستان سعودی لحن خود را برای 

مطابقت با رفتار جدیدش تغییر داده است«
تمرکز آمریکا بر روی چین و واگذاری کشورهای وابسته منطقه به حال 

خود!
 با روی کار آمدن دولت بایدن در ایالات متحده شرایط کشورهای منطقه ای به 
خصوص عربستان سعودی دچار تغییراتی اساسی شده است در دوران مبارزات 
انتخاباتی آمریکا آقای بایدن از سوابق حقوق بشری عربستان به شدت انتقاد 
کرد و حتی بعد از روی کار آمدن دولت بایدن شنیده ها حاکی از آن بود که رئیس 
جمهور جدید ایالات متحده تا مدتی پاسخگوی تماس تلفنی »بن سلمان« ولیعهد 

عربستان جهت تبریک ریاست جمهوری به وی نبوده است.
آمریکا از خاورمیانه خارج می شود و تمرکز خود را بر روی چین و شرق آسیا قرار 
می دهد دولت مردان ایالات متحده به ویژه آقای بایدن چندین بار به طور رسمی 
اعلام کردند که اولویت آمریکا چین است. بنابراین ایالات متحده تمرکز خود را بر 
روی مناطق دیگر جهان مانند جنوب غرب آسیا، روسیه، و غرب اروپا کاهش داده 

است.
به مرور نگرانی حاکمان سعودی نسبت به وقوع تحولات جدید بیشتر شد تا این که 
چندی قبل ایالات متحده  بسیاری از تجهیزات نظامی خود به خصوص سامانه های 

موشکی »پاتریوت« را از شبه جزیره عربستان خارج کرد
 تغییر رفتار عربستان سعودی بعد از خروج تدریجی ایالات متحده از 

منطقه 
 اولین پیامد این اقدام آمریکا زنگ خطر را برای حاکمان سعودی به صدا در آورد 
که باید درگیری های منطقه ای خود را کاهش دهند و لازم است که جنگ در یمن 

پایان یابد.
با ادامه این تحولات، مقامات سعودی شروع به کاهش اختلافات منطقه ای خود 
کرده و در یک اقدام بی سابقه »ملک سلمان« پادشاه عربستان از امیر قطر برای 

دیدار از عربستان دعوت به عمل آورد.
 الگوی موازنه قدرت در منطقه خلیج فارس 

به گزارش جماران، مسأله »بومی شدن مسائل منطقه« و حل شدن اختلافات 

میان کشورهای منطقه زمینه ساز ایجاد همگرایی و برقراری صلح خواهد بود. 
بنابراین ایجاد توازن میان عربستان سعودی و جمهوری اسلامی این خروج را برای 

ایالات متحده آسان تر می کند.
الگوی مناسبات منطقه خلیج فارس در حال حاضر به اواخر دهه 1960 میلادی 
شباهت دارد که با خروج تدریجی بریتانیا از خلیج فارس و شرق سوئز کشورهای 
منطقه به خصوص ایران با همسایگان جنوبی خود در خلیج فارس برای جبران 
خلاء قدرت و ایجاد نظم در منطقه شروع به انجام مذاکرات در جهت کاهش 

اختلافات و بومی کردن امنیت در منطقه خلیج فارس نمودند.
 نیاز عربستان برای کاهش چالش ها و افزایش فشار بر دیگر رقبای 

منطقهای
 در نهایت دولت عربستان سعودی اعلام کرد که »هر فرصتی را برای ارتقاء صلح 
و ثبات در منطقه دنبال خواهد کرد« و به احتمال زیاد هر طرف درخواست های 

ویژه ای از طرف مقابل خود خواهند داشت.
مقامات و تحلیلگران ایرانی اظهار کرده اند که »ایران خواهان حل و فصل مناقشه 
یمن است و باید اطمینان حاصل کند که انصارالله در تقسیم قدرت در آینده یمن 

نقش داشته باشد«.
همچنین به نظر می رسد که ایران از عربستان می خواهد از لابی برای تحریم علیه 
ایران دست بردارد و روابط خود را با اسرائیل عادی سازی نکند تا بتوان به یک الگوی 

مشخص در مناسبات میان این کشورها در منطقه دست یافت.
همراهی با اسرائیل در مانع تراشی بر سر توافق برجام، تشویق آمریکا برای حمله 
به ایران، سیاست های ضد ایرانی در بازار نفت، همراهی با تحریم های آمریکا علیه 
ایران، حمایت از گروه های ضد ایرانی مثل منافقین، مبارزه با کشورها و گروه های 
محور مقاومت، ایجاد ائتلاف سازی در منطقه علیه ایران و رقابت تسلیحاتی، ایران 
هراسی در جهان و حمایت از امارت در خصوص جزایر سه گانه از اقداماتی بوده 

است که عربستان سعودی در سال های اخیر در برابر ایران انجام داده است.
اما آن چه که روز به روز قطعیت بیشتری پیدا می کند این نکته است که تصمیم 
عربستان برای گفت و گوی مستقیم با ایران نشان دهنده تغییر در سیاست حاکمان 
این کشور است؛ چرا که سعودی ها قبلًا از بحث درباره یمن با ایران خودداری 

می کردند.
 شکست سیاست منطقه ای عربستان و متحدان در قبال ایران

 اگر چه عربستان سعودی »ناتو عربی« را برای ایجاد موازنه در برابر ایران هدایت 
می کند و در حال پیدا کردن راه ها و ابزارهایی برای تحکیم جهان عرب در برابر ایده 
بازدارندگی ایران است؛ اما نشست های اتحادیه عرب نشان داد که این تلاش ها 
تاکنون بی فایده است، چرا که رهبران عرب تا کنون موفق به دست یابی به توافقی 

واحد در مورد ایران نشده اند.
این منطقه از لحاظ قدرت تنها یک منطقه چند قطبی نیست؛ بلکه از لحاظ 
ایدئولوژیک نیز چند قطبی است و منطق موازنه قدرت که به عنوان رفتاری متعادل 
و متوازن در برابر تهدیدها تعریف شده است نمی تواند توضیح جامعی را برای صف 

بندی ها در خاورمیانه فراهم کند.
مسأله ی چند قطبی بودن ایدئولوژیکی تا حدّ زیادی با نگرانی و وحشت مربوط به 
امنیت رژیم ها در ارتباط است؛ چنان چه رهبران کشورها از اثرات داخلی پیامدهای 

ایدئولوژیک فراملی نگران هستند.
یکی از عناصر قابل توجه ژئوپلیتیک منطقه ای در حال حاضر شکست دیگر 
قدرت های محلی در شکل دادن به انسدادی مؤثر یا تعدیل اتحادها علیه ایران 

است و آن ها در تشکیل اتحادهای جدید موفق نشدند.
لیکن  است،  بوده  ایران  انزوای  جهت  در  مذکور  کشورهای  همکاری  چه  اگر 
درگیری های پیش آمده بر سر قطر، به منفعتی برای مواضع ایران در منطقه بدل 
شد. چنان چه می توان گفت شکاف بین طرفداران و مخالفین اخوان المسلمین در 

منطقه به صورت استراتژیک به نفع ایران است
با این که عربستان سعودی در تلاش است با اولویت دادن به دشمنی با ایران از 
این شکاف جلوگیری کند اما رویارویی قطر و ترکیه با مصر و امارات متحده عربی به 

شدت برای ریاض مشکل ساز شده است.
موازنه سازی های ترکیه، عربستان سعودی و اسرائیل، از نظر ایدئولوژی و سیاست 
داخلی، بیش از حد متفاوت است؛ چنان چه با وجود تشکیل نشدن اتحادی 
قوی، کشورهای مذکور همواره در صدد گسترش روابط و مناسبات خود و تلاش 
در جهت همکاری بیشتر برای تشکیل ائتلافی قدرتمند علیه ایران به ویژه پس از 
توافق هسته ای ایران بودند و یا هم چون ترکیه درصدد تغییر مواضع خود به ویژه 
در رابطه با کشورهای بحران زده ای مانند سوریه بوده و سیاست یک بام و دو هوا 

را در پیش گرفتند.
به گزارش  جماران ،عربستان سعودی در سال های اخیر و بعد از آغاز جنگ با یمن 
عقاید خود را در مورد مذاکره با اسرائیل تغییر داده است. این اقدام در درخواست 
عربستان برای عقب نشینی اسرائیل از اراضی اشغالی در جهت صلح با کشورهای 

عربی، مشاهده می شود. 
اشتباه استراتژیک کشورهای منطقه: رقابت به جای دوستی با ایران 

به نظر می رسد نزدیکی حاکمان سعودی به رژیم صهیونیستی بیش از آن که در 
جهت عادی سازی روابط بوده باشد برای اعمال فشار به ایران بوده است و احتمالا 
در صورت گسترش رابطه عربستان با رژیم صهیونیستی حاکمان این کشور باید 
منتظر حضور و فعالیت های این رژیم در محدوده دریای سرخ، اقیانوس هند، 
دریای عمان و خلیج فارس باشد که در نگاه اول شاید در جهت انزوای ایران باشد، 
اما در صورت وقوع و بروز تنش میان اعراب با رژیم صهیونیستی کشورهای عرب 
منطقه در محاصره و سیطره این رژیم قرار خواهند گرفت و در بلند مدت بیش از 

آن که اعراب تصور کنند رابطه با اسرائیل در تضاد با منافع ملی آن ها خواهد بود.
 عادی سازه روابط با ایران صلحِ بدون هزینه

 همچنین عربستان سعودی و ترکیه الگوهای متفاوتی از نظم سیاسی را نشان 
می دهند. چنان چه، سعودی ها از پادشاهی های دیگر حمایت می کنند ترکیه نیز 
تحت حکومت حزب عدالت و توسعه اصلاحات اسلام گرایانه پوپولیستی را به ویژه با 

حمایت از جنبش اخوان المسلمین در جهان عرب پشتیبانی می کند.
رژیم  با  ترکیه  راهبردی  رابطه  گسترش  است  اهمیت  حائز  که  دیگری  نکته 
صهیونیستی است، رقابت عربستان و قطر در سال های اخیر، حمایت ترکیه از 
قطر بر سر اختلافات اعراب با قطر، رابطه ترکیه با رژیم صهیونیستی، اختلافات 
عمیق عربستان و ترکیه بر سر رقابت منطقه ای، جنگ یمن و درماندگی عربستان 
از پیروزی در این جنگ، خروج تدریجی ایالات متحده از منطقه و کاهش اهمیت 
کشورهای منطقه برای ایالات متحده و اختلافات رژیم صهیونیستی با آمریکا بر سر 
تغییر سیاست های آمریکا در خاورمیانه همگی از عوامل مداخله گر هستند که در 
نهایت باعث می شود عربستان سعودی بجای تشکیل ائتلاف و ایجاد رابطه با رقبا 
و دشمنان ایران با عقلانیت زمینه های بر طرف کردن اختلافات و رقابت خود با 

جمهوری اسلامی ایران را فراهم نماید.
از آنجایی که در میان کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس عربستان سعودی 
از برتری و اعمال نفوذ بسیار بالاتری نسبت به دیگر همسایگان خود برخوردار 
است در صورت کاهش تنش ها و اختلافات میان ایران و عربستان سعودی رژیم 

صهیونیستی دیگر نخواهد توانست که از این اختلاف ها استفده نماید.
با این حال باید منتظر ماند تا نوع چرخش قدرت و تحولات در منطقه خلیج فارس 
را مشاهده کرد که در صورت حل اختلاف ها میان کشورهای منطقه خلیج فارس 

دیگر لزومی بر حضور و نفوذ قدرت های غیر منطقه ای وجود ندارد.
بنابراین در صورت عادی سازی رابطه میان ایران و عربستان، رژیم صهیونیستی 
در عمل نخواهد توانست در منطقه خلیج فارس فعالیت و حضوری داشته باشد چرا 
که شیخ نشین های خلیج فارس در صورت عدم حمایت عربستان سعودی از آن ها 

از استقلال و ثبات بالایی برخوردار نیستند.

پشت پرده تغییر سیاست سعودی ها و تلاش برای نزدیک شدن به ایران؛

 بازنده نهایی توافق تهران و ریاض کیست؟ 

 حجت الاسلام والمسلمین مهاجرنیا:

قطار انقلاب اسلامی در ایستگاه جامعه سازی توقف کرده است
گفت:  مهاجرنیا  محسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
جامعه سازی اسلامی، هم یکی از مراحل پنجگانه انقلاب 
اسلامی است و هم یکی از عناصر ترکیبی انقلاب است و 
هم از دستاوردهای مهم انقلاب تلقی می شود که البته به 
دلیل عدم تحقق کامل آن، قطار انقلاب اسلامی در ایستگاه 

جامعه سازی توقف کرده است.  
سلسله  دوره ی  هفتمین  از  نشست  یازدهمین  در  وی  
نشست های دوره ای کرسی های آزاداندیشی- که با موضوع 
»فرایند تحقق انقلاب اسلامی« به همت دانشگاه طلوع 
با  و رهبری در قم-  امام  پیروان  و مجمع هماهنگی  مهر 
حفظ پروتکل های  بهداشتی به صورت مجازی و حضوری 
برگزار می شود، با تعریف جامعه سازیِ ترازِ انقلاب اسلامی  
اظهارداشت : جامعه اسلامی تراز انقلاب، جامعه ای است 
برساخته از انسان های با ایمان و وفادار به اصول و ارزش 
های الهی که در قالب صورتبندی و ساختار یک نظم الهی و 
با جهت گیری به سمت اهداف و آرمان های متعالی شکل 
گرفته است. چنین تعریفی از جامعه اسلامی بر اساس 
رویکرد فرایندی به عناصر پنجگانه انقلاب اسلامی است. به 
این معنا که انقلاب عنوان عامی است که از عناصر پنجگانه 
نهضت، نظام، دولت، جامعه و تمدن تشکیل شده است. 
اینکه علت فاعلی و ایجادی چنین جامعه ای کیست؟ آیا 
عامل ایجادی جامعه اراده  آحاد انسانی جامعه یعنی ملت 
ایران هستند که با انتخابشان چنین هیئت ترکیبی را به 
وجود آورده اند؟ یا جامعه اسلامی برساخته طبیعی ناشی 

از روح جمعی در شرایط عصر انقلاب اسلامی است؟یا آنکه 
جامعه اسلامی پروژه ای است که نقشه تشکیل آن، توسط 
بنیانگزاران انقلاب طراحی و نظام سازی شده است؟ یا 
آنکه جامعه اسلامی آرمان عمومی ملت و رهبران انقلاب 
درنهضت اسلامی بود که بلافاصله بعد از پیروزی انقلاب 
پروسه  یک  در  است  قرار  و  شد  سازی  نظام  و  مهندسی 
تاریخی حقیقت آن به عنوان عنصر مهم انقلاب اسلامی به 

سامان برسد.؟
استاد حوزه و دانشگاه در ادامه به تبیین  ترکیب وصفی 
جامعه  ماهیت  در  گفت:  و  پرداخت  اسلامی«  »جامعه 
اسلامی باید روشن شود که وصف »اسلامیت« جامعه به 
چه حقیقتی اشاره دارد. آیا به عناصر تألیفی جامعه یعنی 
جامعه  به  اسلامی،  جامعه ای  تا  است؟  مرتبط  انسان ها 
مسلمانان تعریف شود؟ یا آنکه صرف مسلمان بودن افراد 
جامعه کافی نیست بلکه سه قید »عاملیت به دین« و »دغدغه 
دینی داشتن« و »پذیرش داوری دین« هم باید وجود داشته 
باشد؟ آیا اسلامی بودن جامعه به معنای حاکمیت سیاسی 
اسلام بر جامعه است و لو آنکه همه مردم مسلمان یا وفادار 
به اسلام هم نباشند؟ یا آنکه شرط اسلامی بودن جامعه 
وجود حاکمیت نظام مند و قانونی اسلام و مسلمان بودن 
اکثریت جامعه و وفاداری و پایبندی آنها به قانون و ارزش 
های اسلامی است؟ یعنی هم مردم هم حاکمیت هم قانون 
باید در مقام عمل اسلامی باشند. اگر چه هر کدام از این 
موارد طرفدارانی دارد. اما به نظر می رسد که جامعه اسلامی 

مورد نظر انقلاب اسلامی همین مورد اخیر است که جامعه 
ای» دین مدار«، »دین باور«، »دین داور« و »دین گرا« است.
مقوله دیگری که استاد مهاجرنیا به آن پرداخت تبیین 
فلسفی هیأت تألیفی جامعه اسلامی بود که آیا حقیقت 
جامعه »ترکیب مکانیکی« است یا »ترکیب ارگانیستی«؟ 
رویکرد  پذیرش  پایه  با  اسلامی  سازی  جامعه  گفت:  وی 
جامعه  ترکیبی  عناصر  که  معنا  این  به  است  ارگانیستی 
همانند پیکره یک موجود زنده هستند که نقش پیوستی، 
تکاملی و هم افزایی دارند به قول سعدی » بنی آدم اعضای 
های  ارزش  جامعه  در  همبستگی  شالوده  پیکرند«  یک 
اسلامی و انسانی است که با شاقول فطرت، عقل و طبیعت 

سنجیده و پذیرش شده اند.
استاد و پژوهشگر علوم سیاسی در ادامه تبیین حقیقت 
جامعه اسلامی تراز انقلاب اسلامی به موضوع »اصالت فرد« 
و »اصالت اجتماع« پرداخت و گفت: یکی از موضوعاتی که 
در فرآیند جامعه سازی باید بدان توجه کرد، مقوله »اصالت 
فرد« یا »اصالت اجتماع« است. این رویکرد آثار فراوانی دارد 
اگر ما اصالت را به فرد بدهیم بالطبع اسلامیت و ارزش های 
دینی و اخلاقی جامعه هم در پیوند با افراد جامعه است و 
خود اجتماع یک امر اعتباری و ذهنی می شود و در خارج 
حقیقتی با نام جامعه وجود ندارد. اما اگر اصالت را به جامعه 
روح  و  تعاملات  و  مناسبات  و  روابط  مجموعه  به  و  دادید 
مشترک حاکم بر انسان ها، اصالت داده شد، معنایش این 
است که ارزش های والای دینی، اخلاقی و انسانی را باید در 

این حوزه تعریف کنید و انسان ها محو در آن جمع و آن روح 
مشترک هستند. در این خصوص مقوله جامعه سازی با سه 
گانه ای از دیدگاه ها  مواجه است. جمعی از صاحب نظران 
ترکیب جامعه را اعتباری می دانند و اصالت را به افراد تشکیل 
دهنده آن می دهند، بالطبع وصف اسلامیت را برای مردمان 
یا برای نظام سیاسی حاکم بر جامعه می دانند و در مقابل 
کسانی هستند که اصالت را به جامعه می دهند و اجزاء 
تألیفی را در سایه آن می بینند، وصف اسلامیت را در عرصه 
شخصیت حقوقی جامعه می دانند و دیدگاهی که برای 
هر دوی فرد و جامعه اصالت قائل هستند، اطلاق صفت 
اسلامیت را هم برای فرد و هم برای جامعه لازم می دانند. 
به نظر می رسد مبنای انقلاب اسلامی در جامعه سازی، 
همین دیدگاه سوم است که هم انسان ها به عناصر سازنده و 
ارزشمند و متصف به کمالات انسانی و الهی باشند و حاصل 
جمع آنها جامعه فاضله اسلامی و توحیدی و آرمانی به وجود 
بیاورد.    حجت الاسلام والمسلمین مهاجرنیا در پایان گفت: 
چنین جامعه ای به مثابه یک حقیقت، دارای هویت و اصالت 
است و جدای از شخصیت افراد می تواند در مدار »فعل الله« 
قرار گیرد و مورد خطاب وحی و دین باشد. به همین دلیل 
جامعه دارای مراحلی از رشد و کمال و زوال است و دارای 
به  پایبندی  با  است. جامعه می تواند  پذیری  تحول  اراده 
باورهای ایمانی؛ آثار تکوینی و تشریعی در پی داشته باشد 
و می تواند با طغیان و تمرد و ناباوری به سنت های الهی؛ در 

مسیر هلاکت و زوال قرار گیرد.

 یک عضو جامعه روحانیت مبارز تاکید کرد: مراجع خواسته ها و مطالبات مردم را مسئولین می گویند و آن ها هم هنگامی که این 
حرف ها را شنیدند، به مقداری که ممکن است به آن ها رسیدگی می کنند.

حجت الاسلام سیدرضا اکرمی درباره این که چرا جریانی در کشور می خواهد مرجعیت و روحانیت بدون چون و چرا از آن ها 
تبعیت کند و هنگامی که سخن از درد مردم و شرایط می کند مورد توهین قرار می گیرد، مانند توهین به آیت الله صافی گلپایگانی 
که در دیدار با رئیس مجلس بیان کردند »گرانی برای مردم طاقت فرسا شده و اینکه با بسیاری از کشورها قهر باشیم، به ضرر 
مردم است«، گفت: ابتدا در رابطه با سفر مسئولین و مقامات به استان قم و دیدار با مراجع باید خطاب به این مقامات عرض کنم 
هنگامی که به قم می روند تنها با مراجع بزرگوار دیدار نکنند بلکه با مسئولین حوزه هم دیدار داشته باشند؛ چراکه حوزه مدیریت 
دارد. این عضو جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: مدیریت حوزه با اساتید برجسته است و مسئولین باید با آن هم دیداری 
داشته باشند، زیرا بالاخره طلبه.ها برای خودشان هویت و شخصیتی دارند و دوست دارند که یک مقام مسئول حرف های آن ها 
را هم بشنود و حرف ها  یک بُعدی و کلیشه ای نباشد و با هویت حوزه مطابقت داشته باشند. بنابراین لازم است مقام ها و مسئولان 
با اساتید و طلبه ها دیدار داشته باشند تا حرف های بیشتر، کامل تر و جامع تر را بشنوند.  وی با اشاره به مشکلات معیشتی و 

اقتصادی کشور گفت: مبحث مهم دیگری که این روزها مطرح می شود مسئله معیشت ممکلت است؛ امروز مردم برای مشکلات 
اقتصادی به مراجع مراجعه می کنند، به طلاب نامه  می نویسند و در آن درباره مشکل داشتن در پرداخت اجاره بها و امورات روزمره 
می گویند و یا در رفت و آمد به خانه مراجع از معضلاتی که بیماری کرونا که یک به معنای واقعی یک بلا است و جامعه ما را گرفته 
است و پیامدهای منفی هم با خود به همراه دارد، صحبت می کنند این که نمی توانند یک نسخه را تهیه کنند و یا توان بستری 
بیمار خودشان را در بیمارستان ندارند. طبیعی است مراجع هم هنگامی درددل و خواسته های مردم را می شنوند ، یک مقام و 
مسئولی را می بینند و می گویند آقا به داد حرف ها و مشکلات مردم برسید. اکرمی تاکید کرد: مراجع خواسته ها و مطالبات مردم 
را به مسئولان می گویند و آن ها هم هنگامی که این حرف ها را شنیدند، به مقداری که ممکن است به آن ها رسیدگی می کنند.  وی 
ادامه داد: دولت سیزدهم، مجلس یازدهم و قوه قضائیه جدید در حال حاضر خوشبختانه با هم همراه هستند و می خواهند به 
یکدیگر کمک کنند که به اعتقاد من این کار خوب است چراکه قوا هرچقدر با هم نشست و برخواست داشته باشند و حرف های 
مردم را بهتر و جامع تر بشنوند، کارها را به نفع شایسته تری انجام می دهند. اکرمی با اشاره به این که رضایت مردم بسیار مهم است، 
گفت: به طور مثال خانم و یا آقایی سبد به دست به میدان تره بار و تهیه مرغ و تخم مرغ می رود؛ اگر مشاهده کند قیمت ها تکان 

نخورده است، آرامش دارد اما اگر ببیند قیمت ها گران تر شده است ناراحت می شوند و ابراز گله می کنند که همین ابراز گلایه 
می تواند موجب  شود اعتماد از بین برود و خدشه دار شود. وی ادامه داد: ما اگر می خواهیم افکارسنجی کنیم این دولت، مجلس 
و قوه قضائیه بهتر و بیشتر کار می کند باید مراجعه کنیم به مراکزی همچون بیمارستان ها، شهرداری ها، دادگستری ها و بازار اگر 
مردم با علاقه و محبت پاسخ دادند، مشخص می شود اعتماد عمومی جلب شده است اما اگر کسی جواب نداد معلوم است که 
مشکلات همچنان به قوت خودشان باقی هستند. این عضو جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: هنگامی که ما قصه مرغ و 
تخم مرغ، برنج و مواد اولیه روزانه را حل نکنیم تعریف و تمجید خالی مسئولان از یکدیگر که نتیجه نمی دهد و مشکلات مردم را 
حل نمی کند! باید میزگردهایی توسط نخبگان، دانشگاهیان، سیاسیون و علما گذاشته شود و در آن حرف های مردم مطرح و 
برای شان راه حلی پیدا کنند. وی ادامه داد: یکی از راه حل ها چه بخواهیم و چه نخواهیم قصه مصرف است، سال گذشته در 
کشور ما 26 تا 36 میلیون تن مواد غذایی دور ریخته شده که این رقم بسیاری بالایی است، از همین رو باید بگوییم مردم درست 
و خوب مصرف کنند و نگذارند مواد غذایی دور ریخته شود و یا در مورد کالای قاچاق باید قانع شوند که خریداری نکنند. بنابراین 

برای برون رفت از این شرایط باید دست به دست هم بدهیم تا برای کشور و مردم سودمند و مفید باشیم.

سیدرضا اکرمی: 

مشکلات مردم با تعریف و تمجید مسئولان از یکدیگر حل نمی شود 
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هرکس از یاری رسانی به دوستش 
غفلت ورزد، با گام های دشمنش، 
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دوشنبه -10  آبان ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5380

غرر الحکم : ح ٨67٣

انهدام یک شبکه انحرافی فکری و عقیدتی 
 معاونت روابط عمومی سپاه ثارالله استان کرمان از متلاشی شدن شبکه انحرافی فکری و عقیدتی در کرمان 
توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه استان کرمان خبر داد.به گزارش ایسنا، این 
شبکه با برگزاری جلسات انحرافی در پارک ها و اماکن عمومی تحت پوشش عناوین ورزشی و مذهبی با نام 
شکرگذاری شمار عدیده ای از شهروندان استان را فریب و به سمت انحرافات عقیدتی و امنیتی سوق داده است 
.همچنین این شبکه به دنبال ضربه زدن به ارکان نظام مقدس جمهوری اسلامی، سیاه نمایی و تشویش اذهان 
عمومی و پخش اقدامات مجرمانه خود در رسانه های معاند بوده است .رصد اطلاعاتی نشان می دهد برخی 
عناصر اصلی این شبکه اکنون در خارج از کشور مستقر هستند و سرشبکه های داخلی نیز شناسایی و دستگیر 

شده اند.جزییات و اطلاعات تکمیلی درخصوص اقدامات ضد امنیتی این شبکه اعلام خواهد شد
 

سه دوبنده پوش قمی در ترکیب تیم ملی امید کشتی  
سه دوبنده پوش قمی در ترکیب تیم ملی امید کشتی فرنگی برای شرکت در مسابقات جهانی راهی صربستان 
شدند.تیم ملی کشتی فرنگی امید های ایران در حالی به مسابقات جهانی اعزام شد که علیرضا نجاتی را در وزن 
63 کیلوگرم، محمدجواد رضایی در 67 کیلو و امیر عبدی را در 72 کیلوگرم در ترکیب خود دارد.مهدی علیزاده 
پورنیا هم به عنوان مربی در کادر فنی تیم ملی امید حضور دارد.مسابقات کشتی فرنگی زیر 23 ساله های جهان 

از فردا در بلگراد پایتخت صربستان آغاز می شود و تا 12 آبان ادامه دارد.

توقیف 7 تن مرغ خارج از شبکه توزیع در قم 
7 تن مرغ تنظیم بازار به علت دریافت خارج از شبکه توزیع در قم کشف و ضبط شد.در بازرسی مشترک سازمان 
تعزیرات حکومتی و بازرسان سازمان صنعت معدن و تجارت استان از یک کارخانه فرآورده گوشتی محموله مرغ 
تنظیم بازار به مقدار 7 تن به علت دریافت خارج از شبکه توزیع کشف و ضبط شد.بر پایه این گزارش در راستای 
حمایت از حقوق مصرف کنندگان محموله مرغ مکشوفه با دستور رئیس شعبه سیار سازمان تعزیرات حکومتی 

استان در اختیار سازمان صنعت معدن و تجارت جهت توزیع در میان شهروندان قرار گرفت.

دو انتصاب جدید در قوه قضائیه
 رییس قوه قضائیه در احکامی جداگانه ذبیح الله خداییان را به عنوان رئیس سازمان بازرسی کل کشور و حجت 
الاسلام والمسلمین احمدرضا پورخاقان شاهرضایی را به ریاست سازمان قضایی نیروهای مسلح کل کشور 
منصوب کرد. به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، طی حکمی از سوی حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای، ذبیح الله خداییان که پیش از این مسئولیت ریاست سازمان ثبت اسناد و املاک کشور را بر 
عهده داشت، به عنوان رئیس سازمان بازرسی کل کشور منصوب شد.همچنین رئیس قوه قضائیه در حکمی 
دیگر حجت الاسلام والمسلمین احمدرضا پورخاقان شاهرضایی را به ریاست سازمان قضایی نیروهای مسلح 

کل کشور منصوب کرد.

عفو و تخفیف 8۶8 محکوم تعزیرات حکومتی
 مدیرکل نظارت بر اجرای احکام سازمان تعزیرات حکومتی از عفو و تخفیف مجازات 868 نفر از محکومان 
تعزیرات حکومتی خبر داد.به گزارش اداره کل روابط عمومی و تشریفات سازمان تعزیرات حکومتی، علیرضا 
نورنژاد اظهار کرد: به مناسبت فرا رسیدن میلاد حضرت رسول اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، تعداد 3 هزار 
و 458 نفر از محکومین محاکم عمومی و انقلاب، سازمان قضائی نیروهای مسلح و سازمان تعزیرات حکومتی از 

سراسر کشور مورد عنایت مقام معظم رهبری )مدظله العالی( قرار گرفتند.

بنایی برای تربیت وزیر و رییس جمهور زن نداریم
صدیقه مهدوی کنی دختر ارشد آیت الله مهدوی کنی در پاسخ به این سوال که آیا هدف اصلی راه اندازی 
دانشگاه امام صادق ، تربیت مدیران زن برای نظام جمهوری اسلامی بوده است؟ توضیح داد: »هدف ما تربیت 
زنان برای مشاغلی بود که در جامعه بدان احساس نیاز می شود، از همان ابتدا هم هدف این نبود پردیس 
خواهران، وزیر و رییس جمهور زن تربیت کند، اما هدفمان تربیت مدیران میانی تربیتی برای نظام آموزشی، 
حقوقی برای نظام قضایی، قانونگذاری و پژوهشی است که در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های مرتبط با 

مسائل زنان حضور فعال داشته باشند.«

شــهردار قم با تاکید بر کارشــکنی برخی از نهادها در راه اندازی باغ پرندگان، گفت: باغ 
پرندگان قم از یک سال گذشته به بهترین شکل ممکن آماده شده اما با کارشکنی عده ای، 

شهروندان نتوانسته اند از آن بهره ای ببرند. 
سید مرتضی سقائیان نژاد روز یکشنبه درنشست رسانه ای با خبرنگاران که به مناسب 
گرامیداشت “روز قم” در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد، اظهارداشت : برخی از 
مسوولان مخالف راه اندازی باغ پرندگان به عنوان یکی از جاذبه های گردشگری هستند و 
عملا با سخت گیری و اعمال برخی کارها مانند الزام بر تست پی سی آر برای پرندگان اجازه 

راه اندازی این مجموعه تفریحی شاخص و زیبا را نمی دهند.
شهردار قم افزود: سخت گیری هایی که در قم در خصوص باغ پرندگان بر شهرداری قم 

تحمیل می شود در هیچ جای کشور سابقه ندارد.
امکان رشد وتوسعه جمکران فراهم شده است

وی درادامه خصوص آخرین وضعیت محدوده بافت مسکونی جمکران گفت :روستای 
جمکران به صورت رسمی جزء حریم و محدوده شهری قم قرار گرفته است و امکان توسعه 
و رشد آن فراهم است؛ پروژه های فعال در اطراف مسجد جمکران، رینگ دوم مسجد 

جمکران و خیابان جمکران تاثیرات مستقیمی بر روستای جمکران خواهد گذاشت.
وی یادآور شد: تا زمانی که مسائل زیربنایی مانند آب و فاضلاب، برق، گاز و غیره در 
روستای جمکران تکمیل نشود امکان آسفالت معابر آن به سود شهروندان و بودجه های 

عمومی نیست.
مشکل بلوار پیامبراعظم)ص( هنوز حل نشده است 

به گفته وی؛ توقعات شورایعالی معماری و شهرسازی در بلوار پیامبراعظم)ص( نادرست 
است؛ پروژه بلوار پیامبر اعظم( ص (از سال 1374 در دستور کار است اما طرح این پروژه 

هنوز در شورایعالی معماری و شهرسازی دچار مشکل است.
شهردار قم گفت: این شورا به عرض بلوار ایراد می گیرد و حتی می گوید آثار تاریخی که 
سال 1374 تخریب شده باید دوباره ساخته شود وزیر سابق راه و شهرسازی که به این پروژه 
ایراد می گرفت خود از تصمیم گیران آن در دهه 70 بود! دو سه وزیر بعدی هم جایگزین 
ایشان شدند اما مشکل این بلوار هنوز حل نشده است اما شهرداری به استناد مصوبه 

کمیسیون ماده 5 استان کار خود را در این بلوار پیش می برد.
سازمان آتش نشانی قم در وضعیت استانداردی قراردارد

به گفته وی، ایمنی شهری و در رأس آن سازمان آتش نشانی قم در وضعیت استانداردی 
از نظر موازین جهانی قراردارد و با فعال سازی 24 ایستگاه، به ازای هر 50 هزار نفر یک 

ایستگاه در شهر قم دایر است.
مشکلات پروژه شهیدان برقعی در حال برطرف شدن است 

شهردار قم درادامه  با اشاره به آخرین وضعیت احداث خیابان شهیدان برقعی اظهار 
داشت: هم اکنون به دلیل ثبت تاریخی مسجدی در مسیر این پروژه در میراث فرهنگی، 
این طرح با مشکلاتی روبه رو شده است و شهرداری نیز نسبت به حفظ محدوده تاریخی 
این مسجد با وجود افزایش هزینه های عمرانی پایبند بوده و از دو طرف دسترسی به آن 

پیش بینی شده است و اطراف آن نیز آرام سازی خواهد شد.
وی با بیان اینکه اجرای خیابان شهیدان برقعی 50 سال است که در دستور کار قرار دارد، 
ابراز کرد: فرآیند احداث این خیابان سال ها طول کشیده بود اما مسجد در مسیر در دو سال 

گذشته به یک باره ثبت میراث فرهنگی شد.
چندصدایی هزینه های سنگینی به مدیریت شهری تحمیل می کند

شهردار قم تصریح کرد: چند صدایی یکی از مشکلات مدیریت شهری است که برای 
پیشبرد اهداف شهری باید این چندصدایی بودن از بین برود، چراکه یک روز عقب افتادگی 

پروژه های شهری هزینه های سنگینی را به مدیریت شهری و شهروندان تحمیل می کند.
وی دوربین های نظارتی و ترافیکی سطح شهر را مورد توجه قرار داد و اذعان کرد: از 120 
دوربین نظارت و پایش شهری 114 دوربین فعال است و هم اکنون فقط 6 دوربین غیرفعال 
است، همچنین 120 دوربین جدید نیز با حل مشکل سرور به زودی وارد مدار خواهد شد تا 

نظارت تصویری تمام شهر قم تکمیل شود.
سقائیان ن ژاد با اشاره به مشکلات حوزه شهرسازی در شهرداری ها یادآور شد: مسائل 
مربوط به املاک و مسکن یک مشکل سراسری در کشور است و هنوز امکان انجام تمام امور 

مربوط به تملکات و ساختمان در بستر شهرداری الکترونیک شکل نگرفته است.
تحقق شهرداری الکترونیکی در برنامه قم 1۴۰۴

وی درباره برخی مشکلات شهروندان در مراجعه به شهرداری در حوزه شهرسازی گفت: 

در عرصه شهرسازی حل این مشکلات در دستور کار قرار دارد و قدم نخست ما استفاده 
دقیق از سامانه سرای هشت است که ظرفیت آن باید به صورت کامل استفاده شود.

به سمت وسوی  رفتن  اصلی  اهداف  از  یکی  قم 1404  برنامه  در  افزود:  قم  شهردار 
شهرداری الکترونیکی است؛ البته هر کار تازه ای تا نهادینه شده و مشکلات آن برطرف 

شود، قدری زمان بر خواهد بود و باید صبور باشیم.
وی با بیان اینکه در برنامه قم 1404 یکی از اولویت های مهم تحقق شهرداری الکترونیک 
است عنوان کرد: همزمان مبحث سرای 8 نیز برای تسریع و شفافیت بیشتر در امور ملک 

و ساختمان دنبال می شود.
وزارت کشورمخالف ایجاد معاونت فرهنگی است

سقائیان ن ژاد دربخش دیگری از سخنان  خود با اشاره به جایگاه اقدامات فرهنگی 
و سازمان فرهنگی شهرداری قم اظهار داشت: اعتقاد بنده این است که در قم نباید 
فرهنگسرا بسازیم، چراکه شهر قم فرهنگسراهای بسیاری داشته و کل شهر فرهنگسرا 

است.
وی با بیان اینکه باید ظرفیت های فرهنگی موجود را شناخت و کشف کرده و آن ها را 

تقویت کنیم، افزود: امروز زیرساخت های فرهنگی بسیاری در قم وجود دارد و در دنیای 
امروز نباید کار فرهنگی را به ایجاد سخت افزارهایی مانند فرهنگسرا منوط کنیم.

شهردار قم در پاسخ به سؤالی مبنی بر لزوم تغییر چارت سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم به معاونت فرهنگی، ابراز کرد: علاوه بر ایراداتی که وزارت کشور بر این مسئله 
دارد باید ببینیم این سازمان در همین ساختار کنونی خود توانسته به مسئولیت های خود 

به صورت کامل عمل کند یا خیر؟
وی با اشاره به لزوم تقویت ساختار سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم افزود: 
در حال حاضر رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم عضوی از شورای مدیران بوده 
و جایگاه خوبی برای پیگیری امور دارد و ایجاد معاونت فرهنگی در شهرداری قم نیاز به 

موافقت وزارت کشور دارد که هنوز این اتفاق صورت نپذیرفته است
سقائیان نژاد یادآور شد: مشکل امروز ما در درجه اول عنصر مدیریت و در مرتبه دوم 
تسهیل گری در قوانین و اختیارات است و اگر این دو مسئله در هر نهادی حل شود، امکان 

تحقق تمام اهداف در نظر گرفته شده فراهم می شود.
وی تصریح کرد: بنده به عنوان شهردار قم حاضر هستم در هر مسئله ای که کارآمدی و 

مؤثر بودن آن تصمیم در یک سازمان ثابت شود، اختیارات خودم را واگذار کنم.
کارنامه موفق شهرداری در اجرای برنامه قم 1۴۰۰

 شهردار قم در ادامه با اشاره به تغییر وضعیت برخی نیروهای شهرداری، گفت: شهرداری 
برای تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی و ایثارگری دنبال بهانه ای برای بهبود شرایط کاری 
این افراد است؛ همچنین اقداماتی برای تبدیل وضعیت نیروهای شرکتی انجام شد و 

مباحثی هم در ارتباط با ایثارگران انجام در دست انجام است.
وی با تأکید بر اینکه این موضوع در شهرداری قم تسهیل شده و در حال طی شدن 
برای  اسلامی  شورای  مجلس  در  هم  قانونی  افزود:  است  گزینشی  و  اداری  مراحل 
به کارگیری پرسنل در حال تدوین است که اگر این قانون تصویب شود، اقدامات بعدی بر 

اساس آن صورت خواهد گرفت.
با وجود شرایط تحریم موفق شده در برنامه  ابراز داشت: شهرداری قم  سقائیان ن ژاد 
راهبردی اول، برنامه های عمرانی خود را 72 درصد و بودجه های پیش بینی شده خود را 92 

درصد محقق کرده که در سطح کشور یک مسئله بسیار قابل توجه است.
دبیرخانه منسجم بین دستگاهی برای روز قم راه اندازی شود

شهردار قم دربخش نخست  سخنان  خود گفت:  تمام برکات موجود در قم در ابعاد 
مختلف به ویژه بعد علمی و معنوی به خاطر وجود حضرت فاطمه معصومه)س( است.

وی با بیان اینکه به دست اندرکاران برگزاری مراسم روز قم تأکید شده که باید یک هفته 
به نام روز قم نامگذاری شود و در هر روز نیز یک همایش در ابعاد ملی و بین المللی برای 
معرفی ظرفیت های قم برگزار شود افزود:  نباید شهرداری قم در برگزاری این روز به تنهایی 

در میدان باشد.
به گفته شهردار قم، باید دبیرخانه و ساختار منسجمی برای بزرگداشت روز قم راه اندازی 
شود تا به تدریج این روز در سطح ملی و بین المللی نهادینه شده و تمام کشور درگیر این ایام 

شود و درگیری عموم شهروندان قمی نیز پررنگ تر شود.
وی خاطرنشان کرد: لازم است دستگاه هایی مانند اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
سازمان تبلیغات اسلامی، حوزه های علمیه و غیره نیز در این خصوص قم وارد میدان شده 

و اصحاب رسانه هم در این زمینه فعال و مطالبه گر باشند.
باید تمام دستگاه های استان درگیر گرامیداشت روز قم باشند

 سقائیان نژاد با تأکید بر اینکه روز قم از سال 97 به تصویب شورای فرهنگ عمومی استان 
رسیده ولی تاکنون نتوانسته عملکردی که شایسته آن بوده را عملیاتی کند تصریح کرد: 
در مسئله روز قم باید تمام نهادهای استانی درگیر باشد تا این روز درشان و منزلت خود 

برگزار گردد.
وی یادآور شد: قم از نظر تاریخی دارای تمدن هفت هزارساله است و از طرفی آثار تاریخی 
و میراثی فراوانی در این شهر قم وجود دارد که معرفی آن ها صرفاً در یک روز ممکن نیست و 

لازم بوده تا روز قم در جایگاه و منزلت واقعی خود برگزار شود.
شهردار قم توجه به ظرفیت های قم را مورد توجه قرار داد و اذعان کرد: مباحثی مانند 
تحولات و برکات شهر قم با ورود حضرت معصومه)س(، معرفی و شناخت نسبت به مرقد 
این بانوی کریمه)س(، مسئله معرفی و شناخت امام زمان)عج(، شناخت مسجد مقدس 
جمکران، شناخت علما و اندیشمندان دینی مدفون و در حیات قم، میراث تاریخی، 
شناخت جامع از تهاجم فرهنگی پیرامون قم و غیره باید در قالب برنامه های روز قم مورد 

تأکید باشد.
وی ابراز داشت: یکی از ویژگی های مهم قم این است که تمدن نوین اسلامی باید از 
این شهر مقدس شکل بگیرد و این مسئله وظایف و رسالت های نهاد مدیریت شهری را 

سنگین تر کرده است.
بعنوان شهردار فقط درقم کارخواهم کرد

سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: برای افزایش ماندگاری زائران و گردشگران در قم طرح های 
تفریحی و رفاهی شاخصی در حال انجام است که شیوع کرونا تأثیرات منفی بر بسیاری از 

آن ها گذاشته است.
سقائیان نژاد برخی از حواشی ها درباره قبول مسئولیت در سمت های مختلف را مورد 
توجه قرارداد و گفت: به شورای شهر قم در زمان انتخاب شدن به عنوان شهردار قم تأکید 
کردم اگر قرار باشد بنده در شهرداری بمانم حتماً اولویتم شهرداری قم است، اما اگر 
در سطح ملی پیشنهادی به بنده شود امکان بررسی آن وجود دارد و یک ماه قبل از 
آن شما را در جریان می گذارم، اما تمام مباحثی که تاکنون بوده در حد شایعه بوده و 

واقعیتی ندارد.

شهردار قم در نشست با خبرنگاران مطرح کرد؛

کارشکنی برخی از نهادها در راه اندازی باغ پرندگان

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره 
به گوشه ای از ظرفیت های بالقوه شهر قم، گفت: 
ویژگی های قم متفاوت از بسیاری از شهرهای دیگر 
است و روز قم فرصتی بوده تا این ظرفیت ها برای رشد 

و توسعه همه جانبه این شهر معرفی شود.
نرجس نیازمند با تأکید بر ظرفیت های بالقوه و بر 
زمین مانده قم، اظهار داشت: سالانه 20 میلیون زائر 
و گردشگر ایرانی و خارجی به این شهر سفر می کنند 
و این در حالی بوده که مدت زمان ماندگاری این افراد 
در قم هم اکنون رضایت بخش نیست؛ روز قم فرصتی 
است تا با معرفی و شناسایی ظرفیت های گردشگری، 
تاریخی و میراثی قم در کنار ایجاد بسترهای لازم برای 
کنار  در  شهر  اشتغال  و  اقتصاد  به  سرمایه گذاری 

مباحث فرهنگی و دینی کمک کند.
اثر  بر 400  افزون  قم  شهر  در  اینکه  بیان  با  وی 
مدفون  امامزاده   450 از  بیش  کنار  در  تاریخی 
هستند ابراز کرد: هرکدام به تنهایی ظرفیت بالایی 
جهت توسعه بسترهای گردشگری مذهبی و جذب 
توریست و به موازات آن بهبود وضعیت سرمایه گذاری 
و رشد سرانه های رفاهی و اشتغال شهری به وجود 

آورده اند.
ابراز  عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم 

داشت: قم به دلیل وجود حوزه های علمیه و حضور 
بیش از 35 هزار دانشجوی خارجی از حدود 120 
در  شهر  این  خاص  جایگاه  و  دنیا  مختلف  کشور 
مکتب  اندیشه های  بازنمایی  و  دینی  تفکر  تولید 
اهل بیت)ع( و تأثیرگذاری آن در تحولات فرهنگی، 
سیاسی و گفتمانی در سطح ملی و منطقه ای، یک 
ظرفیت های  هنوز  اما  است،  کم نظیر  شهر  جهان 
واقعی آن مورد توجه قرار نگرفته است؛ روز قم فرصتی 
است تا بخشی از این بسترها را جهت معرفی و توسعه 

فراهم کند.
وی با اشاره به جایگاه قم در سطح ملی و بین المللی 
تأکید کرد: قم از طرفی پایتخت جهان تشیع است و 
تمدن نوین اسلامی نیز با مرکزیت این شهر مقدس 
باید شکل بگیرد و در روایات دینی و آثار تاریخی هم 
تأکید و توجه ویژه ای به این شهر شده است که همه 
در  شهر  این  خاص  اهمیت  نشان دهنده  امور  این 
تحولات آینده کشور و جهان به ویژه به دلیل تولید 
اندیشه دینی و تقابل تمدنی آن با شرق و غرب است.
نیازمند با بیان اینکه در شهر قم از اقوام و زبان های 
ایجاد حس  کرد:  تصریح  مختلف ساکن هستند، 
و  قم  مقدس  شهر  به  بخشی  هویت  و  تعلق خاطر 
مهمترین  به عنوان  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 

روز  مهم  اهداف  از  نیز  شهر  این  ساکنان  ویژگی 
نامگذاری »روز  از  اذعان کرد: سه سال  است. وی 
قم« و ثبت آن در تقویم استانی گذشته و هم اکنون 
شهرداری و مسئولان استانی باید تلاش کنند تا برای 
معرفی مطلوب تر ظرفیت های قم در ابعاد مختلف 
و  سرمایه گذاری  اقتصادی،  مذهبی،  گردشگری، 
غیره این روز را در تقویم ملی و رسمی کشور نیز به 
ثبت برسانند تا امکان معرفی مطلوب تر قم در سطح 

ملی فراهم شود.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

روز قم فرصتی برای معرفی ظرفیت های مغفول مانده است به خاطر اقدامات فرهنگی و معرفی ظرفیت های قم صورت گرفت؛

تقدیرآیت الله سعیدی ازشهرداری قم
امام جمعه با ابراز خرسندی از برنامه های فرهنگی شهرداری قم گفت: 
ظرفیت های  معرفی  در  نمادین  حرکات  بر  علاوه  امروز  خوشبختانه 
فرهنگی دینی در شهر قم شاهد اقدامات حقیقی نیز بوده و امیدواریم با 
برنامه ریزی های انجام شده اتفاقات تغییرات زیادی در فرهنگ شهر رقم 

بخورد.
حضرت  ورود  سالروز  به  اشاره  با  سعیدی  محمد  سید  آیت الله 
قم”  “روز  نام  روزبه  این  نامگذاری  و  قم  مقدس  شهر  به  معصومه)س( 
اظهار داشت: اقدامات شهرداری و شهردار قم در حوزه فرهنگی و دینی 

قابل تقدیر بوده و شاهد اقدامات خوبی در سطح شهر هستیم.
 امام جمعه قم انجام حرکت های نمادین و حقیقی در حوزه فرهنگ را 
یکی از نقاط مثبت شهرداری دانست و افزود: خوشبختانه امروز علاوه بر 
حرکات نمادین در معرفی ظرفیت های فرهنگی دینی در شهر قم شاهد 

اقدامات حقیقی نیز هستیم که باعث ایجاد ارتقا فرهنگ خواهد شد.
نماینده ولی فقیه در استان، سطح فرهنگی شهر قم را موردتوجه قرارداد 
و تصریح کرد: ارتقاء فرهنگ شهر قم به عنوان خاستگاه انقلاب اسلامی 
یکی از دغدغه های مقام معظم رهبری بوده و امیدواریم با برنامه ریزی های 

انجام شده تغییرات زیادی در فرهنگ شهر رقم بخورد.
 

به مناسبت روز قم صورت گرفت؛

زیباسازی و نورپردازی دو آب انبار
 »لب چال« و » چال لولو«

و  زیباسازی  قم«  روز   « مناسبت  به  قم  شهرداری  زیباسازی  سازمان 
نورپردازی دو آب انبار » لب چال« و » چال لولو« را عملیاتی کرده و به پایان 

رساند.
به گزارش شهرنیوز، یکی از ظرفیت های قم که می تواند در امر جذب 
شهر  جای جای  در  متعدد  تاریخی  آثار  وجود  باشد،  مؤثر  گردشگر 
به ویژه مناطق و محالت قدیمی این شهر تاریخی است که شهرداری 
قم در سال های اخیر با نگاه ویژه به این اماکن با همکاری مسئولان 
میراث فرهنگی دست به احیا، زیباسازی و نورپردازی این آثار تاریخی 
که بخشی از تاریخ و هویت شهر قم را در دل خود جای داده اند کرده 

است.
قطعاً توجه به ابنیه های تاریخی و احیای آن نقش مؤثری در هویت 
بخشی به شهر دارد و علاوه بر کاهش آسیب های اجتماعی دغدغه های 

اقتصادی را نیز می تواند رفع کند.
یکی از جنبه های » روز قم « شناسایی و احیای این آثار است و سازمان 
زیباسازی شهرداری قم در این راستا اقدامات بسیار خوبی را انجام داده 

است.
در تازه ترین اقدام و به مناسبت » روز قم « این سازمان اقدام به زیباسازی 
و نورپردازی دو آب انبار » لب چال« و آب انبار » چال لولو« واقع در خیابان 

شهید دل آذر کرده است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم گفت: امیدواریم 
مردم با پیوستن به پویش » ندای ملکوت « در هنگام اذان ظهر و مغرب با گفتن 
اذان در محلات و خیابان ها بتوانند فضای پر شور نشاطی را در راستای ترویج 

اقامه نماز وقت به وجود بیاورند.
ابوالقاسم مقیمی در حاشیه آغاز به کار نخستین پویش و مسابقه » ندای 
ملکوت « که همزمان با »روز قم« در بوستان حضرت نجمه )س( برگزار شد 
اظهار کرد: سازمان فرهنگی شهرداری  با خبرنگار شهرنیوز،  در گفت وگو 
قم بیش از یک سال است که برای ترویج شعائر دینی و ترویج مباحث امر 
به معروف و نهی از منکر و حجاب و عفاف، پویش مردمی اذان را در دستور 
کار قرار داده است. وی ادامه داد: این پویش در یکسال گذشته با محوریت 
ارگان های دولتی و ادارات برگزار شد و جریان خوبی برای اذان گفتن توسط 

کارکنان و ترویج فرهنگ نماز را رقم خورد. مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و 
ورزشی شهرداری قم با تأکید بر اینکه با جشنواره قرآنی ندای ملکوت به دنبال 
گسترش این پویش در سطح شهر و کشور هستیم، ابراز کرد: امیدواریم مردم 
با پیوستن به این پویش در هنگام اذان ظهر و مغرب با گفتن اذان در محلات، 
کوچه ها و خیابان ها بتوانند فضای پر شور نشاطی را در راستای ترویج اقامه 
نماز وقت به وجود بیاورند. مقیمی خاطرنشان کرد: برای موفقیت در انجام این 
پویش و فراگیر شدن آن، برگزاری مسابقه نیز در دستور کار قرار گرفت که همه 
علاقه مندان از سراسر کشور می توانند از اذان گفتن خود در کوچه ها و محلات 
تصویر گرفته و آن را به سایت سازمان فرهنگی هنری و ورزشی شهرداری قم به 
آدرس www.FV_QOM.IR ارسال کنند تا هم در مسابقه شرکت کنند و هم 

در امر اشاعه نماز قدمی برداشته باشند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم  مطرح کرد :

برگزاری پویش » ندای ملکوت« با هدف ترویج اذان گفتن در کوچه و خیابان ها 

قاری بین المللی قران کریم با اشاره به آغاز به کار 
پویش »ندای ملکوت« گفت: انس مردم با قرآن و 
برگزاری جلسات قرآنی در محلات مختلف توسط 
خود مردم قطعاً باعث خواهد موضوعاتی چون اذان 

و اقامه نماز اول وقت نیز فرهنگ سازی شود. حامد 
شاکرنژاد در حاشیه آیین آغاز به کار پویش و مسابقه 
» ندای ملکوت« که به مناسبت » روز قم « در بوستان 
به  اشاره  با  گفت وگویی،   در  شد  برگزار  نجمه)س( 

اینکه هر کجای کشور برنامه قرآنی برگزار می شود 
مردم ما مشتاقانه در آن شرکت می کنند، اظهار کرد: 
در قم نگاه ویژه ای نسبت به این موضوع وجود دارد و 

قم قطب مباحث مذهبی و فرهنگی است.

ضرورت ترویج برگزاری جلسات قرآن در محلات توسط مردم؛

 تقدیر از ابتکار شهرداری قم در اجرای پویش »ندای ملکوت«


